
وگاه ها را از کار انداخت کمبود سوخت، نیر
خریدار  در حالیکه سازمان ها در رابطه با سوخت 
نیروگاهــی درگیر جدال با یکدیگر شــده اند، روز 
گذشته رئیس جمهور در جلســه با این نهاد ها بر 
شفاف ســازی وضعیت گاز و برق برای مردم تاکید 

کرد.
 خاموشی های پی در پی از یک ســو و کاهش دما 
از ســوی دیگر موجب نگرانی برای مردم شده که 
مبادا ساعت خاموشی ها افزایش پیدا کند. اگرچه 
وزارت نفت زیر بــار کاهش ســوخت تحویلی به 
نیروگاه ها نمی رود، اما ابتدای پاییز ســال جاری 
بود که ساناز جعفرزاده مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
و بهره برداری تولید شــرکت بــرق حرارتی اعلام 
کرد که چنانچه ســوخت زمســتانی نیروگاه ها به 
طور کامل تأمین نشود، زمستانی سخت در پیش 
خواهد بود. اما این صحبت ها کنار گذاشته شد و به 
بهانه مازوت ســوزی و جایگزین شدن قطعی های 
منظــم از جانب دولت مطرح شــد امــا آنطور که 
پیداست خاموشی های پی در پی ربطی به مازوت 
سوزی ندارد و آنچه مسلم است سوخت تحویلی به 

نیروگاه ها کفاف تولید برق را نمی دهد.
باید در نظر داشــت که نیروگاه های حرارتی بیش 
از ۸۶ درصد تولید برق کشــور را بــر عهده دارند و 
در تابســتان ۹۰ هزار مگاوات برق تولید کردند و 
اکنون گفته می شــود که همان نیروگاه ها امکان 
تولید ۴۵ هــزار مگاوات بــرق را ندارنــد چرا که 
ســوخت ســوخت لازم به این نیروگاه ها نرسیده 
امــکان تولید برق پایدار در کشــور وجــود ندارد 
همین موضوع ســبب شــد که رئیس جمهور هم 
به موضوع ورود پیدا کند و بگویــد در حال تأمین 

سوخت نیروگاه ها هستیم.
کارشناســان می گویند ســوخت مایع نیروگاه ها 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشــته ۴۵ درصد 
کم شــده و نصف پارســال اســت. از طرفی رو به 
زمســتان هســتیم و باتوجه به اینکــه همواره در 
فصل زمســتان با اعمال محدودیــت تأمین گاز 
برای بخــش نیروگاهی مواجه می شــویم وزارت 
نیرو از هم اکنون با اعمال خاموشی سعی در حفظ 
اندک موجودی ســوخت مخازن کرده اســت. هر 
یک درجه که هوا ســردتر می شــود ۱۰ میلیون 
متر مکعب به مصرف گاز خانگی اضافه می شــود 
و ۷۰ درصد مصرف گاز نیز به سمت بخش خانگی 
می رود در حالی که تولید گاز در کشــور ما به ۸۰۰ 
میلیون متر مکعب می رسد. و با توجه به وابستگی 
۹۰ درصدی نیروگاه های کشــور به ســوخت گاز 
وضعیت را کمــی پیچیده تر می کند؛ چــرا که از 
یک سو ســوخت مایع کافی به نیروگاه ها تحویل 
نشده و از دیگر سو با ســرمای زود رس میزان گاز 
تحویلی به نیروگاه ها نیز کاهش پیدا کرده اســت، 
به طوری که ناصر اســکندری سرپرست راهبری 
شــرکت مادر تخصصی برق حرارتــی در روزهای 
گذشته گفته است گاز تحویلی به نیروگاه ها کمتر 

از برنامه های ابلاغی اســت، باید در آبان ماه ۱۹۰ 
میلیون مترمکعب گاز در اختیــار نیروگاه ها قرار 
می گرفت که طبعاً بــه دلیل محدودیت های پیش 
آمده و افزایش مصارف گاز بخش خانگی این عدد 

به ۱۵۵ میلیون مترمکعب کاهش یافته است.

کاهش ۶ درصدی سوخت تحویلی به 
نیروگاه ها

اما موضوع به همیــن جا ختم نمی شــود چرا که 
آمار متناقضی وجــود دارد، اخیــراً کرامت ویس 
کرمی گفته است ســوخت تحویلی بیشتر از سال 
گذشــته بود در حالی که ابتدای مهرماه جعفرزاده 
در این راســتا گفته بود امســال در هم ســنجی با 
سال گذشــته ۶ درصد گاز کمتری دریافت شده 
است و این مساله سبب شده مصرف گازوئیل ۱.۸ 
برابر سال گذشته شــود. همچنین مصرف مازوت 
در نیروگاه هــا نیز تقریباً دو برابر ســال گذشــته 
است. از ســویی دیگر برای ســوخت زمستان یک 
ملاحظه ای روی موجودی مخــازن وجود دارد و 
تقریباً ۴۳ درصد مخازن خالی تر از ســال گذشته 
اســت. مدیرکل دفتر برنامه ریــزی و بهره برداری 
تولید شــرکت برق حرارتی افزود: سال گذشته در 
مجموع موجودی ســوخت مخازن تقریباً به عدد 
۸۸ درصد رســید، اما پیش بینی می شود تا پایان 

امسال این رقم به ۷۷ درصد برسد.
جعفــرزاده خاطرنشــان کرد: اکنــون موجودی 
مخازن نفت و گاز ۴۴ درصد اســت و ضرورت دارد 
محدودیتی کــه در تخصیــص گاز نیروگاهی در 

شرکت ملی گاز وجود دارد، رفع شود.
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی و بهره بــرداری تولید 
شرکت برق حرارتی یادآور شــد: اگر این موضوع 
اتفاق رخ ندهــد و ما در ایــن دو ماه مهــر و آبان 
نتوانیم مصرف ســوخت مایع به ویژه نفت گاز را در 
نیروگاه ها صفر کرده و تمرکز بر روی ذخیره سازی 

انجام نشــود، به طور قطع زمســتان سختی برای 
تولید پایدار برق نیروگاه ها خواهد بود.

سرمای زودرس نیروگاه ها را زمین گیر کرد
از میان ۱۴۶ نیروگاه حرارتی تنهــا ۱۴ نیروگاه از 
مازوت اســتفاده می کنند و بیش از ۱۳۰ نیروگاه 
می شــود به گازوئیل به عنوان سوخت جایگزینی 
و دوم در شــرایط عدم تخصیص گاز یا کسری گاز، 
برای تولید برق زمستانه وابســته اند. دلیل اصلی 
خاموشــی های پاییزه امســال هم کســری قابل 
توجه ذخایــر گازوئیل و حتی کاهــش زودهنگام 
گاز تحویلی به نیروگاه ها اســت و نه مازوت سوزی 
مســاله که حتی مقامات مســئول لب به ســخن 

گشوده اند.
البته کاهش تخصیص گاز طبیعــی به نیروگاه ها 
امری غیر قابل انکار اســت در نیمه نخســت سال 
۱۴۰۲ بالغ بر ۹۴ درصد ســوخت نیروگاه ها با گاز 
طبیعی تأمین شــد اما در نیمه نخست سال جاری 
این سهم به ۸۶ درصد رسید. حتی ناصر اسکندری 
در گفتگویی با اشاره به اینکه از ابتدای سال تاکنون 
برق تولیدی نیروگاه های حرارتی نســبت به مدت 
مشابه سال گذشــته دو درصد افزایش یافته است، 
افزود: این میزان افزایش تولید در حالی اســت که 
سوخت معادل مصرفی از ســوی نیروگاه ها برای 
تحقق ایــن رقم تنها یک درصد بیشــتر از ســال 

گذشته بوده است.
سرپرســت معاونت راهبری تولید شــرکت برق 
حرارتــی با بیــان اینکه ســوخت اصلــی تمامی 
نیروگاه های حرارتی کشــور بر مبنای گاز طبیعی 
طراحی شده اســت، ادامه داد: نیروگاه های کشور 
امســال به صورت تجمیعی نسبت به سال گذشته 
۴.۸ میلیــارد مترمکعــب گاز کمتــری دریافت 
کرده اند و طبیعتاً این کمبود باید از طریق سوخت 

مایع )نفت گاز و نفت کوره( جبران شود.

چشم انداز روابط ایـران و آمریکا

نقشه ترامپ برای تهران؛ بازگشت کمپین فشار حداکثری؟
 ناترازی های کشور در حال تبدیل شدن به یک کلاف سردرگم هستند ناترازی های کشور در حال تبدیل شدن به یک کلاف سردرگم هستند
  که ابعاد پیچیده تری به خود می گیردکه ابعاد پیچیده تری به خود می گیرد

تحریم ها چگونه بی بـرقی  تحریم ها چگونه بی بـرقی  
را شکل دادندرا شکل دادند
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                               ورزشــی
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پزشکیان: 
ح های توسعه ای  دولت مصمم به اجرای طر

دریامحور است

 هیچ کس افزایش قیمت را گردن نمی گیرد

و فریز ۱۸ ماهه قیمت خودر

معاون فناوری الکترونیک بانک مرکزی: 

هک بانک ملت صحت ندارد

برنامه دولت برای رجیستری 
آیفون های ۱۴ و ۱۵ موجود چیست؟
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٩ نکته درباره یک نمایشگاه؛ از حضور پزشکیان تا تذکر حجاب
شــادی کابیانی، روزنامه نگار  ســی و هفتمین نمایشگاه صنایع دســتی، درپایان روز 
شــنبه ۲۶ آبان ماه، با تمام دســتاوردها و چالش های خود به پایان رسید و تجربه ای دیگر 
را برای برگزارکننــدگان و بازدیدکنندگان رقم زد.۱- این نمایشــگاه، که از قدیمی ترین 
رویدادهای فرهنگی ونمایشگاهی کشور به شمار می آید، در سال های اخیر با تغییراتی در 
زمان برگزاری مواجه بوده است؛ گاهی همزمان با نمایشگاه گردشگری، گاهی با نمایشگاه 

فرش و یا در آستانه نوروز برگزارمی شده تا نیازهای عیدانه بازدیدکنندگان را برآورده کند.

یادداشت

اقتصاد ایران زمین گیر نخواهد شد

صفحه 3

دستمزد

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس گفت:در 
ارتباط بــا مزد کارگران طرحی در کمیســیون 
اجتماعی کلید خورده که هم اکنون مراحل آخر 
را در زمینــه تدوین و کار کارشناســی در مرکز 
پژوهش ها ســپری می کند.بررســی این طرح 
احتمالاً یک الــی دو ماه آینده در کمیســیون 

اجتماعی آغاز می شود.
حدود ۴ماه به پایان ســال باقی مانده است و به 
گفته ی مقامات کارگــری و کارفرمایی مطابق 
سنوات گذشته می بایســت از آذر ماه جلسات 
کمیته مزد ذیل شــورای عالی کار برای بررسی 
سبد معیشت و دستمزد آغاز به کار کند. با توجه 
به اینکه همواره یکی از مشــکلات کارگران در 
شورای عالی کار عدم تناسب حقوق با دستمزد 
بوده اســت، هیچ وقت دســتمزد مطابق تورم 
تعیین نشــده و این باعث کاهش قدرت خرید 

جامعه کارگری شده است.
همین مسئله باعث شــد طرح اصلاح ماده ۴۱ 
قانون کار با تأکید بر افزایش دســتمزد کارگران 
به اندازه تورم در تیرماه سال جاری توسط آقای 
ظهوریــان عضو کمیســیون اقتصادی مجلس 

شــورای اســلامی با امضای برخی نمایندگان 
مطرح شــود. طی ۴ ماه گذشته شاهد خبرهای 
ضدونقیضی از طرح اصلاح ماده ۴۱ برای تعیین 
مزد کارگــران به انــدازه تورم از ســوی برخی 
نمایندگان بودیم، و در ابتدا اعلام شد این طرح 
را هیئت رئیســه مجلس اعلام وصول کرده و به 
کمیســیون اجتماعی مجلس ارجاع داده است، 
ولی در نهایت مشخص شد که هنوز این طرح را 

هیئت رئیسه مجلس اعلام وصول نکرده است.
در زمان حاضر این طرح که می تواند بخشــی از 
مشکلات جامعه کارگری درباره دستمزد را رفع 
کند, در هیئت رئیســه مجلس است و به اعتقاد 
کارشناســان با توجه به اینکه حــدود ۴ ماه تا 
پایان سال باقی مانده اســت, باید سریعتر این 
طرح به کمیســیون اجتماعی ارجاع شود و در 
آن کمیسیون بررسی شود تا در تعیین دستمزد 
۱۴۰۴ کارآیی لازم را داشــته باشــد، در واقع 
فرصت زیادی برای مجلســی ها درباره تصویب 
این طرح نیست, چرا که تنها ۴ ماه تا پایان سال 
و برگزاری جلسات مزدی و بررسی های مختلف 

پیرامون دستمزد باقی مانده است.

هرچند رئیس کمیســیون اجتماعــی معتقد 
اســت, حتی پیشــنهاد آقای ظهوریان هم اگر 
همین امروز به تصویب مجلس برســد، خیلی 

بعید است که اجرای آن به سال جاری برسد.
علــی بابایــی کارنامــی،  رئیس کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اســلامی به صورت 
کامل دیدگاه های خود درباره دســتمزد را بیان 
کرده اســت.بابایی درباره  آخرین وضعیت طرح 
اصلاح ماده ۴۱ می گوید: ایــن بحث واقعاً یکی 
از موضوعات مهم و چالش برانگیز است. ماده ۴۱ 
قانون کار به دو بخش اساسی اشاره دارد که اول 
تناسب افزایش مزد با تورم که به نوعی باید برای 
تعیین حداقل دستمزد کارگران در نظر گرفته 
شود و مسئله دومی که مورد تاکید قرار داده این 
است که مصوبه شورای عالی کار پس از تصویب 

باید به تایید وزیر کار برسد.
وی افزود: در رابطه با پیشــنهاد آقای ظهوریان 
باید بدانید که هنوز فرآیند اداری آن طی نشده 
تا به کمیسیون اجتماعی برسد و تا این پیشنهاد 
به کمیسیون نرسد، قانوناً ما مسئولیتی در قبال 

این طرح نداریم. 

ح جدید دستمزد کارگران در کمیسیون اجتماعی کلید خورد طر

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه 

  آگهی مزایده عمومی  آگهی مزایده عمومی
شهرداری در نظر دارد مزایده عمومی تحت عناوین ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری 
مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند. 
تاریخ انتشار مزایده در سامانه تاریخ ۱۴۰۳.۰۸.۲۸ می باشد. 

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت تا: ساعت ۱۳ روز پنجشنبه تاریخ ۱٤۰۳.۰۹.۰۸ 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت ۱۳ روز یکشنبه تاریخ ۱٤۰۳.۰۹.۱۸ 

زمان بازگشایی: ساعت ۱۴:۳۰ روز یکشنبه تاریخ ۰۹.۱۸.١٤٠٣ 

شماره مزایده مبلغ سپرده عنوان ردیف 
۵۰۰3۰۹۴۵۰۰۰۰۰۰۰3 3۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال اجاره مجموعه ورزشی شهدای گلشهر ۱ 

اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار : 
آدرس : بزرگراه آیت اله سعیدی روبروی سه راهی بوتان خیابان شهید حاجی احمد - پلاک ۱۰ 

ساختمان شهرداری و تلفن : ۵۵۲۷۹۲۹۵ - ۰۲۱ 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 

مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١ 
دفتر ثبت نام : ٨٥١۹۳۷۶۸ و ٨٨٩٦٩٧٣٧ 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۸/۲۸  
تاریخ انتشار نوبت دوم:  ۱۴۰۳/۰۹/۰۵

نوبت اول
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ابلاغ تسلیت رهبر انقلاب به داوود میرباقری
مدیر روابط عمومی دفتر مقام معظم رهبری از ابلاغ تســلیت حضرت 
آیت الله خامنه ای به مناسبت درگذشت همسر داوود میرباقری به این 

کارگردان کشورمان خبر داد.
مهرداد ســیدمهدی مدیر روابط عمومی دفتر مقــام معظم رهبری در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: در تماس تلفنی که از دفتر رهبر انقلاب 
اســلامی با آقای داوود میرباقری کارگردان نامی کشــور گرفته شد، 
تسلیت حضرت آیت الله خامنه ای به مناسبت درگذشت همسر گرامی 

ایشان، ابلاغ شد.

پزشکیان: 
ح های توسعه ای  دولت مصمم به اجرای طر

دریامحور است
رئیس جمهور با اشــاره به اولویت دهی دولت به اقتصــاد دریامحور و 
اهمیت رونق این بخش بر رشــد، توســعه و آبادانی کشور گفت: دولت 

مصمم به اجرای طرح های توسعه ای دریامحور است.
 سومین جلسه بررسی و تحلیل طرح های توســعه دریامحور با تاکید بر 
منطقه ساحلی مکران، صبح امروز یکشنبه به ریاست مسعود پزشکیان 
برگزار و ضمن ارائه گزارش دستگاه های مختلف از فرآیند پیشبرد اهداف 
تعیین شده در جلسات گذشته، در خصوص ســاختار، جایگاه و فعالیت 
دستگاه متولی توسعه ســواحل مکران بحث و گفتگو شد.رئیس جمهور 
با اشــاره به اینکه اقتصاد دریامحور در توسعه کشورهای برخوردار از این 
موهبت نقشی اساسی دارد، گفت: یکی از اولویت های اصلی ما در دولت 
چهاردهم، ضرورت پیگیری و توســعه اقتصاد دریا، برای رونق و توسعه 
اقتصادی در کشور است.پزشکیان با تاکید بر اینکه باید دغدغه های مقام 
معظم رهبری را در سند چشــم انداز، سیاســت های کلی و برنامه های 
توسعه مدنظر داشته باشــیم، افزود: ضروری است برنامه های توسعه ای 
ما با نگاهی وسیع، اما واقعی طراحی شود تا بتوانیم در اقتصاد و تکنولوژی 
به مقام برتر در منطقه تبدیل بشــویم.رئیس جمهور در ادامه با اشاره به 
اینکه نگاه دولت، توسعه پایدار در سراسر جغرافیای کشور است، گفت: ما 
باید پراکندگی طرح های توسعه ای را مدنظر قرار داده و توزیع پروژه های 
عمرانی را در همه نواحی کشور، از جنوب شــرق تا شمال غرب ایران در 
اولویت خود قرار دهیم.پزشــکیان ضمن دستور به رئیس سازمان برنامه 
و بودجه برای نظارت دقیق بــر نحوه بهره بــرداری از مجوزهای صادره 
در زمینه طرح های توســعه ای اظهار داشــت: شــرکت هایی که متولی 
طرح های توسعه ای شــده اند، باید با یک برنامه ریزی مشخص به سرعت 
روند اجرایی را آغاز کنند و نباید مجوزهــای صادره معطل بمانند. دولت 

نیز در این زمینه مکلف به نظارت دقیق می باشد.

همچنین در این جلسه با پیشــنهاد معاون اول و دستور رئیس جمهور 
مقرر شــد مصوبه اصلاح ساختار و جایگاه شــورای مکران تهیه و برای 

بررسی و تصویب به هیئت دولت آماده ارائه شود.

سردار سلامی: 
پاسداران ثابت کردند که اسلام در برابر کفر 

تسلیم نیست
سردار ســلامی در آئین تودیع و معارفه فرمانده جدید دانشگاه افسری 
امام حسین)ع( گفت: پاسداران در دفاع مقدس صحنه نبرد را پر کردند 
و شرافتمندانه توانستند ثابت کنند که اسلام در برابر کفر تسلیم نیست.

سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
آئین تودیع و معارفه فرمانده جدید دانشگاه افسری و تربیت پاسداری 
امام حسین علیه الســلام که برگزار شد، طی ســخنانی اظهار داشت: 
ســپاه بار عظیمی را برعهده دارد و بخش عظیمی از تاریخ اســلام در 
عصر کنونی با اراده بلند و باورهای مردان ســپاه در حال تکمیل و شکل 
یافتن است.وی با بیان اینکه بخش عظیمی از راه طی شده است گفت: 
اســلام از دل تاریک تاریخ طلوع کرده و بخش هایی از ســیاره زمین را 
نورانی و روشــن کرده و جدال سختی میان مســلمانان و کفار پس از 
انقلاب اســلامی اتفاق افتاده اســت و ما یک دیگر را چشم در چشم در 
صحنه های ســهمگینی ملاقات کرده و به فضل الهی از آن توطئه ها از 
تجزیه طلبی تا دفاع مقدس که امپراطوری ها می خواستند ملت ایران را 
از هویت خود جدا کرده و دوباره بر آن مسلط شوند، با دست خالی پیروز 
و سربلند شدیم.فرمانده کل سپاه با اشاره به نقش سپاه در دفاع مقدس 
گفت: پاسداران در دفاع مقدس صحنه نبرد را پر کردند و شرافتمندانه 

توانستند ثابت کنند که اسلام در برابر کفر تسلیم نیست.

سرلشکر سلامی گفت: جنگ بعد از دفاع مقدس تمام نشد و عرصه های 
آن تغییر کرد و وارد عرصه های دیگر شــد. امام خمینی )ره( توانستند 
نبرد را به دیگر سرزمین های تحت تسلط استکبار بکشند و به مرور این 

قدرت تکامل یافته و دست پاسداران هم پر شد.
وی با اشاره به تشییع با شــکوه سپهبد شهید قاسم ســلیمانی گفت: 
تشییع باشکوه شهید سلیمانی گسترش عشق به ســپاه را نشان داد و 
حرکت عظیم سپاه را نشــان داد و هنوز این اراده قوی است که بی اعتنا 

به بمب و موشک به دشمن هجوم آورده و در برابر او کم نمی آورند.
سرلشکر ســلامی با اشــاره به مقاومت مردم غزه گفت: زنان و کودکان 
غزه بیش از همه به اســلام معتقدند و ایمان را در عمل نشان می دهند و 
سپاه به چنین انســان هایی وفادار، تابع، عابد و دلداده خدا و اندیشمند 
نیازمند اســت، این چنین انســان هایی در صحنه هــای نبرد تاریخی 
می توانند سرنوشت اسلام را مشــخص کنند و این دانشگاه مهد تربیت 
این چنین افرادی است.فرمانده کل سپاه تربیت پاسداران را مهمترین 
وظیفه دانســت و گفت: بر همین اســاس ما بهترین فرماندهان خود را 
در این دانشــگاه منصوب کردیم؛ این فرماندهــان لحظه ای از تلاش و 
تربیت پاسداران باز نمی ایستادند و شما نتیجه این کار عظیم را دیدید 
که امروز این دانشگاه برترین در ســطح منطقه است.سرلشکر سلامی 
ضمن تشکر از سردار نعمان غلامی گفت: ســردار غلامی در هر جایی 
بودند منشأ خیر و برکت و تحول بودند، سردار کرمی هم به همین شکل 
است و شــجاعانه و حکیمانه و درست در مســئولیت های محوله عمل 

کردند، به شکلی که همه از عملکرد او راضی هستند.

تریبون

رئیس مجلس شورای اسلامی بعد از مخالفت مجلس 
با یک فوریت لایحه اصلاح قانون انتصاب اشــخاص 
در مشــاغل حســاس گفت که این لایحه به صورت 
عادی بررسی شده و به کمیســیون اجتماعی ارجاع 

می شود.
 در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی مجید انصاری 

معاون حقوقــی رئیس جمهور تقاضای بررســی یک 
فوریت لایحه اصلاح قانون انتصاب اشخاص در مشاغل 
حســاس را مطرح کرد که نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی با آن مخالفت کردند.
بعــد از اعــلام مخالفت مجلس شــورای اســلامی، 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی 

اظهار کرد: بــا توجه به این که یــک فوریت این لایحه 
تصویب نشد، به کمیســیون اجتماعی ارجاع می شود 

و به صورت عادی بررسی می شود.
وی اضافه کرد: این موضوع در شــورای عالی فرهنگی 
مطرح شده منتها مجلس شورای اسلامی با رفتارهای 

غیرقانونی مخالف است.

رئیس مجلس شــورای اســلامی همچنین بیان کرد: 
البته اصل موضوع درباره کسانی است که سفیر کشور 
و یا وابســتگان ما بوده و ماموریت خارج از کشور انجام 
می دهند این موضوع شامل بسیاری از اساتید دانشگاه 
هم می شــود لذا این لایحه به کمیســیون اجتماعی 

ارجاع شده تا به صورت عادی مورد بررسی قرار گیرد.

خریدار  دبیر کمیســیون امــور داخلی 
کشور و شــوراها درخصوص ضرورت رفع 
فیلترینگ در کشــور،گفت: پس از اعمال 
و اجــرای سیاســت فیلترینگ طی ســال 
های گذشــته مســئولان و مردم امروز به 
این موضوع رســیده اند که اهــداف مدنظر 
فیلترینگ محقق نشــده بلکه برعکس این 
مافیای فیلترشــکن  بوده که سود هنگفتی 

نصیبشان شده است.
ســید روح الله موســوی درمورد پیگیری 
موضــوع رفــع فیلترینگ از ســوی دولت 
چهاردهم و ضــرورت ایــن اقدام،گفت: با 
رشد و توسعه شــبکه های اجتماعی امروزه 
بسیاری از کسب  و کارها به صورت مستقیم 
و غیرمســتقیم از ظرفیت هــای موجود در 
فضای مجازی اســتفاده می کنند بنابراین 
ایجاد محدودیت در ایــن زمینه و ادامه آن 
می تواند نتایج نامطلوبی به همراه داشــته 
باشد و به کسب و کارهای این حوزه آسیب 

جدی وارد کند.
دبیر کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
تصریح کرد:در همه کشورها با توجه به نوع 
سیاســتی که اجرا می شــود، اعمال برخی 
محدودیت ها برای بعضی از پلتفرم ها انجام 
شده است، اما درمقابل این ایجاد محدودیت 
نارضایتی هایی بــرای کاربران بــه همراه 
داشته اســت و تأثیراتی هم بر فضای کسب  

و کار مجازی گذاشته اســت و بر این اساس 
در ایــران رفع فیلترینگ و دسترســی آزاد 
به سکوهای فیلترشــده از جمله وعده های 
دولت چهاردهم و در مقابل مطالبه عمومی 

عنوان شد.
نماینده مــردم لردگان بیان داشــت: پس 
از اعمال سیاســت فیلترینگ مســئولان و 
مردم به این موضوع رســیده اند که اهداف 
فیلترینــگ محقق نشــده بلکــه برعکس 
مافیای فیلترشــکن  فروش سود هنگفتی 
نصیبشان می شود و از همه مهم تر مدیریت 
فضای مجازی از دست خارج شده و کودکان 
و نوجوانان با فیلترشــکن به سایت های غیر 
مجاز دسترســی پیدا کرده اند که خود این 

موضوع آسیب ها را بیشتر می کند.
موسوی با اشــاره به اظهارات ستار هاشمی 
وزیر ارتباطات مبنی بر اینکه وضعیت فعلی 
فیلترینگ به نفع هیچکس نیســت، گفت: 
این موضوع امنیت ســایبری را زیر ســوال 
برده و امنیــت خانواده ها را دچار مشــکل 
کرده اســت در این راســتا برخی کسب و 
کارها آســیب دیده اند و مردم هم ناراضی 
هستند که ضروری است تصمیمات سریع 

و کارشناسی در این زمینه لحاظ شود.
این نماینــده مجلس تاکید کــرد: موضوع 
فیلترینــگ چیزی نیســت که در اســناد 
بالادستی از ما خواسته شده باشد، بنابراین 

باید با در نظر گرفتن مصالح ملی و سیاست 
های کلی، شــرایط موجود را به نفع رشــد 
کســب و کارها و جلب رضایت مردم تغییر 
داد. مســعود پزشــکیان رییــس جمهور 
کشورمان در نشســت روز چهارشنبه ۲۳ 
آبان ماه هیات دولت درمورد رفع فیلترینگ 
بیان داشــت: نتایج ارزیابی هــای علمی و 
تحلیل اثرات اجتماعی فیلترینگ نشــان 
می دهد که هیــچ یک از اهــداف این طرح 
محقق نشــده بلکــه مضرات و مشــکلات 
دیگری نیز ایجاد کرده، اما تعجب آور است 
که ما همچنان نســبت به ادامــه این روند 

پرضرر و بی نتیجه اصرار داریم.
رییس جمهور در ادامه بــا بیان اینکه طرح 
دولت بــرای رفع فیلترینگ بــه معنای رها 
کردن فضای مجازی نیســت، بلکه موجب 

توسعه و تقویت حکمرانی و استفاده بهینه 
مردم از آن خواهد شــد، بیان داشت: بنای 
دولت توســعه آموزش و تولید محتواهای 
فرهنگی به ویژه برای نوجوانــان و جوانان 
و نیــز افزایش خدمــات دولتی بر بســتر 
شــبکه های اجتماعی اســت که منجر به 

استفاده بهینه از اینترنت خواهد شد.
رئیس جمهور با بیــان اینکه دولت به دنبال 
ایجاد نگاه مشــترک بــا دیگــر نهادهای 
حاکمیتی درباره رفع فیلترینگ اســت، بر 
ضرورت تســریع در اجرای مصوبه جلســه 
شــورای عالی فضــای مجازی و تشــکیل 
کارگروه ویژه به منظور بررسی ابعاد مختلف 
این موضوع، رفع دغدغه هــا و نگرانی ها در 
این زمینه و ارائه نتیجه به جلسه بعدی این 

شورا برای تصمیم گیری نهایی تأکید کرد.
همچنین»ستار هاشــمی« وزیر ارتباطات 
روز چهارشــنبه۲۳ آبــان ماه در حاشــیه 
نشســت هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره موضوع رفع فیلترینگ گفت: دومین 
جلسه شــورای اقتصادی سران قوا تشکیل 
شــده و ما هم گزارش دوم خود که با حضور 
نمایندگان سران قوا برگزار شده بود را ارائه 
دادیم. تصمیماتی اتخاد می کنیم که پایدار 

بوده و تقریبا برگشت از آنها ممکن نباشد.
فاطمه مهاجرانی ســخنگوی دولت هم روز 
چهارشــنبه ۲۳ آبان ماه پس از پایان جلسه 

هیأت دولــت درخصوص رفــع فیلترینگ 
گفــت: رفع مسدودســازی یــا فیلترینگ 
و ضابطه مند شــدن فضای مجــازی یکی 
از موضوعات مهمی اســت که در دســتور 
کار دولت قــرار دارد و همانطــور که جزو 
وعده های انتخاباتــی رئیس جمهور بوده از 
روز اول در دســتور کار قرار گرفت و در حال 
پیگیری اســت.وی اضافه کرد: در رسانه ها 
هم منتشر شد که جلسه ای درخصوص رفع 
فیلترینگ برگزار شــده است و درخصوص 
طرحی کــه دولت بــرای ارائه به شــورای 
عالی فضای مجازی آماده کــرده بود گفت 
وگوهایی انجام شد و در نهایت مقرر شد که 
کارگروهی مسئول شــود تا این موضوع را 

بررسی کند.
سخنگوی دولت تصریح کرد: هیچ مافیایی 
تــوان ایســتادگی در مقابل وفــاق مردم 
ایران را نــدارد، به همین دلیــل با همدلی 
می توانیم موضوع را حــل کنیم.مهاجرانی 
بیان کرد: من در جلسه شورای عالی فضای 
مجازی حضور نداشــتم، اما آنچه که به من 
منتقل شــد این بود که یکسری بحث های 
کارشناســی هــم در جلســه بیان شــد و 
امیدوار هســتیم با تصمیمی کــه کارگروه 
خواهد گرفت بتوانیم مشــکل را حل کنیم 
و به سمت ضابطه مند شدن فضای مجازی 

حرکت کنیم.

توضیحات قالیباف درباره لایحه اصلاح قانون انتصاب اشخاص در مشاغل حساس

خریدار  با بازگشــت ترامپ تحلیل ها در 
باب آینده روابــط ایران و آمریــکا افزایش 
یافته اســت. گروهی با اســتناد به چینش 
کابینه احتمالی ســاکن جدید کاخ سفید 
و همچنین روحیه شــخص ترامپ، بر این 
باورنــد که کارزار فشــار حداکثــری علیه 
ایران تکــرار می شــود و گروهــی دیگر با 
اشــاره به خواســت و تمایل تهران در این 
باره خوشــبین تر هســتند. اما هیچکدام 
نمی توانند در این باره چشم انداز روشنی را 
ترسیم کنند.به گزارش اقتصادنیوز، روزنامه 
فایننشال تایمز به نقل از منابع آگاه از دوران 
انتقال دولت در  ایالات متحــده از بایدن به 
ترامپ، مدعی اســت که دولــت تازه نفس 
دونالد ترامپ با هدف تحت فشار قرار دادن 
ســاختار اقتصادی  ایران و توقف پیشرفت 
برنامه هسته ای  این کشور قرار است کمپین 
فشــار حداکثری علیه تهــران را بازتعریف 
کند.بــه ادعای  ایــن گروه، تیم سیاســت 
خارجی دونالد ترامپ به محض ورود رئیس 
جمهوری جدید به کاخ سفید در ماه ژانویه، 
تحریم های حداکثری را با هدف تحت فشار 
قرار دادن صادرات نفت  ایران در دستور کار 

قرار خواهد داد.
در همین راســتا یکی از یک کارشناســان 
امنیت ملــی که از نزدیک بــا فرایند انتقال 
قدرت آشناســت، در ایــن باره ادعــا کرد: 
»ترامپ مصمم اســت تا اســتراتژی فشار 
حداکثری را اجرایی کــرده و بدین طریق،  
ایران را به لحاظ مالی و اقتصادی تحت فشار 
قرار دهد«.  این طرح ادعایی نشــانگر تغییر 
در دکترین سیاست خارجی  ایالات متحده 
اســت؛ آن هم در شــرایطی که خاورمیانه 
درگیــر تنش های بی ســابقه ای اســت و 
رویارویی عریان تهــران و تل آویو منطقه را 

در آستانه جنگی تمام عیار قرار داده است.  

تهران و واشنگتن در عصر دوم ترامپ!
پیشــتر ترامپ در کمپیــن انتخاباتی اش 
مدعی بود که خواهان توافق با  ایران اســت. 
او در دوران نخست ریاستش، بعد از خروج 
از برنامه جامع اقدام مشــترک نیز خواهان 
توافقی بزرگ با  ایران بــود؛ هرچند افزایش 
تنش ها میان تهران و واشــنگتن در آن بازه 
زمانی بالاخص بعد از ترور شــهید قاســم 
سلیمانی، مانع از آغاز رایزنی ها گشت. پس 
از آن بایدن که با شــعار بازگشت به برجام 
پیروز کارزار ۲۰۲۰ شــد نیــز احیای  این 

توافق را از دستور کارش خارج کرد.
حالا با بازگشــت ترامــپ به کاخ ســفید 
گمانه زنی ها در باب رویکرد احتمالی رئیس 
جمهوری جدیــد در ارتباط با  ایران افزایش 
یافت؛ گروهی کــه به عقاید و اســتراتژی 
ترامپ آشــنا هســتند مدعی اند که ساکن 
جدید کاخ ســفید با توســل به اهرم فشار 
حداکثری تلاش دارد تا  ایران را به پشت میز 
مذاکره بازگرداند؛ هرچند بعید است تهران 

تحت فشار تن به رایزنی دهد. 
این گروه با اســتناد بــه نتایــج حاصل از 
سیاســت فشــار حداکثری تحمیلی علیه  
ایران در دوران نخست ریاست ترامپ مدعی 
اند، تحریم ها تهران را بــه لحاظ اقتصادی 
تحت فشار قرار داد اما همزمان موجب شد 
تا  ایران میز مذاکره را رها کــرده، تعهدات 
برجامی اش را کنار گذاشــته و بر پیشرفت 
برنامه هسته ای اش متمرکز شود. در شرایط 
کنونی نیــز متغیرهایی چــون تلاش های 
اسرائیل برای به دســت آوردن هم صدایی 
آمریکای تحت رهبری ترامپ در کنار مانور 
شــاهین های آمریکایی در کابینه احتمالی 
رئیس جمهوری موجب شده بسیاری به  این 
نتیجه برسند که اســتراتژی دولت نخست 
ترامپ  این بار نیز تکرار می شود و دامنه اش 
به واسطه تنش های حاکم بر منطقه ممکن 

است وسیع تر نیز باشد.
رســانه های خارجی بیش از همه بر چینش 
تیم ترامپ تاکید دارنــد و مدعی اند، حضور 
چهره هایی همچــون مارک روبیــو، وزیر 
خارجه احتمالی و جنــگ طلب و نیز مایک 
والتز، مشــاور امنیت ملی جدید ترامپ، که 
زمانــی در قامت عضو مجلــس نمایندگان 
آمریکا به تصویب قانونی در باب تحریم های 
ثانویــه علیه صــادرات نفت خــام  ایران به 
چین تلاش بســیاری کرد )تلاش هایی که 
به واســطه مخالفت ســنا بی نتیجه ماند( 
تصویری مبهم از رویکرد احتمالی ســاکن 

جدید کاخ سفید ترسیم می کند.
در عصر بایــدن، رئیس جمهــوری آمریکا 
احیای برجام را کنار زد. با  این حال از میزان 
فشارهای تحمیلی بر تهران کاست. از همین 
رو بر اساس گزارش های منتشر شده توسط 
آژانس بین المللی انرژی، صادرات نفت خام  
ایران در چهار سال گذشته بیش از سه برابر 
شــده و از ۴۰۰ هزار بشــکه در روز در سال 

۲۰۲۰ به بیش از ۱,۵ میلیون بشکه رسیده 
است، بشــکه هایی که بخش عمده ای از آن 

در اختیار چین قرار می گیرد.
به ادعای منابع آگاه، به واسطه داده های  این 
گزارش و گزارش های مشــابه، تیم انتقالی 
ترامپ در صدد است همزمان با استقرار در 
کاخ سفید، صادرات نفت  ایران را هدف قرار 
دهد تا به ادعای خــود رویکرد منطقه  ایران 
را تحت تاثیر قرار داده و همزمان پیشــرفت 

برنامه هسته ای  این کشور را متوقف کند.

شکاف هایی که عریان شد
مشــاوران ترامــپ می گویند کــه رئیس 
جمهوری جدیــد آمریکا برای بازگشــت 
تحریم ها مصمم اســت؛ در همین راســتا 
گروهی از ناظران نیز با اســتناد به اطلاعات 
ادعایــی از تــلاش تهــران بــرای تعریف 
کانال هــای دیپلماتیک با ایــالات متحده 
خبر می دهند.نشــریه پولتیکو با اســتناد 
به این گزاره ادعایی مدعی اســت که ایران 
برای مذاکره آماده می شــود. این نشریه در 
ادامه به دیدار ادعایی ایلان ماسک و سعید 
ایروانی اشــاره کرد؛ دیداری که مقام های 
رسمی ایران آن را تکذیب کردند با این همه 
رسانه های آمریکایی مدعی اند که دو طرف 
روز دوشنبه گذشــته به شکلی محرمانه در 
باب چگونگــی کاهش تنش ها بــا یکدیگر 
رایزنی داشــتند.در ایران بسیاری ترامپ را 
چهره ای تاجر مسلک و اهل معامله می دانند 
و براین باورنــد که قادرند با ســاکن جدید 
کاخ ســفید به توافقی جدی دست یابند. در 
همین راســتا گروهی دیگر از کارشناسان 
در گفت وگو با رسانه های ایران تاکید دارند 
که اتفاقا رایزنی با جمهــوری خواهان فارغ 
از دشــواری ها، نتیجه بخش تر است چرا که 

ماحصل آن می تواند توافقی پایدارتر باشد.
با ایــن همه، ایــن موضــع مخالفان جدی 

نیــز دارد. محافظه کاران نه تنهــا رایزنی با 
واشــنگتن را مفید نمی دانند بلکه بر توسل 
ایران به اهرم های ســختگیرانه تاکید دارند 
و معتقدند در چنین شــرایطی زمینه برای 

مذاکره ای سازنده هموار می شود.

توپ در زمین غرب
از ســوی دیگر، ســفر رافائل گروســی به 
تهران از دید بسیاری از رسانه های خارجی 
ســیگنالی مثبت از ســوی ایــران قلمداد 
می شــود؛ ســفری که در جریانش رئیس 
آژانس بین المللی انرژی اتمــی در اقدامی 
نادر از دو ســایت نظنز و فــردو بازدید کرد. 
ناظران با اســتناد به این متغیر می گویند، 
شواهد نشان می دهد گره کور توافق تهران 
و نهــاد پادمانی پس از ماه هــا تنش در باب 
نظارت بازرســان از ســایت های هسته ای 
ایران در حال باز شــدن است. آنها به توئیت 
اخیر عباس عراقچی بعد از ســفر گروســی 
اشــاره دارند که نوشــته بود، »تهران مایل 
اســت با لحاظ کردن منافع ملــی و حقوق 
مســلم خود رایزنــی کند نه تحت فشــار 
و ارعاب.«پیشــتر نیــز وزیر امــور خارجه 
کشورمان تاکید داشــت که تکرار سیاست 
فشــار حداکثری »شکســت حداکثری« 
را به دنبال خواهد داشــت از همین رو ایده 
بهتر آن است که طرفین به خرد حداکثری 
متوسل شــوند که ماحصل آن به نفع همه 
اســت. عباس عراقچــی امــا در اظهار نظر 
اخیرش و به بهانه ســفر گروسی به تهران و 
حواشــی مرتبط با آن اعلام کرد که فرصت 
بــرای مذاکــرات و توســل بــه اهرم های 
دیپلماتیک محدود است. او در ادامه ضمن 
اشاره به شــرایط پیچیده و حساس برنامه 
هســته ای ایران در ســال آینده گفت که 
تهران برای هر ســناریویی اعم از رویارویی 
و یا تعامل و همکاری با غرب آماده اســت.

بدین طریق وزیر خارجه کشــورمان توپ را 
در زمین غرب انداخــت و گفت، آنها باید در 

این باره تصمیم گیری کنند.
فارغ از ادعای رســانه های غربــی مبنی بر 
ارسال سیگنال های مثبت از جانب تهران، 
گروهی ادعــای متفاوتی را مطــرح کرده و 
می گویند که تنش ها میــان دو طرف باقی 
اســت و تا مادامی که اعتماد بر روابط ایران 
و آژانس و غرب حاکم نشــود و دسترســی 
نهــاد پادمانی به ســایت هایی کــه مدعی 
اســت در آن ذرات ادعایی اورانیــوم یافته 
شــده اســت، امکان پذیر نخواهد بود و از 
همین رو دسترســی به توافــق دور از ذهن 
اســت؛ بالاخص آن که امــروز در ایران به 
واســطه تهدید بالقوه اســرائیل و عبور این 
بازیگــر از خطــوط قرمز، گفتمــان تغییر 
دکترین هســته ای در برخــی از محافل و 
رســانه ها برجسته تر شده اســت. گروهی 
از سیاســتمداران ایرانی برایــن باورند که 
تهران با بازتعریف دکترین هســته ای خود 
قادر اســت قدرت و توان بازدارندگی اش را 

افزایش دهد.
بهنام طالبلــو، تحلیلگر اندیشــکده بنیاد 
دفاع از دموکراســی ها با استناد به خواست 
تهران بــرای تنــش زدایی مدعی اســت: 
»ایران احتمالاً بــرای کاهش تنش و توقف 
کارزار فشار حداکثری از اهرم های مختلفی 
اســتفاده خواهد کرد، از دیپلماسی گرفته 
تا رویکردی ســختگیرانه«. همزمان تریتا 
پارســی، یکی از بنیانگذاران اندیشــکده 
موسسه کوئینسی در واشــنگتن، نیز اخیرا  
مدعی شــد که ایران ممکن اســت از این 
لحظه به عنوان فرصتی تــازه برای برقراری 
رابطه با ترامپ اســتفاده کرده تــا زمینه را 
برای رایزنی هموار کند.با این همه گروهی 
دیگر از ناظران با اشــاره به شرایط حاکم بر 
خاورمیانه مدعی اند کــه منطقه در قیاس با 
چهار سال گذشته در شرایط متفاوتی قرار 
دارد، حملات اسرائیل به غزه و مواضع حزب 
الله در لبنان و رویارویــی عریان تهران و تل 
آویو، معادلات امنیتــی حاکم را پیچیده تر 
کرده و همزمان آینــده رایزنی های تهران 
و واشــنگتن را در هاله ای از ابهام قرار داده 
است. از یک ســو پیروزی مسعود پزشکیان 
که بر اصل تنــش زدایی با غــرب و عبور از 
تحریم هــا تاکید دارد در باب از ســرگیری 
گفتگوها بــا آمریکا روزنــه ای از امید ایجاد 
کرده و در سوی دیگر تصاعد بحران موجب 
شده تا گروهی در باب چشم انداز تعاملات 
احتمالی میان تهران و دولــت دوم ترامپ 
نگاهی بدبینانه داشــته باشــند.بالاخص 
آن که به گفته پارســی ترامپ ممکن است 
به ســان دوره اول ریاســتش تحــت تاثیر 
نئومحافظــه کاران، لابی های اســرائیلی 
و شــاهین ها باز هم به این نتیجه برسد که 
توسل به اهرم فشــار حداکثری تنها گزینه 

برای تعامل احتمالی با تهران است.



 هیچ کس افزایش قیمت را گردن نمی گیرد

و فریز ۱۸ ماهه قیمت خودر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      28 آبان 1403    شماره 1734

 لزوم توجه به تولید و صادرات
اقتصاد ایران زمین گیر نخواهد شد

عضو اتاق بازرگانی ایران معتقد اســت: اقتصاد ایران با توجه به سال ها 
مبارزه با تحریم و محدودیت های بین المللی، آبدیده شــده و هیچگاه 

زمین گیر نخواهد شد.
کاظم مرتاض، عضو کمیســیون اقتصاد کلان اتــاق بازرگانی ایران در 
واکنش به تاب آوری اقتصاد ایران و بازار ارز در برابر تنش های منطقه ای 
و حتی بازگشــت ترامپ گفت: اقتصاد ایران با توجه به اینکه سال ها با 
تحریم و محدودیت های بین المللی از ســوی آمریکا و کشورهای غربی 
مواجه بود، به خوبی با شرایط سخت آشناست و بعید می دانم فشارهای 

احتمالی از سوی آمریکا بتواند اقتصاد ما را به زانو در آورد.
وی گفت: زیرســاخت های اقتصادی ما در ســال های گذشته به دلیل 
مواجه با همین تحریم های ظالمانه کاملًا مســتحکم شده و ثابت کرده 
که می توانیم روی پای خودمان بایســتیم. البته ممکن اســت برخی 
شیطنت های رســانه ای و فرافکنی نفوذی ها برای مدتی آب به آسیاب 
دشمن بریزد و شــرایط را نامطلوب جلوه دهد، اما واقعیت این است که 
اقتصاد ایران همچنان می تواند در برابر تحریم ها مقاومت کند و مســیر 
رشــد خود را طی کند.عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران ادامه 
داد: خوشبختانه اقتصاد ایران تک محور نیست که با مسدود کردن راه 
بتوان به راحتی جلوی رشد و اعتلای آن را گرفت. البته مدیریت اقتصاد 
در این شرایط کمی سخت است اما ما با قدرت می توانیم روند صادرات 
و فروش نفت خودمان را انجام داده و حتــی به تولید و افزایش صادرات 

غیر نفتی هم بپردازیم.
این فعال اقتصادی خاطر نشــان کرد: من با ادعای برخــی از فعالان و 
کارشناســان اقتصادی که می گویند اقتصاد ما چیزی نــدارد تا بتواند 
در برابر مشــکلات ایستادگی کند، مخالف هســتم، چراکه معتقدم ما 
در تولید و صادرات برخی از مــوارد به قدری قوی و غنی هســتیم که 
می توانیم به خوبــی در برابــر تحریم ها و محدودیت هــای تاب آوری 
داشته باشیم. با این وجود نباید فراموش کرد بخش خصوصی هم برای 
رسیدن به این هدف باید مورد حمایت بیشتر دولت قرار گیرد تا بتواند 

به عنوان یک بازوی کارآمد و توانمند در اقتصاد ایران عمل کند.
مرتاض ادامه داد: مطمئن باشــید هر چقدر اقتصاد ما بــر پایه تولید و 
تجارت اســتوار باشــد، هیچ عامل داخلی و خارجی توان ایجاد مشکل 
برای ما را ندارد، هر چند که صادرات نفتی ایران نیز در ســال های اخیر 
رشد چشمگیری داشته که این روند نیز در صورت تداوم می تواند نقطه 

قوت اقتصاد ایران باشد.

وی به چشم انداز شــاخص های کلان اقتصادی تا پایان سال نیز اشاره 
کرد و گفت: با توجه به پیش بینی صندوق بین المللی پول، بی تردید به 
زودی شاهد رشد اقتصادی و کاهش بیشتر تورم خواهیم بود، مشروط 
بر اینکه دولت بتواند در کنار اجرای سیاست های خود به حمایت بیشتر 

از بخش خصوصی و فعالان اقتصادی و تجار هم بپردازد.

برنامه دولت برای رجیستری آیفون های ۱۴ و ۱۵ 
موجود چیست؟

در دو سال ممنوعیت واردات گوشــی تلفن همراه از برند آیفون، حدود 
یک میلیون دســتگاه گوشی آیفون ۱۴ و ۱۵ وارد کشــور شده و با دور 
زدن رجیستری فعال شده اند، حال با آزادسازی واردات این گوشی ها، 
این سوال مطح شده است که برنامه دولت برای رجیستری این دسته از 
گوشی ها چیست و آیا اصلا مصرف کنندگان تن به پرداخت هزینه برای 

رجیستری خواهند داد؟
 واردات مدل های جدید گوشــی از برند اپل که شامل آیفون ۱۴ به بعد 
بود و به دلیل محدودیت های ارزی و ممنوعیت ورود کالای لوکس طی 
دو سال گذشته ممنوع شده بود، بالاخره بعد از کش و قوس های فراوان 
آزاد شــد. علاوه بر این، جنجالی که درخصوص تعرفه واردات آیفون به 
دلیل تعیین تعرفه ۹۶ درصدی ایجاد شده بود، رفع و رجوع شد و تعرفه 
گمرکی واردات آیفون در در رویه تجاری ۱۵ درصد و در رویه مسافری 
۳۰ درصد اعمال شــد. آنطور که دهقان دهنوی، رئیس سازمان توسعه 
تجارت خبر داده است، اجازه واردات گوشی با رویه مسافری از اول آبان 
ماه به گمرکات کشور اعلام شده اســت و ثبت سفارش رویه تجاری نیز 

در حال بررسی است و ضوابط آن در چند روز آینده اعلام خواهد شد.
علاوه بر این موارد، موضوعی که هنوز درخصوص آیفون به آن پرداخته 
نشــده، تعیین تکلیف کســانی اســت که در زمان ممنوعیت، آیفون 
۱۴ و ۱۵ خریداری کرده انــد. به گفته فعالان حــوزه موبایل، در مدت 
ممنوعیت، یک میلیون دســتگاه آیفون ۱۴ و ۱۵ وارد کشــور شده و 
بدون انجام رجیســتری و از طریق دانگل یا استفاده از گوشی دوم مورد 
استفاده قرار گرفته است.رئیس سازمان توسعه تجارت در مورد این که 
چه برنامه ای برای رجیســتری این گوشی ها وجود دارد، گفته است که 
تعداد قابل توجهی گوشــی آیفون از قبل وارد کشور شده است که برای 

ثبت سفارش آن ها راهکاری ابلاغ خواهد شد.
در همیــن زمینه عبدالمهدی اســدی، رئیس انجمــن واردکنندگان 
موبایل در گفت وگــو با اقتصادآنلایــن بیان کرد: چند ســال قبل هم 
این اتفاق افتاده اســت، دولت می تواند در همان ســامانه رجیستری با 
واردکردن یک شــماره پاســپورتی که مثلا در یک تا دو سال گذشته 
از کشــور خارج شده است، شــماره سریال گوشــی و پرداخت هزینه 
رجیستری در درگاه آن ســامانه، این گوشــی ها را رجیستر کند، فکر 
می کنم با اتفاقی که در مورد آزادســازی واردات آیفون رخ داد، دولت 
این کار را هم انجام دهد. اسدی درخصوص زمان ثبت سفارش این برند 
تلفن همراه نیز گفت: امیدواریم طی هفته جاری ثبت سفارش واردات 
آیفون انجام شــود. در حال پیگیری از وزارت صمت و ســازمان توسعه 
تجارت هســتیم که هر چه ســریع تر این اتفاق بیفتد. باید در سامانه 
مجوز ها دسترسی باز شود و شناسه کالا تعریف شود تا تاجر بتواند ثبت 

سفارش خود را انجام دهد. 
وی درباره منشــا ارز واردات گوشــی های آیفون گفت: واردات گوشی 
تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار با منشــا ارز حاصل از صادرات خود است، 
این موضوع فقط مختص برند آیفون نیســت و شامل تمام گوشی های 
تلفن همراه از برند های مختلف است که بیش از ۶۰۰ دلار قیمت دارند. 

بازار

خبرها حکایــت از افزایش قیمت خــودرو و همچنین 
عرضه خــودرو در بــورس کالا را دارد آیــا همه این  ها 
می تواند ســبب چشــم اندازی روشــن برای ســهام 

خودروسازان شود؟
 این روز ها که بازار ســرمایه روندی صعــودی را طی 
می کند، انتظارات زیادی از سوی مردم ایجاد شده که 
وزارت اقتصاد، ســازمان بورس و اوراق بهادار و وزارت 
صمت شــرایطی را فراهم کنند که خــودرو در بورس 
کالا عرضه شــود. این اقدام علاوه بــر بهبود وضعیت 
صنعت خودرو و خروج این صنعــت از زیان، می تواند 
بستر رشد ادامه دار بازار ســرمایه را فراهم کند. در این 
گزارش اقداماتی که می تواند شــرایط صنعت و سهام 
خودروســازی را بهتر کند و موجب رشد بازار سرمایه 

شود را بررسی خواهیم کرد.
شایعاتی شنیده می شــود مبنی بر رضایت وزیر صمت 

از افزایــش میانگیــن ۳۰ درصــدی قیمت 
کارخانــه ای خودرو ها که این بــه معنی این 
اســت که بعد از گذشــت ۱۸ ماه آز آخرین 
قیمت گذاری رســمی خودرو در فروردین 
سال ۱۴۰۲ حالا ما بعد از ما ها شاهد افزایش 

قیمت خودرو هستیم.
پیش ازایــن خودروســازان در نام هــای به 

محمدرضا عارف معــاون رئیس جمهور بیان کردند که 
اگر ۸۰ درصد افزایش قیمت خودرو نیز صورت گیرد، 
قیمت فروش، تازه با قیمت تمام شــده برابر می شود. 
عارف نیز همین مســئله را به کمیســیون اقتصادی 
دولت ارجــاع داد. حال اخباری به گوش می رســد که 
قرار اســت بالاخره رکــود قیمتی ۱۸ ماهــه به پایان 
برسد. ولی مســئله ای که لازم به بیان است این است 
که رشــد قیمتی ۳۰ درصدی نیز بار کوچکی از شــانه 

خودروسازان برمی دارد و مشکلات همچنان 
پابرجاســت.وزیر صمت که قبــلًا مخالفت 
خــود را از عرضه خــودرو در بــورس کالا را 
بیان کرده بــود، احتمالاً بــه دلیل حمایت 
وزیر اقتصاد و برخــی از نمایندگان مجلس 
از سیاســت عرضه خودرو در بــورس کالا و 
همچنیــن افزایش ۳۰ درصــدی میانگین 
قیمــت خودرو ها او هم بــه عرضه خــودرو در بورس 
کالا رضایت دهــد.در حال حاضر چیزی کــه در بازار 
مشــاهده می شــود، یعنی قیمت گذاری دستوری که 
سبب رکود بازار شده که سودی نه برای مصرف کننده 
داشته و نه برای تولیدکننده و تنها موجب یک شکاف 
قیمتی شدید میان بازار و کارخانه شده است. باعرضه 
خودرو در بورس کالا، چون قیمت ها بر اساس عرضه و 
تقاضا تعیین می شــوند و دیگر خبری از قیمت گذاری 

دســتوری نیســت می توان امیدوار بود به اینکه بازار 
خودرو به رونق بیفتد.

اگر قیمــت خودرو ها بــا هزینه بالاتــر از هزینه تولید 
تعیین شوند، حاشیه سود خودروسازان بهبود می یابد. 
در نتیجه این تحول می تواند تأثیر مثبتی بر روند رشد 

سهام خودروسازان در بازار سرمایه داشته باشد.
اخباری مبنی بر اینکه خودروســازان امســال یا سال 
آینده دارایی های خــود را تجدید ارزیابــی کنند، به 

صورت غیر رسمی منتشر شده است.
 ایــن کار می تواند باعث افزایــش ارزش دارایی های 
آن ها شــود و اگر سرمایه گذاران مشــاهده کنند که 
وضعیت مالــی خودروســازان بهبودیافته اســت، 
تمایلشــان به ســرمایه گذاری بیشــتر می شود که 
احتمالاً همین امر منجر به افزایش قیمت سهام آن ها 

در آینده خواهد شد.

هر خودروی فرســوده یک تا ســه گواهــی دریافت 
می کند. هــر گواهی ۳۵ میلیون تومان اســت و مراکز 

اسقاط حدود ۱۰ درصد بابت حق العمل کم می کنند.
مهران ســالاریه رئیس ستاد نوســازیِ ناوگانِ حمل و 
نقل و اسقاط خودروهای فرســوده گفت: هر خودروی 
فرســوده یک تا ســه گواهــی دریافــت می کند. هر 
گواهی ۳۵ میلیون تومان اســت و مراکز اسقاط حدود 
۱۰ درصد بابت حــق العمل کم می کننــد و بقیه را در 

کمترین زمــان باید پرداخت کننــد.وی درباره مراکز 
اسقاط متخلف افزود: از ابتدای ســال تاکنون فعالیت 

۱۰ مرکز متخلف به حالت تعلیق درآمده است.
گفتنی اســت، برای هر یــک از انــواع خودروها نظیر 
تاکسی، سواری شخصی، سواری دولتی، مینی بوس، 
کامیون و غیره، یک سن فرســودگی مشخص در نظر 
گرفته شــده اســت. اگر خودرو به این سن فرسودگی 
برســد و امکان دریافت گواهی معاینــه فنی برای آن 

وجود نداشــته باشــد، به عنوان خودروی فرســوده 
شناخته می شــود و باید به گونه ای اســقاط شود که 
امکان اســتفاده مجدد در چرخه حمل و نقل برای آن 

وجود نداشته باشد.
- خودروهای از ۷۳ به قبل ۱ گواهی اسقاط
- خودروهای از )۷۴ تا ۷۸( ۲ گواهی اسقاط
- خودروهای از )۷۹ تا ۸۳( ۳ گواهی اسقاط

- خودروهای از )۸۴ تا ۹۳( در صورتی که در ۲ معاینه 

فنی مردود شده باشند ۳ گواهی اسقاط
در طرح نقدی هم متناســب با ســن خودرو مبالغ به 

متقاضیان پرداخت می شود.
طرح نقدی: - خودروهای تولید ۷۹ تا ۸۳ حدود ۸۸ تا 

۹۵ میلیون تومان
- خودروهای تولید ۷۴ تا ۷۸ حدود ۷۰ میلیون تومان

- خودروهای تولیــد ۷۳ به قبل حــدود ۳۵ میلیون 
تومان

و خودر

و خودر

ســمیه رســولی  ۱۸ ماه از فریز قیمت 
خودرو گذشــته و تا بــه امــروز هیچ خبر 
موثقی درباره تعدیل قیمــت خودرو اعلام 
نشــده؛ بنابراین به نظر می رســد همچنان 
درخواست ها برای افزایش قیمت بلاتکلیف 

مانده است.
شــورای رقابت بهمن ماه ســال ۱۴۰۱ در 
اطلاعیه ای ضمــن تاکید بر انحصاری بودن 
بازار خــودرو، به صورت رســمی به دنیای 
خودرو بازگشــت و با ابلاغ دســتورالعملی 
تحــت عنــوان »دســتورالعمل تنظیــم 
بازار خودروی ســواری« نحوه محاســبه 
قیمت های خــودرو را تعیین کــرد. پس از 
یک ســال و در بهمن ســال ۱۴۰۲ شورای 
رقابــت دســتورالعمل مذکــور را اصلاح و 
برنامه جدیــدی برای تنظیم بــازار خودرو 
ابلاغ کرد که بر اســاس آن وزارت صمت به 
عنوان تنظیم گر فنی بازار خودرو انتخاب و 
تاکید شد که »مبنای تنظیم قیمت خودرو، 
بر اساس ضوابط قیمت گذاری مصوب هیأت 
تعیین و تثبیت قیمت ها اســت که توسط 
ســازمان حمایت محاسبه می شــود و به 
وزارت صمت اعلام می گردد. وزارت صمت 
قیمت ها را با رعایت مفاد این دستورالعمل 
به خودروســازان ابــلاغ می نمایــد و این 
قیمت ها بــرای عرضه کننده خــودرو لازم 

لازم الاجراست«
بنابراین نزدیک به ۲ ســال است که شورای 
رقابت به صنعت خودروی کشــور بازگشته 
و در این مدت ۲ دســتورالعمل برای تنظیم 
قیمت خودرو هم ابــلاغ کرده اما با این حال 
قیمت خودرو بالغ بر ۱۸ ماه اســت که فریز 
مانده و مطابــق با تورم و البتــه برنامه های 
شورای رقابت تعدیل نشــده است. این در 

حالیســت که طبق دســتورالعمل شورای 
رقابت پس از صدور صورت حساب ۶ ماهه، 
وزارت صمــت مکلف به اعــلام قیمت های 

جدید است.
در دوره ای که عباس علی آبادی سکاندار 
وزارت صمت بود زیر بار افزایش قیمت ها 
نرفــت؛ البته یک مرتبه نیــز مخبر معاون 
اول دولت سیزدهم با تعدیل قیمت خودرو 
مخالفت کرد که همین مســائل باعث شد 
که در فروردین ماه ســال جاری شــورای 
رقابت به وزارت صمــت بابت عدم اجرای 
دستورالعمل شــورا تذکر بدهد. در ادامه 
نیز مجــدد شــاهد تذکر شــورای رقابت 
مبنی بر لزوم اجرای دستورالعمل مذکور 

بودیم اما باز هم ایــن تذکرها به نتیجه ای 
نرسید.

با شــروع بــه کار دولت چهاردهــم، ایران 
خودرو و ســایپا در جلســه ای بــا اعضای 
کمیســیون اقتصــادی دولت، خواســتار 
اصلاح قیمت خودرو شــدند و ماحصل این 
جلسه نیز در قالب گزارشــی تهیه و به دفتر 
محمدرضا عارف معــاون اول رئیس جمهور 
ارســال شــد. در آن زمــان پیگیری های 
خبرنگار مهر نشــان می داد کــه عارف این 
درخواســت را تأیید کرده منتهی در ادامه 
دفتر معــاون اول بــا ارائــه توضیحاتی به 
خبرگزاری مهــر اعلام کرد کــه »ابلاغیه 
سیاست گذاری در خصوص قیمت گذاری 

برخــی از خودروهــای ســواری« در حال 
رسیدگی در کمیسیون مربوطه و دبیرخانه 
هیئت دولت است و هنوز در هیئت وزیران 
مطرح نشده است و هیچ گونه تصمیم گیری 
در ایــن خصوص در دولت صــورت نگرفته 

است.«
بنابرایــن آخریــن خبر درباره سرنوشــت 
قیمت خــودرو مربوط به ایــن توضیحات 
دفتر معاون اول می شــود و به غیر از انتشار 
اخبار ضد و نقیض و البته عدم پاســخگویی 
و ســکوت وزارت صمت، هیچ خبر موثقی 
درباره تعدیل قیمت خودرو اعلام نشــده و 
به نظر می رسد همچنان این درخواست ها 
برای افزایش قیمت بلاتکلیف مانده است. تا 

امروز به غیر از انتشــار اخبار ضد و نقیض و 
البته عدم پاســخگویی و ســکوت وزارت 
صمت، هیچ خبــر موثقی دربــاره تعدیل 
قیمت خودرو اعلام نشده و به نظر می رسد 
همچنان این درخواســت ها برای افزایش 

قیمت بلاتکلیف مانده است
در این بیــن نکته ای که به نظر می رســد 
مورد بی توجهی دولتمــردان قرار گرفته 
افزایش قیمت مواد اولیه، افزایش نرخ ارز 
و البته تورم است که همه این موارد منجر 
به افزایش هزینه های تولیدکننده می شود 
که به دلیل عــدم اجرای دســتورالعمل 
شــورای رقابت، این درخواســت ها برای 
افزایش قیمت تلنبار شــده و در نهایت اگر 
قرار باشــد با تعدیل قیمت موافقت شــود 
شاهد اعداد و ارقام سنگینی در این بخش 

خواهیم بود.
این در حالیســت که اگــر وزارت صمت به 
عنوان تنظیم گر فنی بــازار خودرو از همان 
ابتــدا و مطابق با دســتورالعمل شــورای 
رقابت -که بر اســاس آن قیمت خودرو باید 
بر اســاس هزینه واقعی تولید به علاوه سود 
تعیین شود- پیش می رفت نه تنها افزایش 
قیمت ها به صورت تدریجی انجام می شــد 
بلکه امــروز هم شــاهد این حجــم از بهم 
ریختگی و انتشار اخبار ضد و نقیض درباره 

قیمت خودرو نبودیم.
گفتنی است آخرین بار قیمت کارخانه ای 
خودرو در فروردین ســال ۱۴۰۲ و پس از 
دو سال ۴۹ درصد افزایش یافت. همچنین 
پاییز پارســال نیز قیمت ۸ خودروی ایران 
خــودرو و ۵ خودروی ســایپا تحت عنوان 
خودروهــای ارتقایافتــه، تعدیــل قیمت 

شدند.

و در بورس آغاز شد؟ و در بازار سرمایه؛  رالی خودر آینده صنعت خودر

و اعلام شد قیمت گواهی اسقاط خودر

رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد

۶۰ درصد ظرفیت بنگاه های اقتصادی بلااستفاده
خریدار  رئیس اتاق ایران گفت: بر اساس 
گزارش پایش فصل بهــار میانگین ظرفیت 
فعالیت واقعی بنگاه هــای اقتصادی معادل 
۴۱ درصد بوده که از نظــر اتاق ایران فاجعه 

است.
صمد حســن زاده در هجدهمین نشســت 
از دوره دهم هیأت نماینــدگان اتاق ایران 
در خصوص لایحــه بودجــه ۱۴۰۴ اظهار 
کرد: از زمانی که لایحه بودجه ســال آینده 
منتشــر شــد، اتاق ایران با محوریت مرکز 
پژوهش هــا و همــکاری تنگاتنگ معاونت 
مجلس، کمیسیون های تخصصی، تشکل ها 
و اتاق های اســتانی، نظرات اصلاحی روی 
تبصره های مهم و مرتبط با بخش خصوصی 
را جمع آوری و تلفیق و با زبان حقوقی انشــا 
کرده و برای مجلس ارســال کرده اســت. 
همچنین با حضور در جلسات مجلس تلاش 
کرده تا حــد امکان نظرات اتــاق به آگاهی 

نمایندگان برسد.

عدم پیش بینی سیاست تشویقی 
ویژه برای رشد تولید در لایحه بودجه

وی افزود: آنچــه در لایحــه بودجه محرز 
است، آن اســت که معیار اصلی دولت برای 
تنظیــم بودجــه شــفافیت و یکپارچگی 

بودجه و ادغام بخش هــای فرابودجه ای در 
ســند بودجه بوده اســت. تنگنای زمانی و 
محدودیت های اقتصادی، فقدان اصلاحات 
بنیادیــن در بودجه را قابل فهــم می کند. 
بررسی تبصره های لایحه بودجه، حاکی از 
آن است که سیاســت حمایتی یا تشویقی 
ویژه ای بــرای ارتقای ظرفیت هــای تولید 
صنعتی کشــور در نظر گرفته نشده است و 
تبصره های بودجــه از دو ناحیــه مالیات و 
انتشار حجم گســترده اوراق، بر بخش مولد 
اقتصاد کشــور، فشــار وارد خواهد کرد. به 
ویژه سیاســت های مالیاتی دولت، عمدتاً با 
رویکرد کاهش دامنه شــمول حمایت های 

مالیاتی تنظیم شده است.
حســن زاده ادامه داد: باید توجه داشت که 
ســال آینده با روی کار آمدن رئیس جمهور 
جدیــد آمریــکا، می توانــد دورانــی با نا 
اطمینانی و پیش بینی ناپذیری برای اقتصاد 
ایران باشــد و انتظار می رود سیاست های 
دولت در ســال آینده، بیش از گذشــته در 
حمایت بخش مولد اقتصــاد تنظیم گردد. 
دولت در ســال آتی بیش از پیش به تعامل 
مؤثر بــا جهــان، تنش زدایــی و همکاری 
ملی و منطقه ای و مشــارکت مردم و بخش 
خصوصی برای اداره امور نیازمند اســت و 

انتظار می رفت در ســند مالی دولت، توجه 
بیشــتری به بخش خصوصی و مولد اقتصاد 

صورت گیرد.

۶0 درصد ظرفیت بنگاه های اقتصادی 
بلااستفاده است

رئیس اتاق ایران با بیان اینکه مســئله دیگر 
در خصوص وضعیت محیط کســب وکار از 
منظر گزارش های پایش محیط کسب وکار 
فصل بهار سال جاری و شامخ مهر ماه است، 
گفت: بر اســاس گزارش پایش فصل بهار، 
وضعیت محیط کســب وکار کشور مشابه 
با وضعیت فصل زمســتان ســال گذشته 
است و همچنان در عدد ۶.۰۴ درجا زده ایم 

و اوضــاع بهبود نیافتــه اســت. میانگین 
ظرفیت فعالیت واقعی بنگاه های اقتصادی 
شــرکت کننده در این فصــل، معادل ۴۱ 
درصد بوده که نســبت به فصل زمســتان، 
این ظرفیت کاهش داشــته اســت. از نظر 
اتاق ایران این یک فاجعه اســت که حدود 
۶۰ درصــد ظرفیت بنگاه هــای اقتصادی 
بلااســتفاده اســت. آن هم در شرایطی که 
وعده رشــد ۸ درصدی در برنامه هفتم داده 

شده است.
وی افزود: شــامخ کل اقتصاد در مهرماه نیز 
برای ششمین ماه متوالی همچنان کاهشی 
است و متأسفانه شاهد تداوم رکود در بخش 

تولید هستیم. 
اما با خوشبختی شــامخ صنعت که به دلیل 
قطع برق طی چندماهه اخیر با مشــکلات 
عدیده روبه رو بــوده، در ماه مهــر با بهبود 
همراه شده است. مسئله ای که برای فعالان 
اقتصادی به دلیل ریســک های سیاســی 
منطقــه و مشــکلات اقتصادی ناشــی از 
آن به وجود آمده، آن اســت کــه انتظارات 
خوش بینانه به پایین ترین مقدار خود در ۲۰ 
ماه گذشته رسیده اســت. به عبارتی فضای 
امید و خوش بینی به بهبــود اوضاع در بین 

فعالان اقتصادی کاهش یافته است.

زیان انباشته نهادهای دولتی
 و خصولتی

حســن زاده اضافه کرد: نکتــه دیگر مربوط 
به واگذاری شــرکت های دولتــی در قالب 
مولدسازی اســت. جای تأســف است که 
شــاهد زیان انباشــته نهادهــای دولتی و 
خصولتی هســتیم که ســال ها بــا بودجه 
دولتــی و پول ملــت ارتزاق کــرده و حجم 
زیــادی زیان انباشــته برای کشــور ایجاد 
کرده انــد. این خســارت از بودجه کشــور 
تأمین می شود. متأســفانه شرکت هایی در 
راســتای مولدســازی واگذار می شوند که 
قبلًا آن ها را قربانی کرده و بخشــی از سهام 
آن ها را در قالب ســهام عدالت، بخشی را در 
قالب رد دیون به بانک هــا و یا صندوق های 
بازنشســتگی واگــذار کرده اند کــه باعث 
ناهماهنگی و ناترازی شده است.وی گفت: 
از دولــت چهاردهم و مســئولان واگذاری، 
می خواهم در این زمینه تدبیر کارشناســی 
شده به عمل آورند و طبق قانون اساسی آن را 
به بخش خصوصی واگذار کنند تا جلوی این 
زیان انباشته خســارت آفرین گرفته شود و 
شرایط واگذاری را به نحوی ترتیب دهند که 
کسانی که مســئولیت این بنگاه ها را بر عده 

می گیرند بتوانند از عهده کار برآیند.



وی قاچاق انسان »شوتی افغان  بَر« بلای جان جاده ها؛ توقیف ۲ هزار خودر

بیش از 30000 مرگ منتسب به آلودگی هوا در ایران در سالی که گذشت

وزهای سرد آلودگی هوا؛ قصه کهنه ر
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 تعداد زائران دور دوم حج مفرده 
از ۵۱ هزار نفر گذشت

 هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( در نهمین هفته از اجرای دور 
دوم عملیات حج مفــرده، تعداد ۵۱ هزار و ۸۹۹ زائــر عمره مفرده  را از 
۱۶ ایستگاه در سراسر کشور در قالب ۲۰۰ پرواز به فرودگاه های جده و 

مدینه منتقل کرده است.
 تاکنــون ۴۱ هــزار و ۱۳۱ نفر عمره گزار بــا ۱۶۰ پرواز نیز به کشــور 
بازگشته اند که بیشترین پروازهای برگشــت مربوط به چهار ایستگاه 

ساری، مشهد، اصفهان و حضرت امام )ره( هستند.
پیش بینی می  شــود این عملیات تــا فروردین مــاه ۱۴۰۴ به صورت 
متوالی در ۲۸ هفته ادامه داشته باشــد و در مجموع ۳۰۰ پرواز رفت و 

برگشت برای اجرای کل این عملیات از سراسر کشور انجام شود.
در دور دوم عملیات حج مفرده امسال برای اعزام بیش از ۱۷۰ هزار زائر 
ایرانی برنامه ریزی انجام شده اســت. در توافق به عمل آمده با سازمان 
حج و زیارت برای اعزام ۱۷۰ هزار زائر عمره، انجــام روزانه چهار پرواز 

تعیین شده است.
مقرر شده عملیات اعزام زائران در ۳۰ فروردین ماه سال ۱۴۰۴ به پایان 
برسد و ادامه پروازهای اعزام زائران حج عمره بعد از این تاریخ منوط به 

اعلام سازمان حج و زیارت است.
 

تمدید عضویت رایگان در کتابخانه های عمومی 
تا ۲۸ آبان

با توجه بــه درخواســت کتابــداران و اعضــاء، عضویت رایــگان در 
کتابخانه های عمومی تا ۲۸ آبان ماه ۱۴۰۳ تمدید شد.

 به نقــل از پایگاه اطلاع رســانی نهاد کتابخانه های عمومی کشــور، به 
مناسبت ســی ودومین دوره هفته کتاب جمهوری اسلامی ایران، طرح 
بخشــودگی جرائم دیرکرد منابع در طول این هفته و عضویت رایگان 
در روزهای ۲۳، ۲۴ و ۲۵ آبان ماه اجرا شــد.با توجه به اســتقبال از این 
طرح و درخواست کتابداران و اعضاء، عضویت رایگان در کتابخانه های 

عمومی تا پایان وقت دوشنبه ۲۸ آبان ماه ۱۴۰۳ تمدید شد.
علاقه مندان به دو روش می توانند از این طرح بهره مند شــوند؛ حضور 
در کتابخانه های عمومی و انجام فرآیند عضویت یا مراجعه به ســامانه 
مدیریــت کتابخانه های عمومی بــه نشــانی www.samanpl.ir و 
دریافت کد تخفیف صددرصدی. این کد تخفیف یــک ماه اعتبار دارد 
و مخاطبان برای مراجعه به کتابخانــه و عضویت تا پایان آذرماه فرصت 

دارند.

رئیس سازمان غذا و دارو خبر داد
و و رفع کمبود با تغییر دیدگاه  تسهیل تأمین دار

و فرآیندها
رئیس سازمان غذا و دارو گفت: باید با تغییر دیدگاه ها و فرآیندها، روند 
تأمین دارو را تســهیل و مشــکل کمبود دارو را مرتفع کرده و از میان 
برداریم.مهدی پیرصالحی که به تازگی ریاســت این سازمان را برعهده 
گرفته اســت، افزود: برنامه پایش بازار را آغاز کرده ایــم تا کمبودهای 

دارویی کشور شناسایی و راه حل های آن بررسی شود.

وی ابراز امیدواری کرد کــه با همکاری نهادها و ســازمان های ذیربط 
بتوان این مشکل حیاتی را حل کرد.

پیرصالحی تصریح کرد: موضوع دارو برای مردم حیاتی اســت اما تمام 
مسائل آن در حوزه ســازمان غذا و دارو نیســت و مراجعی چون بانک 
مرکزی، بانک های عامل، سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور و دیگر 
نهادها در این زمینه نقش دارند.به گفته وی، تمام نهادهایی که در حوزه 
اقتصادی فعالیت دارند، می توانند در تأمین دارو کمک کننده باشند. اما 
اگر در امور هر کدام از آن ها که حتی نقش کوچکی دارند اخلالی ایجاد 
شــود، تأمین به موقع دارو به خطر می افتد.معاون وزیربهداشت افزود: 
امروز یکی از اولویت های ما هماهنگی با مجلس اســت، چراکه موضوع 
بودجه سال آینده در مجلس در حال بررســی است. امیدواریم بتوانیم 
با مجلس به تفاهم برســیم و بودجه مناسبی برای ســازمان غذا و دارو 
جذب کنیم تا کمبود بودجه نداشته باشــیم.وی در پایان تصریح کرد: 
سازمان های مهمی چون سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی، گمرک 
و ســازمان های بیمه گر باید در کنار ما باشــند تا دارو با قیمت مناسب 

عرضه شود و پرداخت از جیب مردم افزایش نیابد.
محمدرضــا ظفرقندی وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در 
حکمی مهدی پیرصالحی را به عنوان معاون وزیر و رئیس ســازمان غذا 

و دارو منصوب کرد.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان شمیرانات:
 پنج هکتار از اراضی ملی در شمیرانات

رفع تصرف شد
 رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرســتان شمیرانات گفت: صبح 
روز ۲۶ آبان ماه، ۳۶ مورد از اراضی ملی به مســاحت ۵۰,۰۰۰ مترمربع 

در روستای امامه و منطقه » لته مند « این شهرستان رفع تصرف شد.

به گزارش روابط عمومی حفاظت محیط زیست استان تهران، امامعلی 
یگان زاده در تشــریح این خبر اظهارداشت: این اقدام به همت مأموران 
یگان حفاظت ایــن اداره و با همــکاری ادارات منابــع طبیعی، جهاد 
کشاورزی و کلانتری ۱۶۲ فشــم با حکم قضایی از حوزه رودبارقصران 
به انجام رســید.وی تصریح کرد: حفاظت از اراضی ملی و مناطق تحت 
مدیریت در دســتور کار این اداره بوده و با متخلفان برابر قانون برخورد 

می شود.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان شمیرانات با تأکید بر اینکه 
حفظ منابع طبیعی و جلوگیری از تصرفــات غیرقانونی، نیاز به همکاری 
همگان در این راســتا را می طلبد، از شــهروندان خواســت در صورت 
مشــاهده هرگونه تخریب و تصرف در مناطق حفاظت شده، موضوع را از 
طریق سامانه تلفنی ۱۵۴۰ سازمان حفاظت محیط زیست اطلاع دهند. 

دیوار

 سرپرست دانشگاه علوم پزشــکی تهران از تجهیز یک 
هزار و ۷۴۰ تخت بیمارســتانی توســط هیات امنای 

صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران خبر داد.
ســید رضا رئیس کرمی گفت: در سال گذشته چندین 
مرکز بــزرگ درمانــی را همانند کلان بیمارســتان 
هوشــمند حضرت مهدی )عج( و بیمارستان کودکان 
حکیم با کمک هیــات امنای صرفه جویــی ارزی در 

معالجه بیماران تجهیز شد.
وی اظهارداشــت: هــم اکنون نیــز در حــال اقدام 
فرایندهای نهایی انستیتوکانســر بیمارســتان امام 
خمینی ۵۴۰ تختخوابی هستیم که تجهیز آن توسط 

هیات امنای صرفه جویــی ارزی در معالجه 
بیماران شروع شــده و نقش حائز اهمیتی را 
در روند درمان بیماران مبتلا به ســرطان در 

کشور دارد.
سرپرســت دانشــگاه علــوم پزشــکی و 
خدمات بهداشــتی و درمانی تهــران ادامه 
داد: بیمارســتان شــریعتی با ۸۰۰ تخت و 

بیمارستان ۴۰۰ تختخوابی اسلام شهر را نیز در اطراف 
تهران داریم که هیات امنای صرفه جویی ارزی تجهیز 

آن را برعهده دارد.
وی با اشاره به این موضوع که در بحث تامین تجهیزات 

پیشــرفته هیات امنای صرفــه جویی ارزی 
همواره در کنار ما بوده اســت، تصریح کرد: 
مردم برای طــی مراحل درمانــی از ۳ ضلع 
مثلث شــامل خدمــات بیمارســتان های 
دانشــگاه علــوم پزشــکی تهــران، هیات 
امنای صرفه جویــی ارزی و خیرین بهرمند 

می شوند.
رئیس کرمــی اظهارداشــت: در راســتای کمک به 
درمان بیماری های صعب العــلاج هیات امنای صرفه 
جویی ارزی در معالجه بیماران تفاهم نامه مشــترکی 
را با داروخانــه ۱۳ آبان منعقد کرده تــا این نهاد علاوه 

بر تجهیز بیمارســتان های سراسر کشــور بخشی از 
هزینه های دارویی بیماران را نیز تقبل کند.

وی تاکیــد کرد:این اقدام خدمتی بوده که قرار اســت 
هیات امنا در کنار کار تجهیز بیمارستان ها انجام دهد.

سرپرست دانشگاه علوم پزشــکی و خدمات بهداشتی 
و درمانــی تهــران اضافه کــرد: بیمارانی کــه دچار 
بیماری های صعب العلاج هســتند تامیــن داروهای 
گران قیمت  آنها توســط ایــن نهاد انجام می شــود و 
همچنین افــرادی که دچــار بیماری های دشــوار و 
هزینه بر هستند با این حمایت ها حداقل از لحاظ مالی 

دچار مشکل و آسیب کمتری شوند.

پزشکی

خریدار  باز هم ســرما و قصــه تکراری 
آلودگی هوا و پیامدهــای زیانبار آن؛ باز هم 
درخواســت جلســه برای کارگروه شرایط 
اضطــراری هــوا و نهایتا هــم توصیه های 
تغذیــه ای، تصمیــمِ تعطیلی مــدارس و 
دانشــگاه ها، طرح زوج و فرد و راهکارهایی 

موقت.
آلودگی هوا چندین ســال اســت به قصه 
پرتکرار فصل ســرما بویژه در کلانشــهرها 
تبدیل شده و امسال نیز از چند روز گذشته 
و با کاهش دمای هوا آثار آن را در آســمان 
شــاهدیم؛ پدیده ای که بــا عوارضی نظیر 
تنگی نفس و سردرد و ســرگیجه در کوتاه 
مدت و همچنین تشــدید عــوارض قلبی و 
ریوی در بیماران و گروه های پرخطر همراه 

است.

هشدار وزارت بهداشت و درخواست 
تشکیل جلسه کارگروه شرایط 

اضطرار آلودگی هوا
امسال به دستور رییس جمهور پزشکیان 
و به نفع ســلامت مردم، مازوت سوزی در 
سه نیروگاه متوقف شــد؛ فارغ از نظرات 
موافق و مخالف در اثرگذاری این تصمیم 
در کاهش آلاینده های هوا، شــب گذشته 
وزارت بهداشت نسبت به شرایط »بسیار 
ناســالم« هوای تهران هشدار داد و اعلام 
کرد کــه »در ایســتگاه های منطقه ۱۷ 
شاخص کیفیت هوا بالاتر از ۲۰۰، بنفش 
رنگ و در وضعیت بسیار ناسالم است و در 
۱۷ ایســتگاه نیز کیفیت هوا در وضعیت 

ناسالم برای همه گروه ها قرار دارد. «
شاهســونی - رییس گروه ســلامت هوا و 
تغییر اقلیم وزارت بهداشــت اعلام کرد که 
»با توجه به پیش بینی پایداری هوا توســط 
سازمان هواشناسی کشور و ادامه آن تا روز 
دوشــنبه و افزایش غلظــت آلاینده ذرات 
معلق کوچکتــر از ۲.۵ میکرون، دانشــگاه 

علوم پزشکی شهید بهشتی اعلام وضعیت 
شــرایط اضطرار و درخواســت تشــکیل 

کارگروه شرایط اضطرار کرده است.«

علت کاهش کیفیت هوای تهران
در همین راستا فاطمه کریمی - سرپرست 
شــرکت کنترل کیفیت هوای تهــران نیز 
امروز اعلام کرد که »دلیل بالا رفتن شاخص 
کیفیت هوای تهران، پایداری شرایط جوی 
و عدم وزش باد موثر اســت که همه ساله در 
همین ایام شاهد آن هستیم.« وی گفت که 
»ایــن وضعیت زنگ خطری بــرای کاهش 
شــرایط کیفی هــوا در روزهــای پیش رو 

است.«

خطر بیماری های قلبی و مرگ های 
زودرس

به گفته رییس گروه ســلامت هــوا و تغییر 

اقلیــم وزارت بهداشــت، در این شــرایط 
افزایش قابــل توجه بیماری هــای قلبی و 
عروقی یا ریوی و مرگ زودرس در بیماران 
قلبی و ســالمندان و همچنین افزایش قابل 
توجه علائــم تنفســی در کل جمعیت رخ 

می دهد.
وی همچنین ضمــن تاکید بر اســتفاده 
بیشتر از مواد غذایی دارای آنتی اکسیدان 
و میوه و ســبزیجات؛ توصیــه دارد که در 
این شــرایط آلودگی هوا، افــراد مبتلا به 
بیماری های قلبــی و ریوی، ســالمندان 
و کــودکان از هــر گونه فعالیــت فیزیکی 
خارج از منزل اجتناب و افــراد دیگر نیز از 
فعالیت هــای طولانی و ســنگین خارج از 

منزل پرهیز کنند.
 او همچنین تاکید دارد که در این شــرایط، 
گروه هــای آســیب پذیر از ماســک های 

مناسب و استاندارد استفاده کنند.

بیش از 30000 مرگ منتسب به آلودگی 
هوا در ایران در سالی که گذشت

ماجرای تکراری آلودگی هوا در فصل سرما 
و راهکارهایــی موقــت را در حالی چندین 
سال است شــاهدیم که براســاس آخرین 
آمار منتشــره شــده وزارات بهداشــت در 
ســال ۱۴۰۲، بالغ بر ۳۰ هزار و ۶۰۰ مرگ 
منتســب به آلودگی هوا در ۵۷ شهر کشور 
با جمعیت ۴۸ میلیون نفری گزارش شــده 
اســت و رییس گروه ســلامت هوا و تغییر 
اقلیم وزارت بهداشت تاکید دارد که راهکار 
مقابله بــا آلودگی هوا، درمان نیســت بلکه 

باید پیشگیری کرد.
به گفتــه شاهســونی؛ هزینه هــا و عوارض 
ناشــی از آلودگی هــوا به وزارت بهداشــت 
بگونه ای است که ســالانه ۴۰ تا ۵۰ همت در 
این خصوص برای درمان بیمــاران به نظام 
سلامت تحمیل می شود و با توجه به تبعات 

آن برای ســلامتی و افزایش تعداد مراجعات 
مراکز درمانی، تمام مراکز بهداشتی و درمانی 
و اورژانس در شــرایط آلودگی هوا برای همه 

گروه ها آماده باش خدمت رسانی هستند.

قانون هوای پاک در گذر 7 سالگی
وی اســتفاده از انرژی های پاک، ســوخت 
مناسب و توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی 
را مهمترین اقدامات بــرای کاهش غلظت 
آلاینده های هــوا می داند و در این راســتا 
می گوید: در کشــور ما از ســال ۹۶ قانون 
هوای پاک تصویب شــده و دارای ۳۴ ماده 
و ۱۴ آییــن نامــه اجرایی اســت و اگر این 
قانون به درستی اجرا شود، کمک زیادی به 

کاهش آلودگی هوا خواهد کرد.
رییس گروه ســلامت هــوا و تغییــر اقلیم 
وزارت بهداشت بر لزوم تســریع در فرایند 
اســقاط خودروهای فرســوده تاکید دارد 
و می گویــد: تعــداد زیــادی از خودروها و 
موتورســیکلت هایی کــه در حــال تردد 
هستند، فرسوده اند؛ در مجموع حدود ۲.۵ 
میلیون خودرو فرســوده در کشــور تردد 

می کنند که باید از رده خارج شوند.
وی معتقد اســت که در حال حاضر حدود 
۱۲ میلیون موتورســیکلت در کشور تردد 
می کنند که ۹۰ درصد آنها فرســوده است. 
سال گذشته نیز فقط ۶ هزار موتورسیکلت 
به مراکز معاینــه فنی مراجعــه کرده اند و 
بســیاری از وســایل حمل و نقل عمومی و 

سنگین هم معاینه فنی ندارند.
بر اساس گزارش سازمان بهداشت جهانی، 
بیــش از ۹۰ درصد از مردم دنیــا در نقاطی 
زندگی می کنند کــه آلاینده های هوا بالاتر 
از شــاخص های این ســازمان است و بیش 
از ۸ میلیــون مرگ به آلودگی هوا نســبت 
داده می شــود و این معضل در حال حاضر 
از مهمترین خطرات محیط زیســتی برای 

سلامت انسان است.

خریدار   خودروهای شــوتی در سال های 
اخیر بــه یکــی از عوامــل ناامــن کننده 
جاده های کشور تبدیل شــده  اند و نه تنها 
در قاچاق کالا بلکه در قاچاق انســان سهیم 
هســتند و ایــن ارابه های مــرگ گاهی تا 
۲۰ تبعه افغــان را به صــورت غیرقانونی از 

مرزهای شرقی به داخل کشور می آورند.
 این روزها با روی کار آمدن دولت چهاردهم 
و مطالبه ملــی از متولیان بــرای طرد اتباع 
غیرمجاز، تبعــات اقتصــادی و اجتماعی 
میزبانی از کســانی کــه با نادیــده گرفتن 
قوانین کشور وارد خاک ایران می شوند، به 
روایت های مختلف بیان می شــود؛ افرادی 
که در جســت وجوی زندگــی بهتر، حاضر 
هستند خطرات این ســفر غیرقانونی را به 

جان بخرند و راهی دیار دیگری شوند.
عبور غیرقانونی این اتباع غیرمجاز از مرز که 
به گفته سخنگوی دولت تعداد آنها از تعداد 
اتباع مجاز در کشــور پیشــی گرفته است، 
خود داســتان مفصلی دارد که سبب شده 
متولیان امر به دنبال احــداث دیوار مرزی 
مشــترک با افغانستان و پاکســتان باشند؛ 
برنامه ای که دور جدید آن از اردیبهشــت 
امسال با جدیت آغاز شــده و وزارت کشور 
امیدوار اســت با این کار جلوی بخشــی از 

ورود غیرمجازها را به کشور بگیرد.
از آنجا که این گروه از اتباع ورود غیرقانونی 
به کشــور دارند، به طور حتــم نمی توانند 
با روش های معمول و اســتفاده از سیستم 
حمل و نقل عمومی خــود را به داخل ایران 
برســانند و در شــهرهای مختلف به امید 
یافتن کار و زندگی جاگیر شوند؛ روشی که 
در سال های اخیر این گروه از اتباع در پیش 
گرفته اند، استفاده از »خودروهای شوتی« 
است که در اصطلاح عامه به »افغانی کش« 

یا »افغانی بر« معروف شده اند.
ایــن خودروها کــه اغلب ۴۰۵، پرشــیا و 
سمند هستند، برای اینکه این کار برایشان 
صرفه اقتصادی داشته باشــد، حداقل ۱۰ 
تبعه غیرمجــاز را در خودرویی که حداکثر 
ظرفیت آن ۵ نفر است، جا می دهند و حتی 

در فیلم های منتشــر شــده از خودروهای 
شوتی شاهد آن هستیم که بعضاً تا ۲۰ تبعه 
نیز در یک خودرو جاسازی شده اند. یعنی نه 
تنها روی صندلی خودرو دو ردیف انســان 
جاســازی می شــود بلکه بعضاً ۵ تا ۷ نفر را 
در صندوق عقــب جا می دهنــد و یا حتی 
دیده شــده که برخی روی در صندوق عقب 
و کاپوت ماشین نشسته اند تا از بیابان های 

شرق ایران عبور کنند.
اما داستان این شــوتی ها به همین جا ختم 
نمی شــود؛ رانندگان ایــن خودروها برای 
اینکه گرفتار پلیس نشــوند، با سرعت بالا 
در جاده می رانند و حــوادث ناگواری را رقم 
می زنند؛ بارهــا در خبرها شــنیده ایم که 
خودروی حامل اتباع افغان به دلیل سرعت 
غیرمجاز چپ کرده و بیــش از ۱۰ نفر جان 

باخته اند.
جان ایــن افراد که بــدون برگــه هویتی، 
پاسپورت و شناســنامه در جاده مرگ قدم 
می گذارند، نه مسئولان کشــور مبداء که 
آنها را به شــمار نمی آورند، اهمیتی دارد و 
نه برای قاچاقچیان انســان کــه به تک تک 
افراد به شکل اســکناس و منبع درآمد نگاه 

می کنند.
برای اینکه بدانیم شوتی ها چقدر از تجارت 
غیرقانونی انســان درآمد دارند، به ســراغ 
کسانی رفتیم که در گذشــته طرح هایی را 
برای ســاماندهی این کار در دست طراحی 
داشــتند اما اجرایی نشــد؛ یکی از آنان به 
شــرط آنکه نامش در خبر ذکر نشــود، به 
خبرنگار ایرنــا گفت: شــوتی ها از هر تبعه 
غیرمجــاز افغان در لــب مرز حــدود ۱۰ 
میلیون تومان می گیرند تــا در هر خودرو 
۱۰ نفر را جابجا کنند. اگر تعداد اتباع بیشتر 
باشد، پولی که به راننده می دهند، سرشکن 

شده و کمتر می شود.
او می گوید که اغلب شــوتی ها این مبلغ را 
از لب مرز تا تهــران می گیرند؛ اگر مقصد به 
مرز نزدیکتر باشــد، کمتر می شــود و اگر 
بخواهند تا مــرز ترکیه برونــد هزینه اش 
بیشتر می شــود و یا حتی به صورت دلار و 

یورو دریافت می کنند.
تجارت اتباع خارجی در کشور فقط به حوزه 
کســب و کار محدود نمی شــود؛ موضوع 
انتقــال اتباع و عبــور از مــرز تجارت های 
پرســودی اســت که در تمام دنیا به عنوان 

»قاچاق انسان« شناخته می شود.
در ایــران عمــده ایــن قاچاق ها توســط 
خودروهای شــوتی و از مرزهــای جنوب 
شرق و شرق کشور انجام می شــود و اتباع 
غیرمجاز که اغلب افغان هستند با پرداخت 
هزینه ای که با توجه به شرایط و نوع قاچاق 
متغیر است، سعی می کنند خود را به یکی 

از استان ها برسانند.
اطلاع دقیقی از اینکه چــه تعداد خودروی 
شــوتی در جابجایی اتبــاع غیرمجاز نقش 
دارند و چقدر پول در این تجارت زیرزمینی 
تبادل می شــود، وجــود ندارد امــا تعداد 
خودروهایی که توســط پلیس به دلیل این 
تخلف توقیف شــده، گویای آن اســت که 
برخی رانندگان کسب درآمدهای میلیونی 
از جابجایی اتباع غیرمجاز را به تبعات منفی 

اجتماعی میزبانی از آن ترجیح داده اند.
سیدســعید  ســردار  رابطــه  ایــن  در 
منتظرالمهدی معاون فرهنگی و اجتماعی 
فراجا در این زمینه گفته اســت: از ابتدای 
امسال بیش از ۲ هزار خودروی حامل اتباع 

غیرمجاز توقیف شده است.
»قانون مبــارزه با قاچاق انســان« مصوب 
تیرماه ۱۳۸۳ قاچاق انسان را چنین تعریف 

می کند:
الف - خارج یا واردساختن و یا ترانزیت مجاز 
یا غیرمجاز فرد یا افراد از مرزهای کشــور با 
اجبار و اکراه یا تهدید یــا خدعه و نیرنگ و 
یا با سوء اســتفاده از قدرت یا موقعیت خود 
یا ســوء اســتفاده از وضعیت فرد یــا افراد 
یادشده، به قصد فحشــاء یا برداشت اعضاء 

وجوارح، بردگی و ازدواج.
ب - تحویل گرفتن یا انتقال دادن یا مخفی 
نمودن یا فراهم ساختن موجبات اخفاء فرد 
یا افراد موضوع بند ) الف( ایــن ماده پس از 

عبور از مرز با همان مقصود.

البته در مــاده ۲ همین قانــون عبور دادن 
) خارج یا واردســاختن و یا ترانزیت(، حمل 
یا انتقال مجاز یاغیرمجاز فرد یا افراد به طور 
ســازمان یافته حتی اگر با رضایت فرد باشد 
را نیز در حکم قاچاق انســان مــی داند و در 
ماده ۸ تاکید شده که تمامی اشیاء، اسباب 
و وســائط نقلیه ای که عالماً و عامــداً به امر 
» قاچاق انســان« اختصاص داده شده اند به 

نفع دولت ضبط خواهد شد.
به طور حتم موضوع مهاجــرت غیرقانونی 
و حضور غیرمجاز اتبــاع خارجی مانند هر 
آســیب اجتماعی و اقتصادی دیگر نیازمند 
پیشــگیری اســت و شــاید بهترین راه آن 
مســدود کردن معابر مــرزی و جلوگیری 
از ورود و قاچاق اتباع باشــد که بیشــترین 
حجم آن از مسیرهای شــرقی کشور انجام 

می شود.
ساخت دیوار مرزی یکی از برنامه های دولت 
برای مقابله با آســیب امنیتی، اقتصادی و 
اجتماعی اتباع خارجی اســت که در حال 
حاضر همراه با برنامه جمــع آوری و اخراج 
اتباع به طــور همزمان اجرایی شــد. طبق 
آخرین گزارش فرماندهی مرزبانی کشــور 
ســاخت دیوار مرزی با اولویت مرز ایران با 

پاکستان و افغانستان آغاز شده است.
بنابر اظهارات مســئولان انتظامی و نظامی 

اعتبارات لازم برای ســاخت دیــوار مرزی 
تعییــن و تخصیــص یافتــه و کارگاه های 
عمرانی نیــز فعالیت خورد را آغــاز کردند. 
همچنین پیش بینی می شــود بــا تکمیل 
دیوار مرزی شــاهد کاهش چشمگیر ورود 

اتباع بیگانه به کشور باشیم.
اگرچه در سال های اخیر شــاهد رشد روز 
افــزون ورود اتبــاع غیرمجاز به کشــور به 
دلایل مختلــف از جمله ناامنی و شــرایط 
سیاسی حاکم بر افغانستان بودیم اما اکنون 
مســئولان جمهوری اســلامی ایــران در 
بازگرداندن اتباع غیرمجاز به کشــورهای 

خود عزم جدی دارند.
احمدرضــا رادان فرمانــده کل انتظامــی 
جمهوری اســلامی به عنوان بازوی اجرایی 
طرح جمــع آوری اتباع خارجــی به تازگی 
اعلام کــرد که بیــش از ۸۵۰ هــزار تبعه 
خارجی غیرمجاز از ســطح کشــور جمع 
آوری و به کشورهای خود بازگردانده شدند 
و هدف گذاری کشــور برای اخراج اتباع تا 
پایان ســال جاری )۱۴۰۳( ۲ میلیون نفر 
اســت.اما نکته ای که وجود دارد و ذبیح الله 
خداییان رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
نیز در آخرین نشست خبری خود آن را بیان 
کرد، ورود مکرر اتباع طرد شــده به کشور 

است.

تجهیز بیش از یک هزار و ۷۰۰ تخت بیمارستانی توسط هیات امنای ارزی
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 ٩ نکته درباره یک نمایشگاه؛ از حضور پزشکیان
 تا تذکر حجاب

شادی کابیانی، روزنامه نگار  سی و هفتمین نمایشگاه صنایع دستی، 
درپایان روز شنبه ۲۶ آبان ماه، با تمام دستاوردها و چالش های خود به 
پایان رسید و تجربه ای دیگر را برای برگزارکنندگان و بازدیدکنندگان 

رقم زد.
۱- این نمایشگاه، که از قدیمی ترین رویدادهای فرهنگی ونمایشگاهی 
کشور به شمار می آید، در ســال های اخیر با تغییراتی در زمان برگزاری 
مواجه بوده اســت؛ گاهی همزمان با نمایشگاه گردشــگری، گاهی با 
نمایشگاه فرش و یا در آستانه نوروز برگزارمی شــده تا نیازهای عیدانه 

بازدیدکنندگان را برآورده کند.
در ایــن دوره انتخاب ســالن های نزدیک بــه هم این امــکان را برای  
بازدیدکنندگان فراهم آورده بود که با صرف وقــت کمتر، به راحتی از 

بخش های مختلف بازدید کنند.
۲-پیش از برگزاری نمایشــگاه،بیم آن می رفت که نظم و سازمان دهی 
با وجود تحریم و عدم حضور ۴۰۰هنرمند به مشکل برخورد؛اما »مریم 
جلالی«- معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی- کشور،توانسته 

بود این ضعف را مدیریت کند.
استقبال بی نظیر از نمایشگاه و حضور پرشــور مردم، نشان از تبلیغات 

مؤثر و اطلاع رسانی دقیق داشت.
بازدید »مســعود پزشــکیان«، رئیس جمهور از این رویداد، بر اهمیت 
و جایگاه صنایع دســتی ایران تأکید بیشــتری گذاشــت و بــر اعتبار 

نمایشگاه افزود.
۳-کیفیت بالای آثار و غرفه سازی حرفه ای نیز از دیگر نکات قابل توجه 
این دوره بود. با این حال، برخی بازدیدکنندگان از نبود برچسب قیمت 
روی محصولات گلایه داشــتند و نگران بودند که قیمت ها ممکن است 

بسته به مشتری و غرفه متفاوت باشد.
۴- حضور استان های مختلف کشــور با محصولات متنوع، یکی دیگر 
از جذابیت های این دوره بود. با این حــال، گاهی ترکیب محصولات در 
برخی غرفه ها به گونه ای بــود که در کنار آثار هنری زیبا یک اســتان، 
)اســتان جنوب غربی(محصولاتی مانند بطری های یک لیتری یکبار 

مصرف »خیارشور« هم به چشم می خورد.
هر استان و شهر ایران بر اساس فرهنگ، تاریخ و هنر خود در رشته های 
مختلف صنایع دســتی شــهرت دارد و باید این ویژگی ها به درستی در 
نمایشگاه معرفی شوند تا بازدیدکنندگان، به ویژه کودکان و نوجوانان، 
با مفاهیم و هنرهای صنایع دســتی آشنا شــوند؛اما غرفه هلی استانی 
همه چیز داشــتند از قلم کاری ومنبت و ســفال تا فــروش زیورآلات 
زنانه،به دیگر ســخن غرفه های اســتانی تخصصی و موضوعی شرکت 

نکرده بودند وشاید جنبه فروش آثار هنرمندان مد نظر بوده است.
۵-در این میان، غرفه هــای تک محصولی که بر نــوآوری و کارآفرینی 
تمرکز کرده بودند، توانستند توجه ویژه ای را جلب کنند.اگرچه صنایع 
دستی باید نمایانگر تنوع و غنای فرهنگی کشور باشد، اما برخی آثار در 
این دوره، به نظر تکراری و فاقد خلاقیت می رسیدند. این موضوع نشان 
می دهد که شــاید از هنرمندان نوآور حمایت کافی نشــده و فضا برای 
ارائه آثار جدید و متفاوت محدود است. در زمینه هایی که انتظار می رود 
صنایع دستی با نوآوری های جدید همراه باشد، هنوز برخی آثار از نظر 

خلاقیت و تنوع نیاز به توجه بیشتری دارند.
۶-یکی از چالش های ایــن دوره، تأثیر تذکرات حجــاب بر هنرمندان 
و غرفه داران بود. در برخی غرفه ها، هنرمندان از پوشــیدن لباس های 
بومی و محلی خود فاصله گرفته بودند و اســتفاده از سربندهای محلی 
و روســری های محلی خود را به دلیل محدودیت نمایشگاه کنار نهاده 
بودند و شــاید این نگاه به پوشــش وصله ناجوری بــر هویت فرهنگی 

نمایشگاه گذاشت.
۷-از دیگر نقاط ضعف، نبود غرفه ای خاص برای فروش ســوغات بود. 
در حالی که در کنار نمایش آثار هنری، ســوغات و شیرینی های محلی 
نیز به فروش می رســید، این ترکیب باعث شــد که فضا کمی نامنظم و 
پراکنده به نظر برسد. اختصاص غرفه ای ویژه برای سوغات می توانست 
به نمایشــگاه نظم و هماهنگی بیشــتری بدهد و تجربه خرید را برای 

بازدیدکنندگان جذاب تر کند.
۸-اما نکته ای که در این دوره بســیار چشــمگیر بود، گرایش بعضی از 
هنرمندان به کاربردی کردن صنایع دستی بود. این رویکرد قابل تقدیر 
است، زیرا این هنر را از حالت لوکس و تزئینی خارج کرده و به حوزه های 
کاربردی و روزمره وارد می کند. این تغییر، نه تنها صنایع دستی را به روز 
می کند، بلکه نشــان دهنده خلاقیت و توانمندی هنرمندان ایرانی در 
انطباق با نیازهای امروز جامعه اســت؛البته این نگاه تا رسیدن به ایده 

آل فاصله دارد.
۹-در نهایت، حضور اســتادکاران و هنرمندان برجسته در نمایشگاه، 
که در کنار آثار خود به هنرنمایی و توضیح فرآیند ســاخت آثارشــان 
پرداختند، یکی از جذاب ترین و ارزشــمندترین بخش های این رویداد 
بود. همچنین حمایت از زنــان کارآفرین که توانســته بودند در حوزه 
صنایع دستی اشــتغال زایی کنند و به اقتصاد محلی خود کمک کنند، 

نقطه روشن دیگری در این دوره بود که شایسته توجه و تقدیر است.

محمد شکیبانیا رئیس جشن مستقل سینمای 
مستند شد

اعضای هیئت رئیســه و رئیس سیزدهمین جشــن مستقل سینمای 
مستند ایران معرفی شدند.

 به نقــل از روابــط عمومــی برنامه، اعضــای هیئت رئیســه و رئیس 
سیزدهمین دوره جشن مستقل سینمای مستند ایران معرفی شدند.

این هیئت رئیسه متشکل از هشت نفر اســت که چهار نفر آن از اعضای 
انجمن صنفی کارگردانان سینمای مستند و چهار نفر از اعضای انجمن 
صنفی تهیه کنندگان سینمای مستند برای یک دوره سه ساله معرفی 

شده اند.

اعضای کنونی هیئت رئیسه جشــن از سوی انجمن صنفی کارگردانان 
سینمای مســتند: زینب تبریزی، محسن اســتادعلی، هادی معصوم 
دوســت و علیرضا دهقان و از ســوی انجمن صنفــی تهیه کنندگان 
سینمای مســتند: آزاده موســوی، علیرضا حســینی، مرتضی رزاق 

کریمی و سعید رشتیان هستند.
محمد شکیبانیا نیز به عنوان رئیس جشن دوره سیزدهم توسط هیئت 

رئیسه برگزیده شده است.
جشن مستقل ســینمای مســتند ایران رویدادی ســالانه است که با 
همــکاری انجمن صنفی تهیه کنندگان ســینمای مســتند و انجمن 
صنفی کارگردانان ســینمای مســتند و زیر نظر هیئت رئیسه جشن 
برگزار می شود.این جشن در دوره ســیزدهم به شیوه آکادمی داوری و 

اختتامیه آن در ۹ اسفند ۱۴۰۳ برگزار می شود.

یادداشت

قاب

حمیدرضا بازگشا  در عصر حاضر با تعدد 
بازیگرانی کــه در عرصه روابــط بین الملل 
نقش بــازی می کنند، عرصــه نوینی پیش 
روی دیپلماسی گشوده شــده که می تواند 
در تمام حوزه های اصلــی زندگی همچون 
سیاســی، اقتصــادی، نظامــی و فرهنگی 
به ایفای نقش بپردازد؛ بــه گونه ای که هم 
اکنون تکثر نهادهــا و موضوعات تخصصی، 
خبرگــی در دیپلماســی و دیپلمات های 
متخصــص را می طلبــد و  در ایــن بیــن 
دیپلماسی موســیقی گونه ای مهم در این 

عرصه به حساب می آید.
صاحب نظران در عصر کنونی فــارغ از این  
که موسیقی در تربیت انســان تا چه اندازه 
موثر است، معتقد هســتند که می توان در 
دو گستره متفاوت، درون یک دولت و داخل 
مرزها و دوم برای بیرون از مرزها، فوایدی بر 

یادگیری موسیقی مترتب شد.
هنر موســیقی فارغ از اینکه تا چه اندازه در 
تکامل انســان نقش ایفا می کند، هم اکنون 
نیز در دو گستره متفاوت مرزهای داخلی و 
بیرونی کشورها بسیار تاثیرگذار است. البته 
منظور از این امر، مرز جغرافیایی نیســت؛ 
بلکه مرز فرهنگی اســت به گونه ای که در 
ابعاد درونی، آموزش موســیقی بخشــی از 
آموزه ها و مفاهیمی اســت کــه بازمانده و 
میراث نیاکان و گذشتگان یک تمدن است 
و در ابعاد برون مرزی نیز در وهله نخســت 
سبب آشنایی فرهنگ ها می شود و دوم این  
که ارائه موسیقی در میان سایر ملل موجب 
دلبســتگی افرادی از قلمروهای فرهنگی 
دیگر به موسیقی فرهنگ کشور ارائه کننده 

شود.
خوشــبختانه در این بین، ایــران زمین با 
داشــتن فرهنگی غنی از اقــوام گوناگون 
ظرفیت های بســیار غنی و گســترده ای 
برای مقابله بــا »جنگ نــرم« دارد که می 
تواند از آن بهره مند شــود، همانگونه که در 
دوران جنگ تحمیلی و انقلاب، سرودهای 
حماسی، ضریب تاثیرگذاری بسیار بالایی 

در تهییج افکار عمومی داشتند.
اینک در شــرایطی که جمهوری اســلامی 
ایــران دچــار تحریــم هــای اقتصــادی 
ناجوانمردانه شــده و بلندگوهای رسانه ای 
آنان ســعی در القا و پمپــاژ ناامیدی و یاس 
در کشور دارند، بایســتی با حمایت هر چه 
بیشتر از موســیقی های موردپسند جوانان 
که آینده سازان این کشــور هستند؛ نهال 
شادی و نشاط و سرزندگی و امید به آینده را 

در دل آنان کاشت.
متاســفانه طی ۲ دهــه گذشــته، برخی 
مســئولان آن گونه کــه باید از قــدرت و 
توانمندی این هنر در ذهــن و روان جامعه 
آگاه نبودند و حتی بســیاری از مواقع نیز با 

غفلت از کنار آن عبــور کرده اند، به گونه ای 
که شــاهد حضور و تصمیم افرادی به لغو و 
ابطال برگزاری کنســرت هــای گوناگون 
در شهرهای مختلف کشــور بوده ایم؛ البته 
خوشــبختانه طی ماه های گذشته پس از 
کش و قوس های فراوان، سند ملی موسیقی 
تصویب شد که ســبب جوانه زدن امیدهای 
تازه ای در دل هنردوستان و دلسوزان کشور 

شد.
صاحب نظــران بر ایــن باور هســتند که 
هنوز برای رســیدن به مرحله بهره برداری 
کامل از هنر موســیقی برای تعالی کشور، 
راه و مســیری طولانی را در پیــش داریم 
و آمارهای منتشرشــده در ایــن زمینه نیز 
گویای این امر است؛ به گونه ای که براساس 
اطلاعات مندرج طی دوم آبان ماه جاری در 
سامانه های صدور مجوز دفتر موسیقی، در 
شــهریورماه ۱۴۰۳، ۲۰۴ کنســرت مجوز 
گرفتنــد و ۴۹۷ بــار روی صحنــه رفتند ؛ 
همچنیــن در بخــش آلبوم هــا مجوز ۱۵ 
صوتی آلبوم و ۳ آلبــوم تصویری در این ماه 

صادر شده است.
در بخش تک آهنگ ها و شــعر نیز ۳۱۷ تک 
آهنگ و ۹۲۸ شــعر مجوز گرفتند و ۳ گروه 
نیز با حمایت دفتر موســیقی بــه خارج از 
کشور اعزام شدند؛ اما در بخش تفکیک گونه 
موسیقی این خبر باید گفت که از میان ۳۱۷ 
تک آهنگ منتشر شده تنوع گونه ها به این 
شرح است: ۱ قطعه موســیقی ارکسترال، 
۲۵ قطعه موسیقی الکترونیک، ۲۳۷ قطعه 
موسیقی پاپ، ۲۱ قطعه موسیقی تلفیقی، 
۱۹ قطه موسیقی سنتی، ۵ قطعه موسیقی 
کلاسیک، ۹ قطعه موسیقی مقامی، محلی 

و نواحی.

گونه هــای موجــود در ۱۵ آلبــوم صوتی 
منتشر شــده نیز شــامل این موارد است: 
۳ آلبــوم موســیقی ارکســترال، ۲ آلبوم 
موســیقی الکترونیک، ۲ آلبوم موســیقی 
پاپ، ۳ آلبوم موســیقی تلفیقــی، ۴ آلبوم 
موســیقی ســنتی، ۱ آلبــوم موســیقی 

کلاسیک.
اگر مقایســه ســاده ای مابین این آمارها با 
ظرفیت های غنی موســیقایی کشور حتی 
در بخــش اقوام و محلی توســط خبرگان و 
کارشناسان صورت پذیرد؛ قطعا مهر تایید 
به این مهم خواهند زد که ارقام ارائه شــده، 
بسیار اندک از پتانسیل های موجود تمدنی 

کهن به نام ایران است.
همچنین از دیدگاه دیگر یا جنبه اقتصادی 
نیز این آمارها در شــرایطی است که برخی 
از هنرمندان سرشناس و برجسته موسیقی 
ایرانی که خارج نشــین هســتند، کنسرت 
هایی را در کشــورهای همجــوار و اطراف 
برگزار می کنند که شاهد حضور بسیاری از 
ایرانیان در سالن های برگزاری کنسرت این 
هنرمندان هستیم ؛ این در صورتی است که 
اگر میانگین قیمت بلیت اینگونه کنســرت 
ها را ۲۰۰ دلار محاسبه کنیم؛ در کنار سایر 
موارد همچون ســفر هوایــی، رزرو هتل و 
سایر هزینه های جانبی شاهد انتقال حجم 
قابل توجهی از ســرمایه ارزی از ایران به آن 

کشور خواهیم بود.
می توان گفت برگزاری هر کنسرت در خارج 
از کشــور به  نوعی صادرات ارز محسوب می  
شود و این موضوع از نظر اقتصادی نیز قابل 
تامل است؛ در کنار این امر لازم به ذکر است 
که جمع شــدن ایرانی  ها در خارج از کشور 
برای خواننده ای که در داخــل با خواندن و 

فعالیت هنری او مشکلی ندارند، موضوعی 
است که وجهه  خوبی ندارد.

حال در چنین شرایطی، انتظار اهالی هنر و 
رسانه از ســیدعباس صالحی به عنوان وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی این است که در گام 
نخســت حمایت های کلانی تری در زمینه 
موسیقی های مقامی و محلی برای افزایش 
تحکیم وحدت مابین شــهروندان کشور در 
راستای وفاق ملی مد نظر رییس جمهوری 
و نیز برای سیاست توسعه روابط همسایگی 
که آن هم از اهداف اصلی اعلام شــده دولت 
چهاردهم است؛ داشته باشــد چرا که هنر 
موســیقی یکی از قوی ترین ابزار ارتباطی با 
کشورهای همســایه ایران برای نزدیکی و 

حسن همجواری به شمار می رود.
علاوه بــر این، قطعــا حضــور جمهوری 
اسلامی ایران در تشــکل های مهم جهانی 
همچون بریکــس و یا ســازمان همکاری 
اســلامی، فرصت و زمینه بسیار ارزشمند و 
تاثیرگذاری فراهم ســاخته که می تواند به 
مثابه برگ برنده ای بــرای افزایش روندها 
برای همراهی و شــراکت با سایر ملل علی 
الخصوص همســایگان هم زبان بــا اقوام 

باشد.
همچنین وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
بــرای اینکــه ســهمی در سیاســت های 
کلان ملی و بیــن المللی دکتر پزشــکیان 
به عنــوان نهمیــن رییس جمهور کشــور 
داشــته باشــد، می تواند در وهله نخست 
گروه های موســیقی ایرانی را به کشورهای 
منطقه همچون عربســتان، مصــر، قطر، 
اردن، تاجیکســتان، جمهوری آذربایجان، 
ترکمنســتان، اقلیــم کردســتان عراق، 
گرجســتان و غیره اعزام کند و در کنار آن 

از ظرفیت ارکســتر ملی بــرای حضور در 
مجامع غربی که موسیقی از جمله هنرهای 
مورد علاقه شــهروندان اروپایی است، بهره 
ببرد چرا که منجر به آشنایی هر چه بیشتر 
و شــفاف تر آنان با فرهنــگ و تمدن بزرگ 
ایرانی و اسلامی کشورمان که توسط رسانه 

های معاند سیاه نمایی می شود؛ بیانجامد.
موسیقی، بخش مهمی از فرهنگ هر جامعه 
ای را به خــود اختصاص می دهــد و فرزند 
تمدن کهن و فرهنگ گذشــتگان آن حوزه 
فرهنگی اســت؛ به همین دلیل، نشانه های 
زیادی از آداب و رسوم، سنن، عقاید، اندیشه 
ها، علایــق و زندگی مردم آن ســرزمین را 
در خود جای داده اســت و عرصه مناسبی 
برای تبــادل فرهنگی، شــناخت، ارتباط و 

تأثیرگذاری را فراهم می آورد.
برای دیپلماســی موفــق باید اســتفاده از 
ابزارها و روش های به روز، درست و شناخت 
بازیگران نقش آفرین برای کنترل و پیشبرد 
اهداف کشــورهای مختلف را در دســتور 
کار قــرار داد؛ ابزارها و شــناخت بازیگران، 
نقش مهمی در نحوه پیشــبرد دیپلماسی 
فرهنگی دارنــد. این بازیگــران می توانند 
دولت ها، سازمان های بین المللی یا منطقه 
ای، انجمن هــای غیرانتفاعی، دانشــگاه 
ها، دانشــکده ها، آکادمی ها، آموزشگاه ها 
و حتی گروه ها و افراد باشــند و ابزارها می 
توانند همایش ها، کنسرت ها، جشنواره ها، 
تبادل دانشجوها، تبادل اساتید، برنامه های 
مشترک، اســتفاده از رســانه و شبکه های 
اجتماعی برای تبلیغ و شناساندن موسیقی 

خود به دیگران باشند.
نباید فراموش شود که در عصر حاضر، نقش 
هنر در سیاســت بین الملــل افزایش یافته 
داســت و از این رو، نیاز به بررسی تطبیقی 
سیاســت های فرهنگــی و تجربیات دیگر 
کشورهای پیشــرو بیش  از پیش احساس 
می شــود و یقینا متولیان فرهنگی کشــور 
از جمله وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
بایستی اهتمام بیشــتری برای دیپلماسی 
موسیقی، زیرمجموعه دیپلماسی فرهنگی 

داشته باشد.
بر این اســاس به باور صاحبنظران، »سید 
عباس صالحی« وزیر ارشاد دولت چهاردهم 
نباید فراموش کند که در عصر کنونی نادیده 
گرفتن و کتمــان کردن نیازهــای روحی 
و روانی جامعــه و علی الخصــوص جوانان 
به منزلــه مدیریت جهل عمومی اســت در 
صورتی که وظیفه وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی تراز نظام، مدیریت افکار عمومی 
و ایجاد امنیــت روانی جامعه و گســترش 
شور و شعف شــهروندان و نیز ایفای نقشی 
ارزشمند در دیپلماسی موسیقی در عرصه 

های جهانی است.

وز خون« چگونه تصویر شد؟ وریستی شاهچراغ در »ر وایت حادثه تر ر

خریدار  »روز خون« که براســاس حادثه 
تروریستی شاهچراغ به تولید رسیده است 
کیفیت لازم برای تبدیل شــدن به یک اثر 
ماندگار را ندارد اما قرار اســت به فصل دوم 

برسد.
 هفته پیش ســریال »روز خون« براساس 
حادثه تروریســتی شــاهچراغ روی آنتن 
شبکه یک ســیما رفت؛ سریالی که در مرکز 
استانی فارس ساخته شد و علی رغم اینکه 
نتوانســت جذابیت چندانی داشــته باشد 
مدیرکل صداوســیمای فارس اعلام کرده 
اســت که فصل دوم آن هم در دست تولید 

است. 
ساخت سریال براســاس حوادث دردناک 
و وقایعی کــه در کشــور رخ می دهد جزو 
ضرورت هایی است که ســیمافیلم باید در 
دســتور کار قرار دهد اما مهمتر از ســاخت 
سریال، کیفیت آنهاست که مراقبت صورت 
بگیرد کیفیت نــازل اثر، اهمیــت ماجرا را 

تقلیل ندهد. 
ســریال »روز خون« که بــه تازگی پخش 
آن تمــام شــده از نمونه هایــی اســت که 
می توانســت با اهتمام بیشــتری تولید آن 
صورت بگیرد و جــزو آثار ماندگار ســیما 
باشد اما الان در بهترین حالت تبدیل به یک 

سریال معمولی شده است.

ساخت سریال؛ از گمانه زنی باسابقه ها 
تا کارگردانی با ناشناخته ها

طی یکی دو ســال اخیر چند بــاری اعلام 
شد که قرار است ســریالی با موضوع حادثه 
تروریستی شاهچراغ ساخته شود. مشخص 
نبود این ســریال قرار اســت ناظر به کدام 
یک از عملیات های تروریســتی باشد با این 
حال در مصاحبه های رئیس صداوســیما و 

سیمافیلم به ساخت این سریال اشاره شد.
پیمان جبلی رئیس صداوســیما مرداد ماه 
در یکی از ســخنرانی هایش درباره قهرمان 
شــاهچراغ عنوان کرده بود: مــا نیازمند به 
تصویر کشــیدن قهرمانان و به رخ کشیدن 
تاریــخ پرشــکوه کشــور و داســتان های 
قهرمانانه ایم؛ یک مصــداق آن خادم حرم 
حضرت شاهچراغ اســت که با دست خالی 
جلوی یک تروریست را گرفت. یک داستان 
واقعی که ایــن روزها اتفاق افتاده اســت. 
این به منزله یک فراخوان عمومی اســت و 
از طراحــان و نویســندگان می خواهیم که 
به میدان بیایند و ما هم زمینــه کار را برای 

تولید اثر در این خصوص فراهم می کنیم.
بعد از اینکه ساخت چنین سریالی جدی تر 
شــد، مهدی نقویان رئیس مرکز سیمافیلم 
به صورت رســمی اعلام کرد: درباره حادثه 
تروریســتی شــاهچراغ مینی ســریال و 

اثری ســینمایی قرار اســت تولید شود که 
هم اکنون در مرحله پیش تولید است.

دی ماه سال گذشته نقویان درباره فیلمنامه 
سریال »شاهچراغ« بدون اینکه از جزییات 
آن خبر دهد، گفت: فیلمنامــه چندین بار 
بازنویسی شــده اســت و در حال حاضر به 
فیلمنامه ثابتی رسیده ایم و الان در مرحله 

قرارداد و پیش تولید است.
آن زمــان نــام ابراهیــم امینی بــه عنوان 
نویســنده مطرح شــد اما هنوز به صورت 
رســمی اعلام نشــده بود تا اینکــه یکی از 
رســانه های رســمی از امینی بــه عنوان 

نویسنده فیلمنامه یاد کرد.
تــا اینکــه امســال درنهایــت مدیــرکل 
صداوســیمای مرکز فارس از تولید سریال 
»روز خون« درباره حادثه تروریستی شیراز 
خبر داد و گفت: این ســریال اثری فاخر در 
کارنامه هنری تولیدات اســتان به شــمار 
می آید و به درخواست ســیما فیلم سریال 

»روز خون ۲« در شیراز ساخته می شود.
وی دربــاره پژوهش این ســریال نیز گفته 
بود که کار پژوهش ســریال »روز خون« در 

حسینیه هنر شیراز انجام شده است.

قصه و پژوهش سریال؛ فیلمنامه هفت 
قسمتی اما کشدار

تیتراژ مینی ســریال »روز خون« نام های 
متعددی را در نویســندگی و حتی دیالوگ 
نویسی نشان می دهد. حمیدرضا همتی که 
خودش کارگردان سریال هم است به همراه 
مجتبی رنجبر، محســن دانشور، قاسمعلی 
عابدی گروه نویسندگان هســتند و علاوه 
بر اینها یک نفر مشــاور ســریال و دیالوگ 
نویس پروژه بوده اســت. پژوهش ســریال 
هم بر عهده سیدحامد ترابی و حسینیه هنر 
شیراز بوده اســت.همین تعداد اسم شما را 
قانع می کند که با قصه ای سر و شکل دار که 
برای فراز و فرود و دیالوگ های آن فکر شده 
اســت، مواجهید. با این حال قصه ســریال 
کاملًا به شــکلی معمولی روایت می شود و 
همان ابتدا متوجه می شــوید ســریال در 

فضای استانی ساخته شده است.
»روز خون«، قصه زندگی چنــد خانواده را 

در طول ســریال نمایــش می دهد و تلاش 
دارد پیچیده نمایی هایی داشته باشد. یکی 
از شــخصیت های اصلی ماموری است که 
نقش او را حمید ابراهیمــی بازی می کند و 
از ابتدای داستان به دنبال پرونده ای امنیتی 
است. با این حال همه پیگیری ها و تلاش ها 
در سطح انجام می شــود و دیالوگ ها صرفاً 
قرار است نشــان دهد ماموران مشغول کار 
هستند.قصه ســریال همان ماجرای حادثه 
تروریستی شــاهچراغ اســت که ما اینجا 
از زاویه دید برخــی از خانواده هــا که بعداً 
می فهمیم از شــهدای داخل حرم هستند 
داستان را دنبال می کنیم. بخشی از قصه هم 
طبق همان پرونده امنیتی پیش می رود. با 
این حال قصه کشش دراماتیک لازم را ندارد 
و حتی بخش امنیتی ماجرا ببشتر شبیه یک 
قصه پلیسی ساده است تا یک سوژه امنیتی 
و جاسوسی که فضاســازی ملتهب تری را 

ایجاب می کند.

بازیگران سریال؛ جای خالی 
بازی های حرفه ای

حمید ابراهیمی در این ســریال نقش یک 
مامور امنیتــی را بر عهــده دارد. او معمولاً 
نقش های منفی و خاکســتری بازی کرده 
اســت و حضورش اینجا در راستای همان 
نقــش و دیالوگ هایی که دارد، متناســب 
بوده اســت. مهدی صبایی از دیگر بازیگران 
سریال اســت که نقش یک مامور انتظامی 
را ایفا می کند و حضــورش چندان تفاوتی 
با دیگر ســریال ها و آثاری کــه پیش از این 
بازی کرده اســت، ندارد. اشــکان هورسان 
نقش تیرانداز تروریســت را بر عهده داشت 
که به لحــاظ چهره انتخاب مناســبی بوده 
اســت. از دیگر بازیگران ســریال می توان 
به محمد فیلی، آزیتا ترکاشــوند و حدیثه 
تهرانی اشــاره کرد. در کنــار این ها نقش 
تعداد زیادی از شخصیت ها را هم بازیگران 
بومی خود اســتان فارس بر عهده گرفتند و 
به ایفای نقش پرداختند. سریال در بازیگری 
ارزش افزوده چندانی برای مخاطب نداشت 
و انتخاب بازیگران بــرگ برنده ای هم برای 

سریال نبود.

فضاسازی سریال؛ سرگردان میان 
ملودرام و اکشن پلیسی

در سال های اخیر بسیار فیلم و سریال های 
امنیتی و جاسوســی ساخته شــده که گاه 
لحظات نفســگیر قصــه بر ضربــان قلب 
مخاطب افزوده اســت. نمی توان قصه یک 
فاجعه تروریســتی را بیان کــرد اما آنقدر 
معمولــی روایتش کرد که احســاس کنید 
یک سریال سرگرم کننده اکشن و یک درام 

معمایی می بینید.
 زندگی شخصیت های ســریال و بعد وصل 
شدنشان به حرم شاهچراغ و سکانس نهایی 
که باید اوج قصه می بود و تکان دهنده ترین 
لحظات این داســتان را شــامل می شــد، 
نتوانســت مخاطب را حتی برای لحظه ای 

میخکوب کند.
 از طرف دیگرانتخاب موسیقی نامناسب در 
لحظات سکانس ترور به گونه ای بود که انگار 
کارگردان صرفاً قصد دارد بر اکشــن ماجرا 
بیفزاید و کمتر درک درســتی نســبت به 
فضاســازی و دلهره و التهاب قصه ای وطنی 
و ملــی وجــود دارد. آن هم سکانســی که 
ویدئوهای واقعی آن خــود به خود دردناک 

و تکان دهنده هستند.
بخشی از نبود فضاســازی درست در »روز 
خون« به قصه و فیلمنامــه ای برمی گردد 
که از ابتدا نتوانسته کشش و گیرایی لازم را 
ایجاد کند و بخشی هم به کارگردانی که در 
کلیت ســریال هم ضعف های خود را نشان 
داده اســت. کارگردان ظرافت هــای کار را 

لحاظ نکرده است.
 به طور مثال مشخص نیســت ماجرا تحت 
رصد کــدام نهادها پیش می رود یــا بعد از 
حادثه چه کســانی با چه پوششی در حرم 

ظاهر می شوند. 
نسبت به وقایع سال ۱۴۰۱ فقط حرف زده 
می شــود و ما گاه در معضلی کــه برای یک 
نوجوان پیــش آمده یا مــادر حامله ای که 
قرار است فارغ شــود، می فهمیم که چنین 
وقایعی هم در شــهر وجود دارد. اتفاقات در 
ســطح می گذرد و گویی کارگــردان صرفاً 
عطش ساخت و البته بازسازی یک ویدئوی 

تکان دهنده را داشته است!
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میدان

مهاجم تیم ملی فوتبال قرقیزســتان در کنار ۳ بازیکن 
دیگر ایــن تیم از مهره هــای تاثیرگذار در مســابقات 

انتخابی جام جهانی بوده اند.
 تیم ملی فوتبال ایران در ششمین بازی خود در مرحله 
ســوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ روز ســه شنبه ۲۹ 
آبان و در شهر بیشــکک میهمان تیم ملی قرقیزستان 
خواهد بود. ایران و قرقیزســتان در تاریخ ۱۵ شهریور 
و در ورزشگاه فولادشــهر اصفهان به مصاف هم رفتند 
که این دیدار با تک گل مهدی طارمی به ســود ایران به 

پایان رسید.
در حــال حاضــر و در جدول گــروه A بــا ۱۳ امتیاز 
صدرنشین اســت و در صورت برتری در این بازی یک 
گام دیگر به صعود بــه جام جهانی نزدیک می شــود 
و قرقیزســتان هم برای اندک امیدهــای خود جهت 
صعود به جام جهانی محکوم به پیروزی مقابل تیم ملی 

کشورمان است.
در ترکیب تیم ملی قرقیزســتان، ۴ بازیکن توانسته اند 
آمار خوبی را از خود در مســابقات انتخابی جام جهانی 

به جای بگذارند.

جوئل کوجو
مهاجم تیــم ملــی قرقیزســتان و دینامو 
ســمرقند ازبکســتان تاکنون در ۱۱ بازی 
برای قرقیزستان در مســابقات انتخابی جام 
جهانی توانســته ۴ گل به ثمر برساند و یکی 
از مهره های اصلــی »اســتفان تارکوویچ« 
)سرمربی تیم ملی قرقیزســتان( محسوب 

می شود.
 ایــن بازیکــن همچنین اخیــراً مورد توجه پیتســو 
موسیمانه ســرمربی تیم فوتبال اســتقلال تهران نیز 
قرار گرفته اســت و طبق ادعای رسانه های ازبکستانی 
مذاکراتی میان مدیران دو باشــگاه استقلال و دینامو 

سمرقند برای انتقال این بازی شکل گرفته است.
کوجو در بازی رفت مقابل ایران هــم در ترکیب اصلی 
قرقیزســتان بود و توانســت نمایش خوبی را از خود 
داشته باشــد. این بازیکن اصالتی غنایی دارد و در سال 
۲۰۲۳ با پذیرش ملیت قرقیزســتانی به عضویت تیم 
ملی این کشور درآمد و در مجموع ۱۹ بازی ۸ گل برای 

این تیم به ثمر رسانده است.

کریستین براوزمن
مدافع ۲۰ ســاله قرقیزســتانی است که در 
پســت دفاع راســت بازی می کند و در حال 
حاضر بــرای تیــم »ابدیش آتــا کانت« در 
لیگ برتر قرقیزســتان بــازی می کند. او که 
در ابتدا فوتبال خــود را در ترکیه آغاز کرده 
بود، در ســال ۲۰۲۱ به تیم ملی قرقیزستان 
دعوت شــد و از آن زمــان در این تیم به میــدان رفته 
اســت. براوزمن در حال حاضــر ۲۴ بازی بــرای تیم 
ملی قرقیزســتان انجام داده و موفق بــه ثبت ۲ گل در 
رقابت های بین المللی شده است. هر دو گل این بازیکن 
در مسابقات انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ بوده و در بازی 
با کره شــمالی که منجر به پیروزی قرقیزستان شد او 

توانست تنها گل تیمش را به ثمر برساند.

عبدالرحمانوف اودیلجان
عبدالرحمنــوف اودیلجون هافبک تیــم ملی فوتبال 
قرقیزســتان اســت که در حال حاضر برای باشــگاه 
Becamex Bình Dương در لیــگ ویتنــام بازی 

می کند. این بازیکن ۲۸ ساله، به خاطر حضور فیزیکی 
و قابلیت هــای چندمنظوره خود در زمین شــناخته 
می شود. او تاکنون بیش از ۴۰ بازی ملی برای تیم ملی 
قرقیزستان انجام داده و ۳ گل به ثمر رسانده که ۲ گل 

آن در بازی های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ بوده است.

کای مرک
این بازیکن دورگه آلمانی - قرقیزســتانی است که به 
دلیل ملیت پدر خود در ســال ۲۰۲۳ به تیم ملی این 
کشور دعوت شــد در حالی که خود او متولد آلمان این 
بازیکن در تاریخ ۱۶ نوامبــر ۲۰۲۳ اولین بازی خود را 
برای تیم ملی در برابر مالــزی در مرحله انتخابی جام 
جهانی ۲۰۲۶ انجام داد. در این بازی که با شکســت ۴ 
بر ۳ قرقیزستان به پایان رسید.کای مرک در تیم ملی 
قرقیزستان به عنوان مهاجم بازی می کند و همچنین 
در لیگ های مختلف اروپا نیز ســابقه بــازی دارد. این 
بازیکن در مرحله سوم انتخابی جام جهانی هنوز موفق 
به گلزنی نشده اســت اما در مراحل گذشته توانسته ۲ 

گل برای این تیم به ثمر برساند.

فوتبال

خریــدار  تیم ملی کشــورمان بــا ثبت 
۹ کارت زرد و ۲ کارت قرمــز در ۵ هفتــه 
گذشته، بیشــترین تعداد دریافتی کارت را 
در گروه A دارد و این یک نشانه نگران کننده 

برای تیم کشورمان در راه جام جهانی است.
 تیم ملــی فوتبال بــا کســب ۱۳ امتیاز از 
۵ بــازی در انتخابــی جام جهانــی ۲۰۲۶ 
در آســتانه صعــود قــرار دارد. در فیفادی 
مــاه نوامبــر، شــاگردان امیــر قلعه نویی 
هفته گذشــته در شــهر وینتیــان لائوس 
توانستند کره شــمالی را شکســت دهند 
و عصر سه شــنبه و در هفته ششم انتخابی 
جام جهانی برابر قرقیزســتان بــه میدان 

خواهند رفت.
روی کاغذ کمتر کســی می تواند از عملکرد 
تیم ملی در مرحله انتخابی جام جهانی ایراد 
بگیرد. کسب ۴ برد و یک مساوی و به دست 
آوردن ۱۳ امتیــاز از ۱۵ ممکن، یک نتیجه 
قابل قبول برای هــر تیم و مربی ای می تواند 
باشد. با این حال ســبک بازی تیم ملی در 
بازی های گذشــته نگرانی هایی را به وجود 
آورده و سبب شــده تا برخی از کارشناسان 
و منتقدان نســبت بــه آن هشــدار دهند؛ 
هشــدارهایی که به گفته آنهــا اگر جدی 
گرفته نشــود، باعث خواهد شد تیم ملی در 
جام جهانی ۲۰۲۶ هم دســت خالی مانند 

دوره های گذشته به ایران برگردد.
یکی از مهم ترین نقدهایی که به قلعه نویی و 
شاگردانش می شود، افزایش کارت های زرد 
و قرمز بازیکنان تیم ملی در بازی های اخیر 
است که سبب شــده تیم به دردسر بیفتد و 
حتی تا آستانه از دســت دادن برد هم پیش 
برود. آخرین نمونه آن دیدار کره شــمالی و 
ایران در پنجشــنبه گذشــته بود که کارت 
قرمز شجاع خلیل زاده، می رفت که برد ۳ بر 
صفر ایران را به تســاوی و یا حتی شکست 
تبدیــل کند. با ایــن حال تیم ملــی در آن 
مسابقه توانست با وجود دریافت ۲ گل پس 

از ۱۰ نفره شدن در نهایت ۳ بر ۲ برنده شود 
و با ۳ امتیاز از وینتیان به تهران برگردد.

مروری بــر رونــد بازی  های تیم ایــران به 
خصوص در مرحله ســوم و نهایی انتخابی 
جام جهانــی ۲۰۲۶، گویای ایــن واقعیت 
است که بازیکنان بدون سنجش مخاطرات 
سبک بازی شــان، علاوه بر اینکه دست به 
خطاهای بی مورد در نقــاط بی خطر زمین 
مسابقه می زنند، آمار دریافت کارت هایشان 
هم افزایش پیدا کرده و تیم بــا بحرانی که 
در بازی با کره شمالی آشــکارتر از قبل شد، 

روبرو است.
بررســی آمــار کارت هــای زرد و قرمز در 
۵ هفتــه گذشــته از مرحله ســوم و نهایی 
انتخابــی جام جهانی، نشــان می دهد که 
تیم کشــورمان در ۵ بازی، ۹ کارت زرد که 
معــادل ۱.۸ کارت زرد در هر بازی اســت، 
دریافت کرده است. تیم ملی همچنین در ۵ 

بازی اخیــر، ۲ کارت قرمز هم دریافت کرده 
و در مجموع ۱۱ کارت به نام بازیکنان ایران 

ثبت شده است.
علیرضا جهانبخــش، مهدی قایدی، محمد 
حســین کنعانــی زادگان و میلاد محمدی 
در بازی با امارات، ســامان قدوس در بازی 
با ازبکستان، سردار آزمون، محمد محبی و 
مهدی قایدی در بازی قطر و آریا یوســفی 
در بــازی بــا کره شــمالی، ۹ کارت زردی 
ایــران در ۵ هفته گذشــته از مرحله نهایی 
انتخابی جام جهانی هستند. صالح حردانی 
در بازی با ازبکســتان و شــجاع خلیل زاده 
در بازی با کره شــمالی هــم ۲ کارت قرمز 
برای ایران گرفته  اند. نکته قابل تامل اینکه 
تیم کشــورمان تنها در بازی هفتــه اول با 
قرقیزســتان، کارت نگرفته اســت و در ۴ 
مســابقه بعدی بدون دریافت کارت زرد یا 

قرمز از زمین خارج نشده است.

مقایســه آمار کارت  های تیم کشــورمان با 
ســایر تیم های گروه A، هم نشان می  دهد 
تیم ملی همچنان که در صــدر این گروه با 
کســب ۱۳ امتیاز قرار دارد، از نظر دریافت 
کارت هم با کســب ۹ کارت زرد و ۲ کارت 
قرمــز و در مجموع ۱۱ کارت صدرنشــین 

است!
ایــن در حالی اســت کــه بررســی آمار 
کارت هــای دیگــر تیم های گروه نشــان 
می دهد که کره شــمالی با دریافت ۹ کارت 
زرد و یک کارت قرمــز و مجموع ۱۰ کارت 
در رده دوم است، آن هم تیمی که در جدول 
گروه A با کســب تنها ۲ امتیاز از ۵ مسابقه 
قعرنشین است و در رده ششــم و آخر قرار 

دارد.
قطر با ۸ کارت زرد، امــارات با ۶ کارت زرد و 
یک کارت قرمز، ازبکســتان با ۷ کارت زرد و 
قرقیزستان با ۳کارت زرد، در رده های بعدی 

دریافت تعداد کارت های زرد و قرمز تا پایان 
هفته پنجم انتخابــی جام جهانی در گروه 

ایران قرار دارند.
در حالی تیم کشــورمان آمار بیشــترین 
دریافت کارت را به خودش اختصاص داده 
است که تیم ملی در این ۵ هفته، با تیم های 
پایین تر از خــود در رنکینگ بــازی کرده 
است و این می تواند هشدار دهنده باشد، به 
خصوص که در بازی مقابل تیم های قوی تر 
و بزرگ تر شاید با اغماض با توجه به فشاری 
که روی تیم هست بازی با خشونت بیشتر 
و خطاهــای بی مورد کمتــر نگران کننده 

باشد.
این زنگ خطر را جلال چراغپور، کارشناس 
فوتبال کشورمان پس از پایان هفته دوم در 
گفت وگویی که با ایرنا داشــت، به آن اشاره 
کرده بود؛ هشــداری که البتــه انگار جدی 
گرفته نشد. او گفته بود:»در کنار ضعف های 
فنی، یــک ســوال در بازی دوم بــرای من 
پیش آمد، چرا بازیکنان ما اینقدر زود خطا 
می کنند و کارت های بی مــورد می  گیرند؟ 
سعید عزت اللهی چرا باید برای توپی که در 
حال اوت شدن اســت، با خشونت به سمت 
بازیکن برود؟ این یکی از اشــکالات تیم در 

بازی دوم بود که باید رفع شود.«
حال در چنین شــرایطی تیــم ملی، عصر 
سه شــنبه در ورزشگاه شــهر بیشکک در 
ششــمین دیدار برابــر قرقیزســتان قرار 
می گیــرد که ضــروری اســت کادرفنی با 
تمرکز روی کارت های بی شمار و خطاهای 
بی مورد بازیکنان بــرای کاهش آن تدبیری 
بیندیشد؛ ضعفی که تکرار آن در بازی های 
بزرگ تر می تواند ضربــات جبران ناپذیری 
به تیم بزند؛ به خصــوص این که همه تیم ها 
مانند کره شمالی نخواهند بود که پس از ده 
نفره شدن تیم کشــورمان و دریافت کارت 
قرمز توســط خلیل زاده، مهاجمانش مقابل 

دروازه ایران تمرین گل نزنی راه بیندازند!

چهار بازیکنی که زنگ خطر را برای تیم ملی ایران به صدا درآوردند

آخرین خبرها از وضعیت ورزشگاه آزادی

 طلسمی که سرانجام پرسپولیسی ها می شکنند؟
خریدار  با توجه به روند بازسازی ورزشگاه 
آزادی تهــران، انتظــار مــی رود کــه این 
ورزشــگاه از ابتدای فصل زمســتان میزبان 
مســابقات باشــگاهی و ملی باشــد. فصل 
جدید رقابت های باشگاهی فوتبال ایران در 
شــرایطی به روزهای پایانی اش در نیم فصل 
نخست نزدیک می شود که همچنان خبری 
از بازگشــت ورزشــگاه آزادی بــه چرخه 
ورزشــگاه های فعال در فوتبال ایران نیست 
و هواداران دو تیم پرطرفدار پایتخت در کنار 
علاقه مندان به تیم ملی همچنان در حسرت 
تماشای مسابقات تیم موردنظر خود در این 
ورزشگاه هستند؛ آن هم در حالی که در طول 
ماه های گذشــته بارها وعده های مختلفی 
درباره موعد بهره برداری از ورزشــگاه اعلام 
شد.ورزشگاه آزادی تهران آخرین بار میزبان 
مســابقه فینال جام حذفی بود؛ دیداری که 
روز ســی ویکم خردادمــاه میــان تیم های 
ســپاهان اصفهان و مس رفســنجان برگزار 
شد و طلایی پوشان توانستند با هدایت ژوزه 
مورایس فاتح رقابت ها شــوند. پیش از آن، 
تقابل پرسپولیس و مس رفسنجان در هفته 
پایانی لیگ بیست وسوم، آخرین دوئل لیگ 
برتری ای بود که در این ورزشگاه انجام شد و 
بعد از آن، به واسطه تسریع در روند بازسازی 
ورزشگاه آزادی، درهای این ورزشگاه به روی 

علاقه مندان به فوتبال بسته شد.

دنیاگردی سرخابی ها و تیم ملی در 
روزهای تعطیلی آزادی

کیومرث هاشــمی، وزیر ســابق ورزش  و 

جوانــان و احمد دنیامالی، وزیــر جدید در 
طول ماه های گذشــته ســعی داشــته اند 
که بــه علاقه منــدان فوتبــال وعده های 
امیدوارکننده در زمینه بازگشایی ورزشگاه 
آزادی بدهنــد؛ آن هم در حالی که ســایر 
ورزشگاه های کشــور هم وضعیت مناسبی 
نــدارد و در ماه های اخیر، هم اســتقلال و 
پرســپولیس و هم تیم ملی در شــهرهای 
مختلفــی چــون قزویــن، اراک و اصفهان 
مســابقات خانگی خود را برگزار کرده اند و 
بعد از انتقال بازی های بین المللی به زمین 
ثالث، در کشورهای امارات و قطر کار خود را 

پیش برده اند.

دوئل شاگردان گاریدو و شجاعی 
در آزادی؟

دنیامالی آخرین بــار در حیات پاســتور و 
در جمــع خبرنــگاران، وعده بازگشــایی 
ورزشــگاه آزادی تا پایان فصل پاییز را داد 
و حالا پیگیری های بیشــتر نشان می دهد 
که ایــن وعده احتمالاً محقق خواهد شــد؛ 
به طوری که رونــد بازســازی بزرگ ترین 
ورزشگاه ایران سرعت یافته و طبق آخرین 
خبرها، پیــش از پایان نیم فصل نخســت 
در اختیار ســرخابی ها قرار خواهد گرفت. 
گفته می شود مسئولان فدراسیون فوتبال 
و سازمان لیگ و مدیران باشگاه پرسپولیس 
در حال رایزنی هستند تا تقابل سرخ پوشان 
پایتخت با مس رفســنجان در ورزشــگاه 
آزادی برگــزار شــود؛ مســابقه ای که اول 
دی ماه برگزار می شود و انجام این دیدار در 

ورزشگاه آزادی می تواند به ۱۸۳ روزه عدم 
برگزاری مسابقات فوتبال در این ورزشگاه 

پایان بدهد.

آزادی میزبان جشن صعود تیم ملی
 به جام جهانی؟

تیم ملــی ایــران بعــد از انجــام دوئل با 
قرقیزستان، باید مســابقه بعدی خود را روز 
سی ام اســفندماه برگزار کند؛ دیداری که 
در آن، ملی پوشــان میزبان هســتند و اگر 
محدودیت میزبانی تیم های ایرانی برطرف 
شــود، باید مسئولان فدراســیون فوتبال، 
ورزشگاه موردنظر خود را برای انجام دوئل 
با امارات به )AFC( و فیفا معرفی کنند که 
با توجه به پایان روند بازســازی ورزشــگاه 
آزادی، این ورزشــگاه معرفی خواهد شــد 
تا بعــد از حدود ۲۰۰ روز مجــدداً مقدمات 
بازگشت تیم ملی به ورزشگاه آزادی فراهم 
شــود؛ آن هم در مســابقه ای کــه پیروزی 
در آن می توانــد منجر به صعــود تیم ملی 
ایران به جام جهانی ۲۰۲۶ شــود. البته اگر 
ملی پوشــان برابر قرقیزســتان هم بتوانند 
امتیاز کامل را کسب کنند که در این صورت، 
جشــن صعود تیم ملی به جــام جهانی در 
بازگشــت به آزادی می تواند اتفــاق ویژه و 

جالب توجهی باشد.

یک احتمال جذاب؛ رونالدو دوباره
 در آزادی!

نماینــدگان فوتبــال ایــران )در عرصــه 
باشــگاهی و ملی( فعلًا به دلیــل تحولات 

منطقه از میزبانی در خانه محروم هستند و 
باید در زمین ثالث برابر رقبای آسیایی خود 
به میدان بروند که گفته می شــود از دی ماه 
و آغاز ســال جدید میلادی این محدودیت 
برطرف خواهــد شــد. نگاهی بــه تقویم 
پرسپولیس نشــان می دهد که سرخ پوشان 
روز بیســت ونهم بهمن ماه در هفته پایانی 
مرحله گروهی لیگ نخبگان آســیا باید در 
خانه به مصاف النصر بروند که ســفر دوباره 
کریســتیانو رونالدو به تهــران و حضور او 
در ورزشــگاه آزادی می توانــد اتفاق ویژه و 

جذاب این مسابقه حساس باشد.
استقلالی ها حالا حالاها باید صبوری کنند!

آبی پوشــان پایتخت پیش از شــروع فصل 
زمســتان، ۲ مســابقه خانگــی برابر مس 
کرمان و گل گهر ســیرجان در جام حذفی 
و لیگ برتر دارند که این ۲ دیــدار احتمالاً 

در ورزشــگاه شهدای شــهر قدس خواهد 
بود. یک روز مانده به شروع فصل زمستان، 
استقلال در اراک میهمان آلومینیوم است 
و پس از آن در هفته ماقبل پایانی نیم فصل 
نخست، آبی پوشــان باید در یزد به مصاف 

چادرملو بروند. 
طبــق تقویــم، اولیــن بــازی خانگــی 
استقلال در فصل زمســتان، روز سیزدهم 
دی ماه برابر ســپاهان اصفهان اســت که 
آخرین بــازی آبی هــا در دور رفت لیگ 
بیســت وچهارم محسوب می شــود و اگر 
اتفاق خاصی رخ ندهد، این دیدار حساس 
و مهیج در ورزشــگاه آزادی برگزار خواهد 
شــد؛ آن هم در حالی که آخرین بار آبی ها، 
روز هشــتم خردادمــاه و در جریان دوئل 
با گل گهر در فصل گذشــته در ورزشــگاه 

آزادی به میدان رفتند!

نامه سازمان بازرسی به اسبقیان
 تخلفات انتخاباتی دادگاهی می شود؟

سازمان بازرسی کل کشور از معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای 
وزارت ورزش و جوانان خواست تا مســتندات و توضیحات خود درباره 

تخلفات رخ داده در فرایند انتخابات چند فدراسیون را ارایه کند.
برگزاری انتخابات ریاست فدراسیون های ورزشی سالهاست به یکی از 
پاشنه آشیل های وزارت ورزش تبدیل شــده و فارغ از این که چه کسی 
مســئولیت دارد، اتهاماتی را به مجموعه این وزارتخانه وارد کرده است. 
در این میان برخی فدراســیون ها به دلیل رعایت نکــردن مفاد دقیق 
اساسنامه فدراســیون ها یا آئین نامه های انتخاباتی با مشکلاتی مواجه 

شده اند.
ضمن این کــه رقم خــوردن برخی تخلفات کــه مغایر با اساســنامه 
فدراســیون ها بوده، منجــر به ابطــال انتخابات چند فدراســیون در 
ســال های اخیر شــده اســت. ضمن این که برخی نامزدهای ریاست 
فدراســیون ها هم به دلیل آنچه »حق خوری« در انتخابات فدراسیون 
مطبوع شــأن عنوان شــده همچنان پیگیر اثبات تخلفــات احتمالی 

هستند.
در شــرایطی که طــی روزهای گذشــته انتخــاب سرپرســت برای 
فدراســیون ها در پایان دوره چهار ســاله رؤســا به یکی از سوژه های 
جنجالــی و بحث برانگیــز ورزش تبدیل شــد و موافقــان و مخالفان 
پرتعدادی هم داشت، خبرنگار مهر کسب اطلاع کرده سازمان بازرسی 
کل کشور در نامه ای به ســیدمحمد شروین اســبقیان معاون توسعه 
ورزش قهرمانی و حرفه ای از وی خواسته اســت مستندات و دفاعیات 
خود در مورد فرایند برگزاری مجامع انتخاباتــی حوزه تحت مدیریت 

خود را ارائه کند.
در این نامه از معاون توســعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 
و جوانان خواسته شده اســت توضیحات خود را در خصوص ایرادهای 
مطرح شــده در روند برگزاری مجامع انتخاباتی ســال های ۱۴۰۰ تا 

۱۴۰۲ به سازمان بازرسی کل کشور ارائه کند.
براســاس اطلاعات خبرنگار مهر این نامه تأکید دارد که بررســی های 
انجام شــده حاکی از نقص در رعایت قوانین و مقــررات مربوط به این 
فرآیندها است. بر اساس بندهای )۲( و )۱۴( ماده )۸( قانون رسیدگی 
به تخلفات اداری کارکنان، اسبقیان موظف است دفاعیات و مستندات 
مربوطه را تا تاریخ ۲۹ آبان ۱۴۰۳ به سازمان بازرسی کل کشور ارسال 
کند.به دنبال ابهاماتی که در روند برگزاری مجامع چند فدراسیون برای 
سازمان بازرسی ایجاد شده، سازمان بازرســی با هدف شفاف سازی و 
اصلاح رویه های اجرایی از وزارت ورزش خواســته اســت تا پاسخ های 
دقیق و مســتند خود را ارائه کند تا این ابهامات رفع و از تکرار تخلفات 

مشابه در آینده جلوگیری شود.
براساس اطلاعات خبرنگار مهر، فدراســیون های انجمن های ورزشی، 
کاراته، توان یابان، دوومیدانی و ســوارکاری از جمله فدراسیون هایی 
هســتند که در روند برگــزاری انتخابات آنها ابهاماتی وجود داشــته و 
سازمان بازرسی را وارد کرده که با درخواست از وزارت ورزش، در جهت 

رفع این ابهامات اقدام کند.

سیدمحمد شروین اسبقیان به عنوان معاون وزیر ورزش و جوانان باید 
مستندات و دفاعیات این وزارتخانه را به سازمان بازرسی ارائه کند و در 
صورتی که این موارد نتواند ســازمان را قانع کند، پرونده رســیدگی به 

تخلفات انتخابات فدراسیون های ورزشی به دادگاه ارسال خواهد شد.

دختر ایرانی در بوندسلیگا رکوردشکنی کرد
 المپین رشته تیراندازی با تپانچه کشــورمان به عنوان نخستین ایرانی 

در بوندسلیگا رکوردشکنی کرد.
 هانیه رستمیان به عنوان نخســتین تیرانداز ایرانی در لیگ تیراندازی 

آلمان )بوندسلیگا( برای تیم PIER ۲۰۰۰ دست به سلاح شد.
هانیه رســتمیان در دیدار تیمش برابر تیم برلین بهترین رکورد را ثبت 
کرد و در نهایت با نتیجه ۴ بــر یک به پیروزی رســیدند و با این نتیجه 

حضور تیم PIER ۲۰۰۰ برای فینال قطعی شد.
تا پایان لیگ تیراندازی آلمان دو هفته باقی مانده اســت و رســتمیان 

هفته آینده نیز در بوندسلیگا به میدان می رود.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 

۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی:1816521

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۹۳۷۰ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض 
شماره  به  کلامی  ظهیر  البنین  ام  خانم  تقاضای   ۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۰۴۷۹ کلاسه 
شناسنامه و کد ملی ۲۱۱۰۱۰۶۲۸۱ صادره از گرگان فرزند محمدتقی در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی بمساحت ۷۹۲ متر مربع از پلاک شماره ۱۲۶ - اصلی واقع در اراضی 
گلند بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی 
دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو 
اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۸/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۸/۲۸

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 
از طرف غلامرضا قاسمی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف

شناسه آگهی: :1811008
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای احمد مهتابی بشماره 
شناسنامه ۱۰ بشماره ملی ۲۱۲۲۱۴۳۸۹۴ صادره از گرگان فرزند محمد حسن متقاضی کلاسه 

پرونده۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۰۴۰۶
در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت ۱۳۶.۹۶ متر مربع از 
پلاک ۳- اصلی واقع در اراضی اوزینه بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت 
از تصرفات متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی 
میشود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۸/۱۲ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۸/۲۸

حجت الله تجرى رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان 
از طرف محمد فندرسکی



مدیرعامل  فخارزاده   حسنا  کرمانشاه- 
شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه از فعالیت 
۱۷ آزمایشگاه کنترل کیفیت و بهداشت آب با 
بالاترین اصول استاندارد در سطح استان خبر 
داد و آزمایشگاه مرکزی این شرکت را یکی از 
پیشرفته ترین مراکز آزمایشگاهی کشور معرفی 

کرد.
»رضا داودی« با تأکید بر اهمیت آزمایشگاه ها در 
کنترل کیفیت و بهداشت آب شرب گفت: برای 
باید  آن  ویژگی های  از سلامت آب،  اطمینان 
مطابق استانداردهای ملی فیزیکی و شیمیایی 
)۱۰۵۳( و میکروبی )۱۰۱۱( بررسی شود تا 

سلامت مصرف کنندگان تضمین شود.
وی افزود: آزمایشگاه های آب شامل بخش هایی 
و  فیزیکی  بیولوژی،  باکتریولوژی،  همچون 
شیمیایی معمول، ریزآلاینده های آلی و معدنی، 
و پرتوزا است که وظیفه شناسایی و تعیین مقدار 

عوامل مختلف آب را بر عهده دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
با بیان اینکه کیفیت و بهداشت آب در استان 
توسط ۱۷ آزمایشگاه کنترل می شود، گفت: در 
این مراکز ۲۳ نفر از کارشناسان با تخصص های 
بیولوژی، و شیمی در مقاطع  میکروبیولوژی، 
کارشناسی، کارشناسی ارشد، و دکتری مشغول 

به فعالیت هستند.
بین المللی  استاندارد  اجرای  به  وی همچنین 
 )۱۷۰۲۵ ISO( مدیریت کیفیت آزمایشگاه ها
اشاره کرد و افزود: نتایج آزمون های انجام شده در 
این آزمایشگاه ها از دقت و صحت بالایی برخوردار 
این  نیز  شرکت  مرکزی  آزمایشگاه  و  است 

استاندارد را به طور کامل پیاده سازی کرده است.
داودی در ادامه درباره ویژگی های آزمایشگاه 
مرکزی این شرکت گفت: آزمایشگاه مرکزی 
از  یکی  کرمانشاه،  فاضلاب  و  آب  شرکت 
پیشرفته ترین مراکز آزمایشگاهی آب در سطح 
 ،۱۷۰۲۵ ISO کشور است که با استانداردهای

OHSAS و IMS فعالیت می کند و نتایج آن 
اعتبار علمی بالایی دارد.

استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
کرمانشاه اضافه کرد: این مرکز به دستگاه های 
 GC-Mass، ،پیشرفته ای نظیر جذب اتمیک
HPLC، IC، ICP، TOC و پلاروگراف مجهز 
است و تمام مراحل کنترل کیفیت آب از منابع 
تولید و مخازن ذخیره تا شبکه های توزیع را 
و  شیمیایی  فیزیکی،  باکتریولوژیکی،  نظر  از 

ریزآلاینده ها بررسی می کند.
داودی تاکید کرد: این آزمایشگاه با بهره گیری 
از تجهیزات روز دنیا و رعایت دقیق استانداردها، 
نقشی کلیدی در حفظ سلامت و کیفیت آب 

شرب استان کرمانشاه ایفا می کند.
استان ۲ میلیون نفری کرمانشاه افزون بر ۳۷۰ 
هزار مشترک آب دارد که از این تعداد بیش 
از ۳۰۰ هزار مشترک مربوط به کلانشهر یک 

میلیون نفری کرمانشاه است.

مدیرعامل آبفا کرمانشاه

کیفیتوبهداشتآبمشترکانکرمانشاهیدر۱۷آزمایشگاهشرکتآبفاکنترلمیشود

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان

بهبودوضعیتآبشربگزدانجاسکباتوسعه
۵کیلومترشبکهتوزیعآب

بندرعباس-کمالی  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان گفت: با هدف 
تامین آب شرب مشترکین جدید و همچنین بهبود وضعیت آب روستای گزدان 

جاسک، عملیات اصلاح و توسعه شبکه توزیع این روستا بهبود یافت.
 عبدالحمید حمزه پور افزود: شرکت آب و فاضلاب هرمزگان در راستای تأمین آب 
مشترکان جدید که در نتیجه توسعه روستا رخ داده، اقدام به اصلاح و توسعه پنج 

کیلومتر از شبکه توزیع این روستا کرد.
به گفته وی، با این اقدام، علاوه بر بهبود وضعیت آب شرب روستا، ۷۰ مشترک 

جدید نیز از آب شرب بهره مند شدند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان تصریح کرد: برای اجرای این پروژه 
اعتباری بالغ بر ۶۰ میلیارد ریال هزینه شده که جمعیتی بالغ بر ۲۵۰۰ نفر از 
اجرای آن بهره مند شدند. گفتنی است، تا پیش از این مشترکان روستا به صورت 

نوبت بندی، آب دریافت می کردند که اکنون از آب پایدار بهره مند شده اند.

رییس اداره منابع طبیعی شاهرود:

۳۵درصدطرحهایآبخیزداریشاهرودآبگیری
شدند

سمنان-رضا سروش  رییس اداره منابع طبیعی شاهرود بابیان اینکه ۳۵ 
درصد طرح های آبخیزداری این شهرستان آبگیری شدند، گفت: پروژه های 

آبخیزداری شاهرود به خوبی توانسته از هدر رفت آب جلوگیری کند.
محمدرضا کشاورزیان در گفت وگو با خبرنگار مهر، بابیان اینکه ۳۵ درصد 
طرح های آبخیزداری شاهرود بین ۷۰ تا ۱۰۰ درصد آبگیری شدند، ابراز داشت: 
طرح های آبخیزداری در شهرستان به خوبی توانسته ضمن مهار سیلاب از هدر 

رفت آب جلوگیری کند.
وی با بیان اینکه در پی بارش های اخیر چند هزار متر مکعب آب در طرح های 
آبخیزداری ذخیره شدند، افزود: این طرح ها ظرفیت تا حجم بیشتری آب را دارند.

رئیس اداره منابع طبیعی شاهرود بابیان اینکه بند سنگ و ملاتی، خاکی و 
گابیونی آبخیز داری هم اکنون آبگیری شدند، ابراز داشت: این طرح ها در کنترل 

روان آب حاصل از بارندگی عملکرد خوبی داشتند.
کشاورزیان بابیان اینکه یکی از بهترین راهکارها برای پیشگیری از خسارات 
سیلاب به منازل مسکونی روستایی، باغات و مزارع استفاده از طرح های آبخیز 
داری است، تصریح کرد: احداث بندهای خاکی، سنگ و ملات و گابیونی برای 
مناطق مستعد در دستور کار قرار دارد. وی افزود: ذخیره آب در پشت بندهای 
خاکی به تغذیه سفره های زیر زمینی کمک می کند و این موضوع در طرح های 

اجرا شده آبخیزداری شاهرود مشهود است.

رفعنقصهزارو300قطعهتجهیزاتسامانه
هوشمندسوختدرشرکتملیپخش
فرآوردههاینفتیمنطقهسبزوار

مشهد-یاسروطن پور  مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
سبزوارگفت: از ابتدای سال جاری تا کنون هزار و ۳۰۰ قطعه تجهیزات سامانه 

هوشمند سوخت در منطقه رفع نقص شد.
حمید مظفری نژاد، رفع نواقص مجاری عرضه سوخت را از اولویت های مهم 
شرکت ملی پخش برشمرد و افزود: به همت واحد سامانه هوشمند سوخت منطقه 
در این بازه زمانی این تعداد تجهیزات سامانه هوشمند سوخت شامل کارت خوان 

نازل، پین پد و صفحه کلید رفع نقص شد و در مدار سوخت رسانی قرار گرفت.
مظفری نژاد با اشاره به وجود ۵۵۰ عدد نازل موجود در جایگاه های عرضه سوخت 
منطقه بیان کرد: به محض احصاء خرابی تجهیزات سامانه در جایگاه ها در کوتاه 
ترین زمان ممکن و با حضور عوامل پشتیبان نسبت به تعمیر تجهیزات اقدام 

می شود.
وی گفت: به شکر خدا با توجه به اهتمام واحد سامانه هوشمند سوخت در رفع 

نواقص، شاهد کاهش خرابی های تجهیزات سامانه به زیر یک درصد هستیم.
مدیر منطقه سبزوار در پایان خاطرنشان کرد: از هموطنان عزیز می خواهیم 
چنانچه در هنگام مراجعه به جایگاه های سوخت با عدم فعال بودن نازل به دلیل 
خرابی تجهیزات سامانه هوشمند مواجه شدند، موارد را به سامانه پاسخگویی 
و ارتباط با مشتریان۰9۶۲۷ شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، 
سامانه ارتباط مردمی ستاد ۰۵۱-44۶4۰8۲4 و 8۲۲ ناحیه مرکزی و ۰۵۱-

44۲۱۷۵۰۱ روابط عمومی منطقه اطلاع دهند.

 مدیرکل گمرک قزوین خبرداد:

رشد76درصدیدرآمدگمرکقزوین
طی7ماههسالجاری

قزوین-مریم نقدی  طی ۷ماهه سالجاری مجموع میزان درآمد گمرک 
قزوین بیش از ۲8هزار و۶8۶ میلیارد بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

با رشد ۷۶ درصدی همراه بوده است.
سعید نادری مدیرکل گمرک قزوین به تشریح عملکرد ۷ ماهه امسال گمرک 
قزوین پرداخت و اظهار داشت : طی ۷ماهه سالجاری ۵۰4 هزارتن کالا به ارزش 
۳۲۶ میلیون دلار ازطریق گمرک قزوین به خارج ازکشور صادرگردید که نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته با رشد وزنی ۳ درصدی همراه بوده است.
مدیرکل گمرک قزوین در خصوص عمده کالاهای صادراتی طی این مدت 
بیان کرد : روغن پایه، پودرشوینده، میله آهنی، مفتول مسی، رزین آلکید عمده 
کالاهای صادراتی به مقصد کشورهای عراق، امارات، هند، افغانستان و ترکیه 

میباشد.
وی در ادامه با اشاره به نوع کالاهای وارداتی در ۷ماهه گذشته ابرازداشت: 
قطعات منفصله کشنده ، کمپرسور کولرخودرو، خودروی سواری ، اجزا و قطعات 
تریلرها ، ماشین آلات صنایع غذایی ازجمله کالاهایی میباشد که از کشورهای 

امارات،چین،ترکیه ،روسیه و آلمان وارد گمرک قزوین شده است .
این مقام مسئول گمرگی در پایان عنوان کرد: طی مدت ۷ماهه امسال بیش از 

۱۱۲ هزار تن کالا به ارزش ۶89 میلیون دلار از این گمرک ترخیص شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اردبیل
مدیرعامل شرکت گاز استان:

دریافتنرمافزاراندرویدخدماتمشترکینشرکتگازاستاناردبیل
اردبیل-افسون جبارزاده  مدیرعامل شرکت گاز استان 
اردبیل از نشت یابی بیش از 8۶۰۰ کیلومتر خطوط تغذیه و 

شبکه توزیع گاز اردبیل در ۶ماهه نخست سال جاری خبر داد.
میرسعید سید متین مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل با بیان 
اینکه گاز طبیعی بسیار قابل اشتعال است و در صورت بروز نشتی 
می تواند خطرات قابل توجهی برای ایمنی عمومی ایجاد کند 
گفت: نشت یابی دوره ای یکی از مهم ترین اقدامات کنترلی در 
نگهداشت تأسیسات و همچنین حفظ ضریب ایمنی شبکه های 
گازرسانی و جلوگیری از هدررفت سرمایه ملی است که به طور 
مدوّن و بر اساس استاندارد شرکت ملی گاز و تجهیزات پیشرفته 

توسط این شرکت انجام می شود.

  وی گفت: درک مکان های احتمالی نشت از طریق تشخیص 
مؤثر به شهرداری ها کمک می کند تا برای شرایط اضطراری 
آماده شوند که در این مسیر این شرکت توانسته ۱۶۶ هزار و ۷۰۰ 

مورد نشتی در انشعابات شناسایی و نشت یابی کند.
  مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل ادامه داد: در برنامه 
کالیبراسیون دوره ای تجهیزات برای سال جاری تعداد ۶۰۰ 
دستگاه جهت انجام برنامه کالیبراسیون پیش بینی شده است 
که 9۵ درصد کنتورهای توربینی فعال استان در بازه زمانی 

کالیبراسیون کار می کنند.
  سید متین گفت: علاوه بر کالیبراسیون کنتورهای موجود، 
تمام تجهیزات اندازه گیری این ایستگاه ها نیز به صورت فصلی 

مورد بازبینی و بررسی قرار می گیرد.
  مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل با اشاره به اینکه برنامه های 
مدون برای شناسایی و رفع نشتی ها تدوین شده، اضافه کرد: 
تحقق این اهداف می تواند زمینه ساز ارائه خدمات ایمن و 

جلوگیری از هدررفت منابع انرژی و حفظ محیط زیست شود.
 سید متین به حفظ یکپارچگی سیستم توزیع گاز و افزایش 
ایمنی برای ساکنان منطقه تأکید کرد و افزود: هم اکنون ۱۰۰ 
درصد جمعیت شهری و 99 درصد جمعیت روستاهای استان از 
گاز طبیعی برخوردارند. وی گفت: در ۶ماهه نخست سال جاری 
بیش از 8 هزار و ششصد کیلومتر خطوط تغذیه و شبکه توزیع 

گاز اردبیل توسط این شرکت نشت یابی شده است

فولاد  شرکت  مدیرعامل  مومنی    اصفهان-مریم 
سفیددشت گفت: خرید شرکت صنایع معدنی کانی سازان 
کیمیا )اپُال( توسط فولاد مبارکه گام بلند دیگری در توازن 
زنجیره تولید گروه فولاد مبارکه است و این اقدام جسورانه 
می تواند الگوی مناسبی برای صنایع کشور در جهت استفاده 
حداکثری از توان و ظرفیت داخل کشور جهت رفع موانع تولید 

باشد.
محمود محمدی فشارکی، اظهار کرد: هر شرکت تولیدی در 
راستای تولید پایدار و تاب  آوری نیاز به اطمینان صنعتی و 
خاطر جهت تأمین به موقع و اقتصادی مواد اولیه خود دارد.وی 
افزود: استراتژیک ترین ماده اولیه واحدهای احیا، گندله است 

و با توجه به نیاز گروه فولاد مبارکه به گندله، با خرید شرکت 
اپُال در جهت رفع چالش تأمین مواد اولیه گروه قدم بزرگی 
برداشته شد که باعث سرافرازی و افزایش بهره وری در گروه 

فولادمبارکه خواهد شد.
شرکت  داد:  ادامه  سفیددشت  فولاد  شرکت  مدیرعامل 
فولاد سفیددشت به عنوان بزرگترین واحد صنعتی استان 
چهارمحال و بختیاری و یکی از واحدهای تولیدی گروه 
فولاد مبارکه که با توجه به تولید سالانه حدود 8۰۰ هزارتن 
آهن اسفنجی نیاز به حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
گندله سالانه دارد، که با این اقدام مدیریت عالی گروه فولاد 
مبارکه در خرید شرکت اپُال دغدغه تأمین مواد اولیه کمی، 

کیفی و اقتصادی مورد نیاز برطرف شد.محمدی فشارکی 
در ادامه افزود: اقدام جسورانه فولاد مبارکه می تواند الگوی 
مناسبی برای صنایع کشور در جهت استفاده حداکثری از 
توان و ظرفیت داخل کشور جهت رفع موانع تولید گردد.وی 
گفت: این اقدام می تواند یک امتیاز در برابر بازیگران جدید 
و رقبا که در این عرصه فعالیت می کنند، باشد.مدیرعامل 
شرکت فولاد سفیددشت اضافه کرد: گروه فولاد مبارکه 
در سال های اخیر گام های مهمی در جهت خود تأمینی در 
حوزه ای برق، مواد اولیه، گاز طبیعی برداشته و خرید شرکت 
اپُال نیزیکی دیگر از اقدامات مؤثر گروه فولاد مبارکه در این 

زمینه است.

اصفهان
مدیرعامل فولاد سفید دشت:

خریداُپالگامبلنددیگریدرتوازنزنجیرهتولیدگروهفولادمبارکهاست

شـورای  رئیـس  ملایـی   سـنندج-فاطمه 
اسـلامی شـهر سـنندج از سـاخت ۱۵ کیلومتـر مسـیر 

داد. خبـر  سـنندج  شـهر  در  دوچرخه سـواری 
تفاهم نامـه  امضـای  جلسـه  در  ابراهیم آبـادی  بهـروز 
همـکاری بیـن فدراسـیون دوچرخه سـواری و شـهرداری 
سـنندج اظهار کرد: سـلامت شـهروندان از اهمیـت زیادی 
برخوردار اسـت و بـا توجه به ماشـینی شـدن دنیـای امروز 
لازم اسـت در بحـث سـلامت شـهروندان چـاره اندیشـی 

کـرد.
وی افـزود: یکـی از راه کارهـای مناسـب بـرای ایـن مهـم 
توسـعه و ترویـج فرهنـگ دوچرخـه سـواری اسـت چـرا 
کـه امـروزه در بسـیاری از کشـورها اسـتفاده از دوچرخـه 

جایگزیـن خـودرو شـده اسـت.
وی اضافـه کـرد: حـوزه سـلامت در سـبد خانواده هـا 
بیشـترین درصـد را بـه خـود اختصـاص می دهـد و ایـن 
مهـم ارتبـاط مسـتقیمی بـا کاهـش بیماری هـا و افزایـش 

دارد. سـلامتی 
رئیس شـورای شـهر سـنندج گفت: باید برنامه ریـزی لازم 
را داشـت تـا فرهنـگ ورزش ترویج بیشـتری پیدا کنـد و از 
ایـن طریـق هزینـه درمـان کاهـش یابـد و سـلامت مردم 

افزایـش یابـد.
وی گفت: در همین راستا شهرداری سنندج اقدام به اجرای 
۱۵ کیلومتر مسیر دوچرخه سواری کرده است و در کنار 
نهضت پارک سازی مسیر دوچرخه سواری دیده شده و 

حرکت های خوبی در این زمینه انجام گرفته است.
رئیس کمیسـیون ورزش شـورای اسـلامی شـهر سـنندج 
هـم در ایـن جلسـه اظهـار کـرد: در حـال حاضر ۵۰ رشـته 
ورزشـی در اسـتان فعـال اسـت و هیـچ رشـته ورزشـی 

اسپانسـر ندارنـد.
اینکه کردستان  به  توجه  با  افزود:  فرهاد میمنت آبادی 
چندانی  زمینه حمایت  این  در  نیست  استانی صنعتی 

نمی شود.

کردستان
رئیس شورای اسلامی شهر :

۱۵کیلومترمسیردوچرخهسواریدرسنندجایجادشد
یزد – سمیه شرف دینی   هفته گذشته درپی یک 
درگیری خیابانی بین دو فرد درخیابان ملاصدرا شهر یزد 
حادثه تلخی به وقوع پیوست که دراین حادثه چند جوانی 
که درخیابانهای شهر یزد درحال دور دورکردن بودند باهم 
درگیر شده و یک زن ۳۰ساله با چاقو به جوان ۲4 ساله ای 
حمله ورشد که دراین ماجرا جوان ۲4ساله به قتل رسید که 
این ماجرا باعث واکنشهای بسیاری درسطح جامعه و رسانه 

ها ی استان شد.
اکثرمناطـق صفائیـه یـزد همچـون ملاصـدرا ، وزیـری ، 
مجـد العلماء درسـاعات پایانی شـب و تعطیـلات آخرهفته 
بـه مکانـی بـرای خیابـان گـردی و دور دورکـردن جوانـان 
تبدیل شـده وایـن دور دورکـردن با هـدف خوشـگذرانی و 
وقـت گذرانی بیـن نوجوانان و جوانان شـکل گرفتـه که این 
رفتار نامناسـب معضـلات ترافیکـی و اجتماعی بسـیاری را 
برای مـردم و شـهروندان این مناطق بـه وجود آورده اسـت 
وایـن کـه چـرا اغلـب ایـن دوردورهـای شـبانه درمناطـق 

خاصـی از شـهر رخ مـی دهـد ایـن هـم بـرای خـود جـای 
سـوال دارد.

فرمانده انتظامی استان یزد در واکنش به ماجرای خیابان 
ملاصدرا یزد اظهارداشت : نزاع ودرگیری بین سرنشینان 
خودرومنجربه قتل یک شهروند یزدی ازسوی یک فرد 

غیربومی شده است.
سردار بهدانی فر یکی از دلایل اصلی این قتل را دور دورکردن 
برخی ازجوانان در روز های آخرهفته درمنطقه صفائیه 
عنوان کرد و گفت: این دور دور کردن ها باعث مزاحمت 
ازپلیس  ومردم  شده  شهروندان  از  بسیاری  ونگرانی 
انتظاردارند با مسببان این حادثه ناگوار برخورد جدی 

داشته باشد .
فرمانده انتظامی استان گفت:تقویت و پایش تصویری این 
منطقه آغازشده وخودروهایی که با هدف دور دور کردن 
قصد ایجاد مزاحمت را برای مردم داشته باشند به پارکینگ 

منتقل داد خواهد شد.

یزد
  فرمانده انتظامی استان یزد:

آسیباجتماعیدوردورکردندریزدجدیگرفتهشود

گرگان-مهناز محمدزمانی  علی طالبی مدیر عامل شرکت 
گاز استان گلستان از به پایان رسیدن موفقیت آمیز ممیزی 
مراقبتی نوبت اول استانداردهای مدیریتی  در آبان ماه  سال 
جاری خبر داد :ممیزی خارجی  استانداردهای ایزو 9۰۰۱ - 
4۵۰۰۱ - ۵۰۰۰۱ - ۱4۰۰۱ - ۱۰۰۰۲ - ۱۰۰۰4 - ۱۰۰۱۵ و 
HSEMS در دو روز متوالی ،  طبق  برنامه ریزی  های انجام  شده  
،در شرکت گاز استان گلستان انجام پذیرفت که  بصورت دقیق  ، 
تمامی بخش های مختلف  تحت ممیزی و بررسی قرار گرفتند 
تا عملکرد بسیار مطلوبی را شاهد باشیم . شایان ذکر است : در 
جلسه اختتامیه ممیزی که  با حضور مدیرعامل شرکت گاز 

استان گلستان، سرممیزان، ممیزان و رؤسا ی واحدها در محل 
سالن جلسات شرکت گاز استان گلستان  برگزارشد عملکرد 
شرکت گاز استان گلستان بصورت مطلوبی نمایان شد . در این 
جلسه نیز  علی طالبی ، مدیر عامل شرکت گاز استان گلستان  
ضمن تشکر از ممیزان ، گفت: خوشبختانه در  بررسی های 
صورت گرفته، زمینه های کیفی روند رو به رشدی را دارا  بوده 
است  که امیدواریم  با تقویت نقاط قابل بهبود، و داشتن عملکرد 
خوب  با حرکت در این مسیر روز به روز در جهت پیشبرد اهداف 
کلان سازمانی و جذب حداکثری رضایتمندی مشترکین و 

مردم عزیز  استان گلستان پیشگام باشیم.

گلستان
مدیر عامل شرکت گاز استان:

تمدیدگواهینامهاستانداردهایمدیریتیشرکتگازاستانگلستان

بوشـهر- رضا حیـدری  سرپرسـت مجتمـع گاز پارس 
جنوبـی گفـت :بـا تـلاش متخصصـان و کارکنـان ،انجـام 
اقدامـات شـاخص و نوآورانـه ۲ میلیـون و 8۰۳ هـزار و ۷88 
مـگاوات سـاعت بـرق در نیـروگاه متمرکـز بـرق بعثـت ایـن 

مجتمـع تولیـد شـد.
غلامعبـاس حسـینی روز یکشـنبه در گفـت وگـو بـا ایرنـا 
اظهار کـرد: از ابتدای امسـال تاکنـون، 4۵ هـزار و 98 مگاوات 

سـاعت بـرق از نیـروگاه بـرق بعثـت مجتمـع گاز پـارس 
جنوبـی بـه شـبکه سراسـری تحویـل شـده اسـت.

وی افزود: نیـروگاه بـرق بعثت مجتمـع گاز پـارس جنوبی در 
راسـتای توجه به مسـئولیت هـای اجتماعـی و در بـازه زمانی 
روزهـای گـرم و اوج مصرف بـرق، این مقـدار برق را به شـبکه 

سراسـری تحویل داده اسـت.
سرپرسـت مجتمـع گاز پـارس جنوبـی یـادآور شـد: بـا 

برنامه ریـزی دقیـق و منظـم؛ طـرح  اجـرای دیسـپچینگ 
محلـی بـرای مدیریت بـرق شـبکه پـارس جنوبـی در مرحله 
مشـاور طراحی ، پیمان سـپاری و مشـاور نظـارت قـرار دارد.
حسـینی ادامه داد: طـرح اتصال دائـم نیروگاه بعثـت مجتمع 
بـه پالایشـگاه  های سـایت پـارس ۲ به شـبکه سراسـری برق 

یکـی دیگـر از پروژه هـای مهم ایـن مجموعه اسـت.
وی تصریـح کـرد: مجتمـع پـارس جنوبـی بـا تکیـه بـر توان 

و دانـش بومـی کارکنـان بـا اسـتعداد و خـلاق خود توانسـته 
اسـت در همـه حوزه هـای عملیاتـی بهتریـن عملکـرد را در 
سـال ۱4۰۲ ثبـت کنـد و ایـن دسـتاوردهای مهـم نشـان از 
پویایـی و نـوآوری در ایـن مجموعه بـزرگ گازی کشـور دارد.
حسـینی گفـت: تمهیـدات لازم بـرای نقـش آفرینـی ایـن 
مجتمـع در تولیـد پایـدار گاز در فصـل سـرما انجـام شـده 

سـت. ا

بوشهر
 سرپرست مجتمع گاز پارس جنوبی:

بیشاز۲میلیونو۸۰۳هزارمگاواتساعتبرقدرپارسجنوبیتولیدشد
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ناترازی های کشور در حال تبدیل شدن به یک کلاف سردرگم هستند که 
ابعاد پیچیده تری به خود می گیرد

تحریم ها چگونه بی برقی  را شکل دادند
با اینکه امــروز درگیر قطعی برق اســت اما خود این ناترازی ناشــی از 
کمبود گاز مورد نیاز نیروگاهها اســت. یک کارشناس اقتصادی معتقد 
است چنان بخش نفت و گاز در ایران جذاب است که با رفع تحریمها به 

سرعت سرمایه لازم برای بهبود این بخش فراهم خواهد شد.
 این روزها آنچه که دولتمردان »قطعی منظم برق« می نامند، به مساله 
اصلی بحثهای کشور تبدیل شده اســت. به نظر می رسد پس از گذشت 
سه سال از عمر دولت ســیزدهم و اســتفاده از مازوت برای تولید برق، 
دولت چهاردهم این مسیر برای خود خاتمه داده است. بی برقی موجود 
ناشی از این اســت که نیروگاههای تولید برق به سوخت مورد نیازشان 
دست پیدا نمی کنند. ایران گرچه پس از روسیه دارای بیشترین منابع 
گازی شناخته شده در جهان است، توان استخراج بیشتری ندارد تا نیاز 

به برق کشور را تامین کند.
هادی حق شــناس، کارشــناس اقتصادی و اســتاندار گیلان، درباره 
چالش کمبود برق در کشــور به خبرآنلاین گفت: »نبود برق قبل از هر 
چیز به این بر می گردد که گاز کافی وجود نــدارد. نبودن گاز کافی هم 
ناشی از کمبود سرمایه گذاری در کشور اســت. ناترازی های کشور در 
حال تبدیل شدن به یک کلاف سردرگم هستند که ابعاد پیچیده تری 

به خود می گیرند. «
او با اشــاره به ناترازی برق و گاز گفت: »در ســال ۹۷ کشور با یک اتفاق 
مواجه شد؛ ایالات متحده در یک عهدشکنی آشکار به طور یک طرفه از 
توافق برجام خارج شــد و با این اقدام دوباره تحریم های علیه اقتصاد ما 
اعمال شدند. این امر به یک مانع واقعی در مقابل پیشرفت ایران تبدیل 

شده است.«
وی افزود: » از عوارض تحریم های ظالمانه می توان به منفی شــدن تراز 
سرمایه گذاری اشاره کرد. در واقع با اعمال تحریم اقتصاد ایران با بحران 
سرمایه گذاری منفی شد. کاهش ســرمایه گذاری به سرعت به کاهش 
نرخ تولید ناخالص داخلی هم منجر می شود. بهتر است این طور بگویم 
که کشور چون نتوانست سرمایه گذاری کافی را جلب کند، رشدی که 

در این سالها تجربه کرده هم بی کیفیت بوده است.«
نماینده پیشین مجلس ادامه داد: »از ســال ۹۷ تاکنون رشد اقتصادی 
حاصل شده قبل از هر چیز از افزایش قیمت یا فروش نفت نشات گرفته 
تا تولید صنعتی. این مهم اجازه نداد تا به رشــدهای هدفگذاری شــده 
دست یابیم. البته که با افزایش بارش ها وضعیت بخش کشاورزی بهبود 

نسبی داشته است.«
این مدرس دانشگاه واقعیت تلخ این ســالهای اقتصاد کشور را کمبود 
سرمایه گذاری می داند که چنان کاسته شــده که نرخ استهلاک از آن 

سبقت گرفته است.
 حق شناس تاکید کرد: »این رویه ۶ یا ۷ ساله باعث شده که امروز کشور 
نیازمند حدی از ســرمایه گذاری باشد که هم کاســتی های چند سال 
اخیر را مرتفع کند و هم میزان تولید کالا و خدمات را شدت ببخشد تا از 

این راه مشاغل کشورمان هم پایدارتر شوند.«

اســتاندار گیلان گفت: »ضربه بزرگ دیگری که تحریم ها وارد می کند 
این است که اجازه دسترســی به فناوری های روز را نمی دهد،  آن هم 
در عصری که روزانه با جهــش تکنولوژیک مواجه هســتیم و گاه این 
رشد فناوری به شکل محیرالعقول و عجیب هم به نظر می رسد. تحریم 
همزمان با اینکه موجب منفی شــدن ســرمایه گذاری در اقتصاد ایران 

شده، امکان دستیابی به فناوری های روز را هم سلب کرده است.«
وی در مورد نقش دولت در ســرمایه گذاری های زیرساختی و ضروری 
مانند توســعه میادین نفت و گاز هشــدار داد: »در اینکــه باید در این 
بخش ها سرمایه گذاری شود، جای تردیدی ندارد. در اینکه اگر سرمایه 
گذاری کافی صــورت بگیرد، امروز کشــور درگیر قطعی بــرق یا گاز 
نمی شد، هم نمی توان شک کرد. با این حال برای سرمایه گذاری دولت 
نیاز به درآمدهای کافی دارد. نفتی که امروز فروخته می شود در هزینه 
های جاری خرج می شود و یا نهایتا بخشی از آن صرف توسعه پروژه های 
عمرانی شود و دیگر چیزی نمی ماند که بخواهیم انتظار سرمایه گذاری 

در حوزه نفت و گاز هم داشته باشیم.«
حق شــناس ضمن اشــاره به بخش نفــت و گاز به عنــوان »ویترین 
ســرمایه گذاری در ایران« با توجه به تحریمها و مشکلات فعلی، بحران 

ناترازی فعلی را غیرقابل اجتناب دانست.
وی افزود: »اگر دسترسی کشــور به اقتصاد جهانی یا حتی کشورهای 
همسایه فراهم شود، به سرعت می توانســتیم این چالش را حل کنیم 
زیرا بخش هــای نفت و گاز در کشــور مــا آنقدر جذابیــت دارد که به 
سرعت سرمایه جذب شــود. اگر یادتان باشــد پس از توافق برجام هم 
به ســرعت توتال به ایران آمد تــا وارد پارس جنوبی شــود. پس ما اگر 
با چالش تحریم های ظالمانه مواجه نبودیــم، بعید بود به این وضعیت 
هم دچار شویم.«حق شــناس با بیان اینکه از ۳.۵ میلیون بشکه نفتی 
که بنا به تاکید بودجه پیشــنهادی ۱۴۰۴ تولید خواهد شد، تنها یک و 
نیم میلیون بشــکه آن صادراتی است، خاطرنشان ساخت: »در گذشته 
این معادله بســیار متفاوت تر بود ولی هر ســال نیاز به انرژی در داخل 
کشور در حالی افزایش یافته که توان تولید کاهنده بوده است. در زمینه 
تولید برق هم مســاله همین اســت چون کمبود گاز به خاموشی های 

اخیر منجر شده است.«
وی درباره اینکه اســتفاده از مازوت معقول تر بود یا خاموشــی منظم 
گفت:  »هر کدام کاســتی هایی دارد ولی ســوزاندن مازوت ســلامت 
کلانشهرها را دچار مشکل می کند. این تصمیمی حاکمیتی است ولی 
نیاز فعلی کشــور ما به افزایش تولید به نحوی است که نیازهای موجود 

در کشور را مرتفع کنیم.«

رشد ۸.۲ درصدی مصرف برق
بر اســاس گزارش گروه تحلیل عملکرد و گزارشات راهبری شبکه برق 
کشور، پیک تقاضای مصرف برق در هفته ســی و پنجم سال جاری به 
۴۸هزارو ۸۷۷ مگاوات رسید که نســبت به مدت مشابه سال قبل، ۸.۲ 
درصد رشد داشــت.به نقل از وزارت نیرو، بیشینه تقاضای مصرف برق 
کشور در هفته سی و پنجم ســال جاری در روز دوشنبه )۲۱ آبان ماه( 
به ۴۸ هزار و ۸۷۷ مگاوات رســید. این در حالی است که مصرف برق در 
مدت مشابه ســال قبل، ۴۵ هزارو ۱۶۹ مگاوات بوده است که در سال 

جاری ۸.۲ درصد رشد داشته است.
همچنین میزان مصرف انرژی برق در روز ۲۱ آبــان یک میلیون و ۱۶ 
هزار و ۶۲۶ مگاوات ســاعت بوده است که نســبت به مدت مشابه سال 

قبل، ۷.۰۲ درصد رشد را نشان می دهد.
همچنین رشــد تقاضای انرژی برق از ابتدای سال جاری تا کنون ۴.۷۴ 
درصد گزارش شده است.بر اســاس این گزارش، میانگین دمای وزنی 
کشور در روز مذکور ،۱۶ درجه سانتی گراد بوده است که نسبت به روز 

مشابه سال قبل، ۰.۷ درجه کاهش نشان می دهد.

تمهیدات جدید بانک مرکزی برای حمایت از صنعت فولاد:
امکان استفاده از ۱۰۰ درصد ارز صادراتی برای 

واردات اقلام مورد نیاز صنعت فولاد 
بانک مرکزی امکان اســتفاده از ارز حاصل از صــادرات زنجیره فولاد و 
فلزات رنگین اساسی جهت واردات اقلام مورد نیاز مصارف ارزی چهار 
حوزه »مــاده اولیه، طرح های توســعه ای و تکمیــل پروژه های تولید 
انرژی، نیــاز کالاهای التهابــی صنایع فلزی« تا ســقف ۱۰۰ درصد را 

فراهم کرد.
در راستای مســاعدت با صادرکنندگان و بازگشــت موثرتر و تسریع و 
افزایش بازگشت ارز حاصل از صادرات، حسب بند )۱( مصوبات بیست 
و سومین جلسه کارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات، امکان استفاده 
از ارز حاصل از صــادرات زنجیره فولاد و فلزات رنگین اساســی جهت 
واردات اقلام مورد نیاز مصارف ارزی چهار حوزه »ماده اولیه، طرح های 
توسعه ای و تکمیل پروژه های تولید انرژی، نیاز کالاهای التهابی صنایع 
فلزی« بر اساس تبصره )۱( بند )۱( ماده )۸( آئین نامه اجرایی بازگشت 
ارز حاصل از صادرات تا ســقف ۱۰۰ درصد ارز حاصل از صادرات برای 
شناسه های ملی اعلامی و مورد تایید وزارت صنعت، معدن و تجارت از 

سوی این بانک فراهم شد.
این دســته از اشــخاص حقیقی و حقوقی اعلامی مزبور مــی توانند از 
محل ۱۰۰ درصــد ارز حاصل از صادرات خود و غیر نســبت به واردات 
۲۰۵۳ ردیف کد تعرفه به کشور اقدام کنند.گفتنی است کدتعرفه های 
کالاهای منتخب)به شــرح پیوســت( در موضوع ماده اولیه، قطعات، 
تجهیزات و ماشــین آلات خط تولید و ماشــین آلات و تجهیزات حوزه 
تولید انــرژی برای خود، توســط وزارت صمت به بانــک مرکزی ابلاغ 
گردیده و کنترل ثبت سفارش بر اســاس برنامه توسعه مد نظر وزارت 

خانه مزبور در زنجیره ارزش صورت می پذیرد.

همچنین کالاهای التهابی منتخــب وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
صورت واردات از محل این منابع می بایست تحت نظارت و با صلاحدید 

وزارتخانه فوق در بورس کالا به فروش برسند.

مدیرعامل بانک مسکن در دومین همایش ارزیابی عملکرد سال 1403: 
وهی، نتایج ارزشمندی را در بانک  وحدت و کار گر

مسکن رقم می زند
دکتر علی خورســندیان، مدیرعامل بانک مســکن در دومین همایش 
ارزیابی عملکرد مدیریت های شــعب این بانک در ســال جاری بر لزوم 
همکاری، انسجام، وحدت و کار گروهی برای حصول نتایج بهتر و ارتقای 
جایگاه بانک تاکید کرد.  به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن ، هیبنا؛ 
این همایش با حضور مدیرعامل، اعضای هیــأت مدیره و مدیران بانک 
مسکن در سالن همایش های سردار شهید ســلیمانی این بانک برگزار 
شــد.دکتر خورســندیان در این همایش با ابراز خوشــنودی از حضور 
در جمع همکاران و مدیران بانک مســکن گفت: امیــدوارم با همراهی، 
انسجام و یکپارچگی، اهداف و تکالیف محوله را تحقق ببخشیم و کارنامه 
شایســته ای از خود به جای بگذاریم .وی به برگــزاری دومین همایش 
ارزیابی عملکرد بانک مسکن اشــاره کرد و گفت: از مهمترین اقدامات 
در مؤسسات مالی و اقتصادی، ارزیابی عملکرد است که پیام های بسیار 
روشنی برای مجموعه خواهد داشت ؛ چرا که میزان نیل به اهداف، رفع 
چالش ها، و نقاط قوت طی این فرایند مشــخص می شــود و پس از آن 

می توان با کیفیت بیشتری به سمت اهداف حرکت کرد.

شاخص های ارزیابی عملکرد پویا باشد
مدیرعامل بانک مسکن با اشــاره به نتایج ارزیابی عملکرد بانک گفت: 
برای کســب نتایج عملکردی بهتر لازم اســت علاوه بر تلاش بیشتر ، 
شــاخص های ارزیابی نیز به طور دقیق بررسی شــود و در صورت نیاز 

مورد تجدیدنظر و بازنگری قرار گیرد.

لزوم تلاش و کار گروهی برای ارتقا و تحقق اهداف
دکتر خورســندیان ادامه داد: هرچنــد ثبات اقتصــادی عاملی مهم 
در برنامه  ریزی ها اســت؛ اما مدیریت بحران و برنامه ریزی در شــرایط 
نوسانی اقتصادی، رویکردی آشنا برای مدیران کشور ما به شمار می آید 
.وی افزود: با تلاش، کوشش و کار گروهی منسجم می توانیم در همین 
فضا بســیاری از اقدامات ممکن را در جهت توسعه بانک و رشد جایگاه 

آن به انجام برسانیم و بکوشیم اهداف بانک را گام به گام محقق کنیم.

تعهد بانک مسکن برای پیشبرد طرح نهضت ملی 
مدیرعامل بانک مســکن ضمن تاکید بر لزوم پیشبرد طرح نهضت ملی 
مســکن گفت: در حال حاضر قراردادهای پرداخت تســهیلات طرح 
نهضت ملی مســکن به ارزش ۱۷۳ همت در بانک مســکن امضا شده 
است و با در نظر گرفتن ۱۱۰ همت سهم الشــرکه پرداختی، این بانک 
متعهد به پرداخت حدود ۶۳ همت دیگر در طرح نهضت ملی متناسب 
با پیشرفت فیزیکی پروژه می باشــد و این رقم همزمان با پیشبرد طرح 

رو به افزایش است.

استفاده از همه ظرفیت ها برای ارتقای جایگاه بانک مسکن
دکترخورسندیان با تأکید بر ضرورت استفاده از همه ظرفیت ها افزود: 
هزار و ۱۷۹ شعبه در سراســر کشــور وجود دارد که همگی می توانند 
با تلاش برای جذب منابع، بیشــتر در فرایند انجام ماموریت ها سهیم 
شوند.دکتر خورســندیان با بیان این که ظرفیت  های بسیاری در بانک 
مســکن وجود دارد و  برای رفع ناترازی می توان از آنها اســتفاده کرد، 
افزود: از موانع، چالش ها و بازار رقابتی آگاهیم و باید تلاش کرد تا موانع 
برداشــته و در فضای رقابت زمینه های لازم برای جذب منابع بیشتر و 

تحقق رسالت بانک ایجاد شود .
مدیرعامل بانک مســکن به عدد مطلوب ۸/۲ در Npl ریالی بانک اشاره 
کرد و گفت: این مهم حاکی از رعایت بهداشــت اعتباری در تسهیلات 

دهی به بخش مسکن در بانک مسکن است.

اجرای دستورات وزرای اقتصاد و راه و شهرسازی، سیاست 
اصلی بانک مسکن است

مدیرعامل بانک مسکن در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تمامی 
دستورات جناب آقای دکتر همتی وزیر محترم امور اقتصادی و دارایی 
در حکم ابلاغ شده به اینجانب و دستورات ســرکار خانم دکتر صادق، 
وزیر محترم راه و شهرســازی، سیاســت هایی اســت که باید در بانک 
مســکن برای تحقق آنها برنامه ریزی کنیم و در آینده نزدیک گزارش 

نتایج و وضعیت تحقق آنها را ارائه دهیم.
وی بــه لــزوم بهــره منــدی بانــک مســکن از سیســتم بانکداری 
متمرکز)کربنکینگ( تأکید کرد و گفت: اکنون زمان اقدام و اجراست. 

باید موانع، ظرف مدت کوتاهی رفع شود و وارد فاز عملیاتی شویم.
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 رئیس پژوهشکده پولی و بانکی:

همایش بانکداری نوین و نظام های پرداخت 
۵ و ۶ آذر برگزار می شود

خریــدار  رئیس پژوهشــکده پولــی و بانکی 
اعلام کرد: یازدهمین همایــش بانکداری نوین و 
نظام های پرداخت پنجم و ششم  آذرماه با حضور 
خبرگان نظــام پولی و بانکی کشــور در ســالن 

همایش های برج میلاد برگزار می شود.
»کــوروش پرویزیــان« در نشســت خبــری 
یازدهمین همایش سالانه بانکداری نوین و نظام 
های پرداخت ایــن مطلب را بیان کــرد وگفت: 
نمایشــگاه صنعت و بانکداری نیز در حاشیه این 
همایش در برج میلاد برگزار می شود و جشنواره 
چهره های مانــدگار نظام بانکی بــه یاد مرحوم 
دکتر »محسن نوربخش« )یکی از خوشنام ترین 
روســای کل بانک مرکزی( نیز برای یازدهمین 

دوره همایش در نظر گرفته شده است.
وی در خصوص محورهای این همایش نیز گفت: 
نگرش اکوسیســتمی در بانکداری هوشــمند؛ 
از تبیین تا تکوین، تحــول دیجیتال در نظارت و 
پایداری مالی، رمزپول ها و دارایی های دیجیتال؛ 
انتظام بخشــی و حکمرانی، بانکداری هوشمند و 
روش های نوظهور پرداخت و بانکداری هوشمند 
و قوانیــن بالادســتی از جمله محورهــای این 
همایش اســت.پرویزیان افزود: در این جشنواره 
تازه های فناوری در صنعت پرداخت توسط شبکه 
بانکی و صنعت پرداخت و بانک مرکزی و شرکت 
ملی انفورماتیک به نمایش گذاشته خواهد شد و 

کاری منسجم از شبکه بانکی کشــور با میزبانی 
معاونــت فناوری بانــک مرکزی، شــرکت ملی 
انفورماتیک و پژوهشکده پولی و بانکی برگزار می 
شود.به گفته وی، در بیانیه اختتامیه سال گذشته 
تاکید شــده بود که عنوان همابــش از بانکداری 
دیجیتال به نوین تغییر کنــد و از این رو این اتفاق 

در یازدهمین دوره همایش رخ داد.
رئیس پژوهشــکده پولــی و بانکی خاطرنشــان 
کرد: هشــت عنوان ســخنرانی توسط مسئولان 
حوزه پرداخت در این همایش خواهیم داشــت 
که داخلی و خارجی خواهــد بود ضمن اینکه ۱۰ 
نشســت تخصصی نیز برنامه ریزی شــده است و 
۷۰ نفر در محورهای ۱۰ گانــه در حوزه پرداخت 
و بانکــداری نوین به بحث و تبــادل نظر خواهند 

پرداخت.
به گفتــه وی، در این دوره ۶۰ عنــوان کارگاهی 
پیش بینی شده اســت و ۱۶ کارگاه آموزشی نیز 
برگزار خواهد شــد که چهار کارگاه برای جوانان 
و دانش آمــوزان مقطــع دوم متوســطه به بالا 
خواهد بود، یک دوره ویژه مدیران عالی اســت و 
۱۱ دوره دیگر کارگاه های متداولی است که برای 

کارشناسان بانکی پایه ریزی شده است.
پرویزیان اظهار داشــت: در ایــن دوره همچنین 
۲۲۰ مقالات علمی به دبیرخانه ارسال شده است 
که از این تعداد، ۴۰ عنوان با داوری هیات داوران 

مورد تایید قرار گرفته و قرار است ۱۸ عنوان آن به 
صورت شفاهی در همایش ارایه شود.

وی گفت: برای نخستین بار مقالات این همایش 
در پایگاه علمی جهان اســلام بارگذاری می شود 
تا اعتبار دانشگاهی و جهانی آن لحاظ شده باشد 
ضمن اینکه از نویســندگان مقالات برتر تجلیل 
خواهد شــد.رئیس پژوهشــکده پولــی و بانکی 
ادامه داد: نمایشگاه جانبی و فرصت های معرفی 
محصول خواهیم داشت چرا که امسال از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و معرفــی محصولات در 
فضایی به بزرگی ۲۰ هزار متــر مربع در قالب ۳۵ 
غرفــه توانمندی های ۸۰ بانک و موسســه فعال 
در کشــور را برای اســتفاده عموم به نمایش می 
گذارند علاوه بر ایــن ۳۰ فرصت معرفی محصول 

تدارک دیده شده است.
پرویزیان گفت: در جشــنواره تکریم از خبرگان و 
نخبگان و چهره های ماندگار شبکه بانکی نیز این 
فرصت ایجاد شده است که خدمات و محصولات 
شــرکت های دانش بنیان و تحولات بانکی نیز به 
نمایش گذاشته شود و در همین رابطه بیش از ۵۰ 
طرح به دبیرخانه همایش ارسال شده است و قرار 

است از برگزیدگان در این بخش نیز تقدیر شود.
وی پیش بینی کرد از یازدهمین همایش سالانه 
بانکداری نوین و نظام هــای پرداخت بیش از ۱۰ 

هزار نفر بازدید کنند. 

خریــدار  معاون فنــاوری الکترونیــک بانک 
مرکزی با بیان اینکه اختلال هفته گذشــته بانک 
ملت هک نبود، گفت: در یکی دوماه گذشته هیچ 
هکی در سامانه های بانکی نداشتیم.نوش آفرین 
مؤمن واقفی معــاون فنــاوری الکترونیک بانک 
مرکزی در نشســت خبــری یازدهمین همایش 
بانکداری نویــن و نظام های پرداخت در خصوص 
شایعه هک شدن بانک ملت، گفت: هک این بانک 
صحت ندارد، بلکه اختلال سیستمی پیش آمده 
بود، ضمن اینکه پایداری سیســتم بانک ها برای 
ما خیلی مهم اســت. همچنین جلسات متعددی 

با بانک ها داریم و هیچ موردی از هک نداشته ایم.
وی تصریح کرد: نشــت دیتاها هم برای گذشــته 
بوده است و دســت کم در دو ماه گذشته موردی 
از هک حساب های بانکی نداشته ایم. البته در یک 
سال گذشته مواردی در شبکه بانکی بوده که آن 
را می پذیریم، اما با تدابیر انجام شده در بانک ها و 
دســتگاه های نظارتی این موضوع مدیریت شده 

است و تلاش شده تا تکرار نشود.
معاون فناوری الکترونیک بانک مرکزی در ادامه 
گفت: پــس از رونمایی از میرشــتاب از نظر فنی 
سیستم کارتی ایران و روســیه به یکدیگر متصل 
شده اســت. در این رابطه باید اســتانداردهایی 
رعایت می شــد تــا امــکان تراکنش مســتقیم 
بین ایران و روســیه برقرار شــود که آنها را فراهم 
کرده ایــم. هم اکنــون امکان تراکنــش بین میر 

روسیه و شبکه شتاب ایجاد شده است.
وی درباره طرح ریال دیجیتــال افزود: در فاز اول 
پروژه ریال دیجیتال بیشتر روی بحث فنی تمرکز 
داشــته ایم و نتیجه گیری این بود کــه کاربری 
ریال دیجیتال بــه اندازه کافی کاربردی نشــده 

است. چندین پیشــنهاد در کاربردهای مختلف 
این حوزه داشــته ایم و در نظر داریم کاربرد ریال 

دیجیتال را بیشتر کنیم.
مومن واقفی با اشاره به اینکه در پروژه کهربا تمام 
بانک های بزرگ کشــور حضور دارند ک نزدیک 
۹۰ درصد مشــتریان بانکی در خصــوص کهربا 
پوشش داده شــده اند، ادامه داد: به دلیل هزینه 
و ارزبری بــالای تبدیل کارت هــای الکترونیک 
به کارت های مغناطیســی ســعی داریم با فراهم 
 NFC کردن زیرســاخت فنــاوری از فنــاوری
تلفن های همراه اســتفاده شــود. در این راستا، 
از فناوری توکنازیشــن در طرح کهربا اســتفاده 
کرده ایم بــه صورتی که کارت بانکــی به صورت 
توکنایــز در تلفــن همراه ثبت شــود و ســپس 
 NFC عملیات پرداخت با اســتفاده از تکنولوژی
تلفن همراه انجام شود.معاون فناوری های نوین 
بانــک مرکزی همچنیــن اظهار کرد: سیســتم 
اعتبارســنجی بانک ها در حال حاضر در شــبکه 
بانکی در حال استفاده است و در حال بهینه سازی 
الگوریتم های آن هســتیم. جمع تراکنش افراد، 
ســوابق چک برگشــتی و هرگونه اطلاعاتی در 
شــبکه بانکی که بتوانــد برای اعتبارســنجی از 
آن استفاده کرد در اعتبارســنجی در نظر گرفته 
می شود.وی افزود: در حال حاضر بر بهینه سازی 
الگوریتم هــای این حــوزه کار می کنیم. اقلامی 
مانند بدهی مالیاتی و رفتار مالــی افراد از جمله 
شاخص هایی اســت که به اعتبارســنجی اضافه 
خواهد شد. در بحث نظارت هوشمند و بانکداری 
هوشــمند که مبتنی بر داده است، تلاش شده که 
از هوش مصنوعی به عنوان یک مؤلفه زیرساختی 
استفاده شود.مومن واقفی تصریح کرد: نزدیک به 

۱۶ بانک در حوزه چک الکترونیک در حال حاضر 
فعال هستند. در حوزه چک الکترونیک برای افراد 
حقوقی با مســائلی مواجه و در حال پیگیری رفع 
آن هستیم تا به زودی چک الکترونیک برای افراد 

حقوقی نیز رونمایی شود.
معــاون فناوری های نوین بانک مرکــزی با بیان 
اینکه رفع مســدودی چک همــواره مورد تاکید 
بانک مرکزی بوده اســت، تاکید کرد: البته برخی 
بانک هــا در این حوزه محدودیــت فناوری دارند 
که در حال ارتقای آن هســتند. اینکــه بانکی در 
این حوزه با مشــتری همکاری نکند به هیچ وجه 
مورد تأیید نیســت و هر موردی که مشاهده شود 
را مردم و خبرنگاران می توانند به بانک مرکزی به 

عنوان یک تخلف گزارش کنند.
وی ادامــه دارد: در بخــش امــلاک و اســکان، 
ســامانه ای را در اختیار بانک مرکزی قرار داده اند 
که به بانک ها ابلاغ کرده ایم تا از آن استفاده کنند. 
بانک ها می توانند برای ارائه دسته چک به مردم از 
این سامانه اســتفاده کنند که آئین نامه این اقدام 

به بانک ها ابلاغ شده و در دست پیگیری است.

پارسیان

همایش سالانه مدیران و روسای 
شــعب بیمه پارســیان با حضور 
اعضــای هیأت مدیــره، مدیران 
ارشد و روسای شعب این شرکت 
طی روزهای نهم و دهم آبان ماه 

برگزار شد.
به گزارش اخباربانــک به نقل از 
روابــط عمومی بیمه پارســیان؛ 
این گردهمایی بــا هدف ارتقای 

سطح هم افزایی در سراسر کشور 
و همچنین تقویت شعب و شبکه 
فروش برگزار شــد و به مباحث 
مختلفی پیرامــون برنامه ریزی 
هدفمند شعب و شــبکه فروش، 
رعایــت هرچــه بیشــتر اصل 
مشتری مداری و توسعه خدمات 
مبتنی بــر جلب رضایــت بیمه 

گزاران پرداخته شد.

  بر اســاس این گزارش، مدرسی 
نیــا عضــو هیــأت مدیــره و 
سرپرست شــرکت در سخنانی 
از فروش ســهام اپــال که یکی 
از ســرمایه گذاری های مهــم و 
سودده شــرکت در ســال های 
اخیر بــوده و نیز از تاثیر بســزای 
آن بر توانگری مالی و ســود بیمه 
پارســیان اشــاره کرد و گفت با 

فروش سهام اپال، بیمه پارسیان 
به سودی بسیار قابل توجه دست 
یافت کــه برنامه هــای ویژه ای 
بــرای ســرمایه گذاری هدفمند 
و ســودآوری بیشتر شــرکت و 
همچنیــن تقویــت بنیان های 
اساسی بیمه پارســیان و ارتقای 
ســطح توانگری مالی آن در نظر 

گرفته شده است.

وسای شعب بیمه پارسیان برگزار شد گردهمایی مدیران و ر
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